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Slovenija �

Direktorjem nagrada, 
četudi zavod posluje 
z izgubo

�� Stran 2

Slovenija, Sp. Podravje �� Toča že klesti po pridelkih, razpis pa šele v teku

Protitočno letalo še vedno na tlehProtitočno letalo še vedno na tleh
Četudi je letos že marsikje klestila toča in povzročala škodo, bodo, kot kaže, kmetje tudi v maju prepuščeni Četudi je letos že marsikje klestila toča in povzročala škodo, bodo, kot kaže, kmetje tudi v maju prepuščeni 
milosti oz. nemilosti narave. Izvajalec za izvajanje protitočne letalske obrambe namreč še vedno ni izbran, milosti oz. nemilosti narave. Izvajalec za izvajanje protitočne letalske obrambe namreč še vedno ni izbran, 
razpis je šele v teku. razpis je šele v teku. Več na strani 3.Več na strani 3.

Foto: ČG

V središču V središču ��
Zdravniki ponovno Zdravniki ponovno 
med najbolje plačanimi med najbolje plačanimi 
v javnem sektorjuv javnem sektorju

�� Strani 6 in 7 Strani 6 in 7

Šport v šolah Šport v šolah ��
Otroci ne znajo Otroci ne znajo 
več niti hoditi več niti hoditi 
v klanecv klanec

Ptuj, torek, 16. maja 2023

�� Stran 8 Stran 8
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Niste naročnik Štajerskega tednika, a bi to radi postali? 
Potem je sedaj pravi čas, saj smo za vas skupaj s trgovino ŽIVEX 

pripravili privlačno nagrado.

NAROČITE ŠTAJERSKI TEDNIK 
IN SI PRIDOBITE NAGRADO
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Sicer dobro plačani vodilni de-
lavci v javnem sektorju (javnih za-
vodih, agencijah, skladih in drugih 
ustanovah javnega prava) so upra-
vičeni do izplačila nagrade za re-
dno delovno uspešnost v okvirih, 
ki jih določa zakon. Nagrada lahko 
znaša največ dve osnovni mesečni 
plači javnega uslužbenca, pri če-
mer se kot osnova upošteva višina 
plače v decembru preteklega leta. 
Izplačuje se enkrat letno za redno 
delovno uspešnost v preteklem 
letu. Toda kakšna so pravzaprav 
merila oz. kako se redna delovna 
uspešnost sploh določi? Kako lah-
ko na primer direktor neke javne 
ustanove, ki ni na trgu in za svoje 
delovanje prejema sredstva drža-
ve ali občine, izkaže nadpovprečno 
sposobnost in delavnost? 

Merila in kriterije določajo pra-
vilniki resornih ministrstev, in sicer 
po posameznih področjih javnega 
sektorja. Podrobneje smo preg-
ledali več tovrstnih pravilnikov in 
ugotovili, da so ta ponekod precej 
ohlapna. Vodilni v javnem sektorju 
nagrade dobijo že, če zavod oz. 
ustanova ne posluje z izgubo. V ne-
katerih primerih pa tudi, če posluje 
z izgubo ... 

V zdravstvu merila 
precej ohlapna

Na področju zdravstva, torej di-
rektorjem bolnišnic, zdravstvenih 
domov, lekarn in podobno, nagra-
da za delovno uspešnost pripada, 
če zavod vsa določena merila iz-
polnjuje vsaj delno. Med njimi so 
poslovna uspešnost, ki se meri na 
podlagi poslovanja oz. fi nančne-
ga rezultata zavoda – kot rečeno, 
zadostuje že pozitivna nula – ter 
glede usklajenosti realiziranega 
programa javne zdravstvene služ-
be s fi nančnim načrtom zavoda. 
Med merili je tudi strokovnost, 
kakovost in varnost izvajanja javne 
zdravstvene službe (gre za sistem 
spremljanja kakovosti in prever-
janja zadovoljstva zaposlenih in 
uporabnikov, skrajšanje najdaljših 

čakalnih dob ter sprejet načrt ukre-
pov za skrajšanje čakalnih dob, 
kjer je ta daljša od najdaljše čakal-
ne dobe) ter razvojna naravnanost 
(sodelovanje zavoda pri razvojnih, 
investicijskih ali mednarodnih pro-
jektih, povečanje obsega ali zah-
tevnosti zdravstvenih storitev pri 
izvajanju javne zdravstvene službe 
z vpeljavo novih organizacijskih ali 
tehnoloških rešitev …). 

Direktor načeloma ni upravičen 
do nagrade, če zavod v ocenjeval-
nem obdobju posluje z izgubo, ra-
zen v primeru, če ima zagotovljena 
sredstva za pokrivanje primanjklja-
ja (torej presežek iz preteklih let). 
Nagrada pa mu tudi ne pripada, če 
ne izvede sklepov in ukrepov oz. 
v roku ne odpravi pomanjkljivosti, 
ki jih ugotovi pristojna inšpekcija, 
ministrstvo ali če dobi negativno 
mnenje računskega sodišča.

Med merili prav gotovo pogre-
šamo na primer gospodarnost 
poslovanja in prihranek javnega 
denarja, na primer prihranek pri 
javnih naročilih, materialnih stro-

ških in podobno, kar bi tudi zares 
pokazalo uspešno in gospodarno 
vodenje zavoda …

Pri infrastrukturi 
pomembno tudi 
povečanje prihodkov

Manj ohlapno so določena me-
rila za ugotavljanje redne delovne 
uspešnosti direktorjev s področ-
ja infrastrukture, in sicer glede 
gospodarnosti poslovanja. Pose-
bej so določeni kriteriji glede izpol-
nitve letnega fi nančnega načrta. 
Če je doseženo zmanjšanje odhod-
kov ali povečanje prihodkov za več 
kot desetino, je ovrednoteno z naj-
več 40 odstotki nagrade. S 40 % je 
ovrednotena tudi, če je realizacija 
letnega programa dela presežena 
za več kot 10 %. V primeru, da je za-
vod zmanjšal odhodke ali povečal 
prihodke za več kot 2 do 4 %, mu 
pripada 10 % nagrade. Pri tem pa 
je pomembno izpostaviti, da med 
povečane prihodke ne štejejo pri-
hodki, ki jih dobijo iz državnega 

ali občinskega proračuna. Toda 
čeprav direktor ne bo dosegel 
zmanjšanja odhodkov ali poveča-
nja prihodkov, bo kljub temu lahko 
upravičen do sicer nižje nagrade. 
Do 20 % le-te lahko prejme, če na 
primer kakovostno in pravočasno 
izvaja naloge, dosega nove cilje, 
uvaja novosti, izboljšuje delovne 
procese …

Pri kulturi šteje delež 
prodanih vstopnic 

Bolj izoblikovane kriterije imajo 
na področju kulture, saj pravilnik 
dokaj podrobno določa merila, na 
primer, kolikšen je obisk, kolikšen 
je delež prodanih vstopnic, število 
uporabnikov, koliko je nastopov, 
kolikšen je delež nejavnih (tržnih) 
prihodkov ustanove ipd. Do 5-od-
stotni delež teh prihodkov prinese 
5 odstotnih točk nagrade, 15-od-
sotni delež ali več pa 20 odsotnih 
točk, razen pri knjižnicah in arhivih, 
kjer je vrednotenje drugačno.

Kaj pa šolstvo?
V šolstvu je višina nagrade odvi-

sna od izpolnitve letnega progra-
ma zavoda, fi nančnega rezultata 
ter bolj kot ne drugih formalnosti 
– kakovosti in strokovnosti izvaja-
nja dela ter razvojne naravnanosti 
zavoda (sistem spremljanja kako-
vosti dela in poslovanja, preverja-
nje zadovoljstva uporabnikov in 
zaposlenih, aktivno sodelovanje v 
državnih in mednarodnih projektih 
…). Če je letni program presežen 
za več kot 20 %, je direktor upravi-
čen do največ 30 % nagrade iz tega 
dela, s šestimi odstotki je ovredno-
tena nagrada, če je program dela 
presegel za manj kot 5 %. Nagrajen 
pa je tudi za pridobivanje dodatnih 
prihodkov, in sicer od najmanj 2 
(če je zavod pridobil od 1 do vključ-
no 5 % celotnega prihodka zavoda 
iz donacij za izvajanje javne službe) 
do največ 10 % (če je zavod pridobil 
nad 10 % celoletnega prihodka).

Monika Horvat

Slovenija, Podravje � Samo januarja skoraj 480.000 evrov za delovno uspešnost

Direktorjem nagrada, četudi zavod posluje z izgubo
V letošnjem januarju je bilo izplačanih za slabih 480.000 evrov nagrad za delovno uspešnost direktorjem in ravnateljem 
v javnem sektorju. Merila za ugotavljanje redne delovne uspešnosti pa se med posameznimi področji precej razlikujejo, 
ponekod so bolj, drugod manj ohlapna.

Psihiatrična bolnišnica je lani ustvarila primanjkljaj v višini okoli 
394.000 evrov, kar je predvsem posledica neizpolnjevanja obsega 
dogovorjenega programa storitev obveznega zdravstvenega zavaro-
vanja, so pojasnili v letnem poročilu, objavljenem na Ajpesu, deloma 
pa tudi »izrednih, pandemičnih razmer, saj so morali bolnišnico spro-
ti, prostorsko in kadrovsko, prilagajati obravnavi covid-19 pacientov, 
hkrati pa izvajati ukrepe za varnost neokuženih ljudi«. 

Precej slabša realizacija je bila glede na plan pri neakutni bolnišnični 
dejavnosti, komaj slabih 40-odstotna. Poleg tega ni bilo realizacije pri 
specialistični bolnišnični obravnavi psihogeriatrija, saj v lanskem letu 
niso razpolagali z ustreznim kadrom za izvajanje tega programa, je 
pa bila višja pri dnevni bolnišnični dejavnosti, saj so del omenjenega 
programa prestrukturirali. »V večini storitev, z izjemo dnevne bolni-
šnice, skupnostne obravnave in ambulante klinične psihologije, je vi-
dno nedoseganje programa, ki se je odrazilo v negativnem rezultatu 
bolnišnice v letu 2022,« je še razloženo. Primanjkljaj bodo pokrili iz 
presežkov preteklih let.

Ormož � Bolnišnica v rdečih številkah

Leto končali s 400.000 evri izgube
Po tem, ko je Psihiatrična bolnišnica Ormož pretekli dve leti v 
času epidemije končala z več 100.000 evri dobička – predlani 
celo s 670.000 evri – je lani poslovala negativno. Izguba je zna-
šala kar blizu 400.000 evrov.

Foto: MH

Lani so zabeležili višje število incidentov pri pacientih.

Foto: arhiv PBO

Foto: Bobo/M24

Merila oz. kriterije za ugotavljanje redne delovne uspešnosti direktorjev javnih ustanov in zavodov določajo pravilniki resornih ministrstev, in sicer po 
posameznih področjih. Slednja se tako razlikujejo. Bolj merljiva so na primer na področju kulture …

Za gospodarstvo Za gospodarstvo 
tovrstno tovrstno 
nagrajevanje 
nerazumljivo

O tem, kako v gospodarstvu 
gledajo na izplačila nagrad 
direktorjem javnih zavodov, zlasti v 
primerih, ko zavod posluje negativno, smo 
povprašali direktorja OOZ Ptuj Borisa Repiča: » Če je določeno, 
da jim nagrada pripada, so seveda direktorji do nje upravičeni. 
Ob vsem tem pa se nam kot predstavnikom obrti in malega 
gospodarstva seveda poraja dvom o upravičenosti izplačila te 
nagrade. Merila za izplačilo nagrad so namreč zelo ohlapna, pri 
čemer gospodarnost poslovanja in prihranek javnega denarja 
nimata velikega vpliva. 

Torej je slika popolnoma drugačna kot v realnem sektorju, ki 
polni proračun, da se te nagrade lahko izplačujejo. V realnem 
sektorju je edino merilo za izplačilo nagrade poslovni uspeh, 
zato bi morali tudi v javnem sektorju točno določiti kriterije za 
izplačilo teh nagrad!«

Foto: ČG

Poslovanje PBO Ormož v zadnjih treh letih
Prihodki Odhodki Rezultat

2020 7.736.369 7.397.169 + 339.200
2021 8.273.662 7.600.766 + 672.896
2022 7.120.889 7.515.208 - 394.319

Vir: Ajpes

»Iz pregleda podatkov preteklih let je bilo ugotovljeno, da se vsako 
leto pojavlja veliko verbalne in fi zične agresije pacientov na zaposlene 
v zdravstveni obravnavi. Največkrat smo se srečali z verbalno agresi-
jo pacientov do zaposlenih, predvsem na intenzivnih oddelkih.« Lani 
so zabeležili skupno 37 incidentov. Pri fi zičnem nasilju so zaposleni v 
glavnem utrpeli manjše poškodbe, kot so opraskanine, rdečine ter bo-
lečine. Zaradi posledic poškodb pa so bili trije zaposleni v bolniškem 
staležu. Z verbalno agresijo na zaposlene se sicer, kot ugotavljajo, pri 
psihiatričnih pacientih srečujejo skoraj vsakodnevno – od obtoževanj, 
preklinjanja, razbijanja inventarja, ustrahovanja, groženj po telefonu 
… »V letu 2022 smo evidentirali višje število incidentov, kar gre pripi-
sati dejstvu, da je bilo na sprejemnem oddelku pri enem pacientu evi-
dentirano večje število incidentov (fi zična agresija, verbalna agresija, 
poškodbe zaposlenih, posledično bolniška odsotnost pri treh zaposle-
nih),« so še pojasnili. 

Strašljiva statistika poskusov pobega, agresije …
Sicer pa so zaposleni preprečili šest poskusov samomora, 128 po-

skusov agresije proti drugim osebam, preprečenih padcev je bilo 222, 
prav tako so zabeležili 57 primerov poskusov pobega, 54 primerov 
odklonov pri dajanju terapije ter preprečili 37 primerov samopoško-
dovanja.

Monika Horvat

En pacient povzročil več incidentov
Sicer pa poklici v zdravstvu in socialnem varstvu po raziskavah so-

deč tako pri nas kot tudi v svetu spadajo med nevarnejše poklice, pred 
njimi so policisti in varnostniki. Na zdravstvene delavce se pogosto 
znesejo pacienti – fi zično ali verbalno. Ne samo v urgenci in speciali-
stičnih ambulantah ter domovih za ostarele, nasilje nad zdravstvenimi 
delavci je pereče tudi v psihiatričnih bolnišnicah, kjer imajo paciente s 
psihičnimi težavami oz. obolenji.
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Dražba je bila uspešna, saj jim 
je uspelo prodati skoraj večino 
ponujenih slik, skupno pa so na 
dogodku zbrali 4.950 evrov. K 
temu je prav gotovo nekaj pripo-
mogla tudi voditeljica Nevenka 
Dobljekar, ki je spretno nagovar-
jala zbrane, hkrati pa je poskrbela, 
da je dražba potekala v sprošče-
nem vzdušju. Pobudnik humani-
tarne akcije Mirko Prelog je bil 
izjemno zadovoljen z izkupičkom: 
»Pomembno je, da smo delovali 
kot ena velika družina s skupnim 
ciljem – pomagati otrokom, ki so 
morali oditi iz svojih domov in so 
danes begunci.« 

Projekt je podprla tudi Občina 
Markovci, ki je prevzela organiza-
cijo dražbe. Župan Milan Gabrovec 
je poudaril, da so zbrali res lepo 
vsoto denarja za več nasmehov na 
otroških obrazih. Njegova želja je, 
da bi vsi ti otroci, ki bodo deležni 
pomoči, v kratkem obiskali tudi nji-
hovo občino. V imenu markovske 
občine je kupil tri slike v skupni 
vrednosti okoli 600 evrov. V tej hu-
manitarni zgodbi je sodeloval tudi 
ptujski Rotary klub, kjer so prav 

tako zelo zadovoljni s potekom 
dražbe in zbranimi sredstvi. »Mi se 
vedno trudimo pomagati ljudem v 
stiski. Tokrat gre za otroke, ki so 
pribežali k nam, zato je prav, da 
si ne zatiskamo oči, se aktiviramo 
in jim ponudimo roko,« je povedal 
Drago Slameršak, direktor družbe 
Radio-Tednik Ptuj, ki je poskrbela 
za oglaševanje in promocijo huma-
nitarne akcije. Eno izmed umetni-
ških del je za 150 evrov kupil tudi 
Lions klub Zarja Maribor. 

Denar za nakup šolskih 
potrebščin in izlet 
na Ptuj

Markovska občina bo sredstva 
nakazala Slovenski fi lantropiji. 
Franc Zlatar, izvršni direktor, je 
povedal, da bodo denar namenili 
izključno za begunske otroke iz 
Ukrajine za nakup šolskih potreb-
ščin. Nekaj sredstev pa bo tudi za 
izvedbo raznih družabnih aktivno-
sti, kot je na primer izlet na Ptuj. »S 

tem denarjem bomo lahko poma-
gali med 100 in 200 otrokom. Radi 
bi jim vsaj malo polepšali vsakdan. 
Njihova situacija je izjemno nego-
tova, mnogi namreč ne vedo, ali se 
bodo sploh vrnili domov in kje se 
bodo v prihodnje izobraževali,« je 
še dodal Zlatar. 

Nekaj umetniških slik bo napro-
daj še mesec dni, prav tako lahko 
še vedno nakažete denar na tran-
sakcijski račun Občine Markovci. 

Estera Korošec

Sp. Podravje � Dobrodelna dražba umetniških del v Markovcih je uspela 

Za ukrajinske otroke so zbrali 4.950 evrov
Krute usode ukrajinskih otrok, ki so k nam pribežali zaradi vojne, so se dotaknile številnih nevladnih organizacij 
in posameznikov iz Ptuja in širše okolice. Prav zato so se povezali in pred dvema mesecema zagnali skupno huma-
nitarno akcijo pod imenom Dražba za ukrajinske otroke. Nekateri so v tem času svoj prispevek že nakazali, drugi 
pa so se udeležili osrednjega dogodka – dražbe v fi zični obliki, ki je nedavno potekala v prostorih Občine Markovci. 

Foto: EK

Kupci umetniških del na dražbi v Markovcih in pobudnik akcije Mirko Prelog (v sredini)
Na Selih delujeta dva vrtčevska oddelka, za oddelek otrok iz Sel pa 

gosti igralnica vrtca v Vidmu. Občina je že lani napovedala, da bo pro-
storsko stisko na Selih rešila s postavitvijo modularnega vrtca, razpis 
za izbiro izvajalca je objavila aprila letos. Toda ponudnika, ki bi do 1. 
septembra za okrog 234.000 evrov postavil montažni vrtec, jim ni us-
pelo najti. »Tudi v Krajevni skupnosti Sela smo razočarani, da nam na 
razpisu ni uspelo najti izvajalca. Občina bo sedaj pristopila k pripravi 
projektne dokumentacije, ki je bila po prvotnem razpisu predvidena 
naloga izvajalca. Upamo, da nam bo nato uspelo z razpisom in da 
bodo otroci s Sel čim prej pod skupno streho,« pa je dejal predsednik 
KS Sela Dejan Tramšek.

Občina bo razpis v čim krajšem času ponovila, tokrat bo rok za 
izvedbo del oz. dozidavo montažnega objekta v velikosti 15,95 m x 
12,20 m podaljšala. To pa tudi pomeni, da bo del otrok iz Sel vrtčevsko 
leto 2023/2024 najverjetneje začel v Vidmu. Zakaj najverjetneje, ker se 
tudi v osnovni šoli soočajo s prostorsko stisko. »Začasno rešitev bomo 
našli,« je zatrdil ravnatelj Robert Murko. Ali bo ta začasna rešitev na 
Selih ali v Vidmu, še ni znano, saj je občina šele zaključila neuspešen 
razpis. »Sicer pa računamo, da bo do konca koledarskega leta dodatni 
oddelek zgrajen,« je še dodal Murko.

Mojca Vtič

Videm � Vrtca do 1. septembra ne bo

Murko: »Rešitev bomo našli«
Občini Videm ni uspelo najti ponudnika, ki bi do 1. sep-
tembra na Selih postavil modularni vrtec. »Presenečeni 
smo, da se ni nihče prijavil, predvidevamo, da je razlog v 
kratkem roku in povpraševanju na trgu oz. posledično zase-
denostjo,« je dejal župan Brane Kolednik.

Foto: Mojca Vtič

V stavbi obstoječe podružnične osnovne šole na Selih naj ne bi bilo niti 
teoretične možnosti za vzpostavitev vsaj začasnega oddelka otrok, je 
dejal ravnatelj Robert Murko.

Ne mine leto brez zapletov gle-
de izvajanja protitočne letalske 
obrambe. Tokrat se je zataknilo 
že na samem začetku. Kot smo 
poročali pred dobrim mesecem, 
je kmetijsko ministrstvo na porta-
lu javnih naročil objavilo razpis za 
izvajanje letalske obrambe pred 
točo na območju severovzhodne 
Slovenije, vendar do roka ni prispe-
la nobena ponudba, niti edinega 
dosedanjega izvajalca, Letalskega 
centra Maribor. Eden od razlogov 
naj bi bil denar. Med pogoji so na-
mreč navedli, da ponudba ne sme 
preseči slabih 283.000 evrov, kar 
je ob vseh podražitvah daleč pre-
malo, je takrat pojasnil vodja izva-
janja protitočne letalske obrambe 
Darko Kralj.

Ministrstvo je v drugi polovici 
aprila objavilo novo naročilo, rok 
za oddajo ponudbe je 19. maj, kar 
pomeni, da četudi takrat izberejo 
izvajalca, bo malo verjetno proti-
točna letalska obramba tudi zares 
začela delovati še v tem mesecu.

Če bodo občine 
prispevale več …

Država sicer v ponovljenem raz-
pisu ni omembe vredno povišala 

sredstev. Kot pogoj je navedla, da 
ponudba ne sme presegati dobrih 
284.600 evrov, kar pomeni slaba 
dva tisočaka več. Kljub temu je 
Kralj že pred časom za naš časo-
pis zatrdil, da se bodo prijavili. 
»Že zaradi odgovornosti do ljudi. 
Sami tudi precej vlagamo v opre-
mo za obrambo, ravno sedaj smo 
v večji naložbi. Upamo pa, da bo 
v drugo znesek višji vsaj za 30 
odstotkov, kolikor so višji stroški, 
sicer pa bomo pač izvajali obram-
bo v manjšem oz. predpisanem 
obsegu,« je takrat še dejal. Lahko 
pa letalo poleti večkrat oz. vedno, 
ko bodo grozili točonosni oblaki, 
če bodo svoj delež zvišale občine, 

podpisnice pogodbe.
Od vseh 71 občin, kjer izvajajo 

obrambo, je k javnemu naročilu 
pristopilo 67 občin, ki navadno 
prispevajo okoli 65 % potrebnega 
denarja. Medtem ko preostanek, 
do 35 % vrednosti ponudbe, pokrije 
država. Slednja ima za ta namen v 
letošnjem proračunu pristojnega 
ministrstva zagotovljenih 120.000 
evrov (z DDV). Končni znesek te 
aktivnosti bo sicer znan, ko bo za-
ključeno javno naročilo, na podlagi 
katerega bo izbran izvajalec. Pri 
tem pa nekih sprememb ni priča-
kovati, saj je, kot rečeno, že od sa-
mega začetka izvajalec mariborski 
letalski center. 

Rebernišek: »Vsako leto 
iste težave, ljudje pa 
trpijo«

Dolgotrajni postopki in vsakok-
ratni zapleti glede izvajanja proti-
točne letalske obrambe pa jezijo 
tudi kmete in njihove predstavni-
ke. Direktor Kmetijsko-gozdarske-
ga zavoda Ptuj Andrej Rebernišek 
je za naš časopis dejal: »Letalsko 

protitočno obrambo absolutno 
podpiramo. Toda nerazumno je, 
da se vsako leto ubadamo z istimi 
problemi okrog izbora izvajalca 
itd. Potrebna bi bila vsaj petletna 
koncesijska pogodba, sklenjena 
z izvajalcem. Lani je toča klestila 
že 22. maja, pogodba za izvajanje 
obrambe pa je bila podpisana šele 
junija. Če že gredo v vsakoletni 
izbor izvajalca in sklepanje pogod-

be, potem bi morali to urediti še 
pred sezono. Ne pa da se vsako 
leto vrtimo okrog istih težav, ljud-
je pa trpijo. Vlagajo v kmetijstvo, 
na koncu pa jim toča uniči pride-
lek oz. povzroči veliko škodo. Za 
kmetijstvo je najboljša preventiva. 
Zagotovili so, da bo zadeva ureje-
na trajnostno, a s tega tudi letos 
nič …«

Monika Horvat

Četudi je letos že marsikje klestila toča in povzročala škodo, bodo, kot kaže, kmetje tudi 
v maju prepuščeni milosti oz. nemilosti narave. Izvajalec za izvajanje protitočne letalske 
obrambe namreč še vedno ni izbran, razpis je šele v teku.

Slovenija, Sp. Podravje � Toča že klesti po pridelkih, razpis pa šele v teku

Protitočno letalo še vedno stoji na tleh

Foto: Arhiv LC MB

Edino protitočno letalo še ostaja na tleh ...

V devetih letih za letalsko obrambo V devetih letih za letalsko obrambo 
dobra dva milijona evrovdobra dva milijona evrov

Za izvajanje letalske protitočne obrambe je sicer lani šlo okoli 
327.000 evrov, kar je približno 30.000 evrov manj kot leto poprej. 
65 odstotkov potrebnega denarja so prispevale vključene občine, 
preostalih 35 odstotkov pa država. Letalska protitočna obramba 
je v zadnjih devetih letih stala skupaj 2,1 milijona evrov, pri 
čemer je država prispevala slabih 725.000 evrov, občine pa blizu 
1,4 milijona evrov.

Donatorji umetniški del so: Dušan Fišer, F. Skrbinek, Jože 
Foltin, Franc Simonič, Branko Gajšt, Mirko Prelog, Andrej Božič, 
Tomaž Plavec, Metka Zupanič, Matjaž Vezonik, Tanja Verlak, 
Boris B. Voglar, Maks Menoni, Mito Gegič.

V projektu sodelujejo: Občina Markovci, JSKD Ptuj, Rotary 
klub, Ptuj, Lions klub Ptuj, Manger klub Ptuj, družba Radio – 
Tednik Ptuj, Dani Tement, Franc Ferčič, Mirko Prelog, Nevenka 
Dobljekar, Rado Škrjanec in Slovenska filantropija.
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V letošnjem šolskem letu or-
moško gimnazijo, kjer izvajajo tri 
srednješolske programe, skupno 
obiskuje 267 dijakov, od tega 102 
dijaka gimnazijski program, 108 
program predšolske vzgoje, 57 
dijakov pa se izobražuje za tehni-
ka zdravstvene nege. Učenci so 
razporejeni v vsega skupaj deset 
oddelkov. Pred dvema letoma so 
ob podpori vseh treh občin in pri-
stojnega ministrstva uvedli nov 
program, Zdravstveno nego, za 
kar so si prizadevali dlje časa. Z na-
raščajočim vpisom in novimi letniki 
zdravstvene nege pa so že takrat 
šolsko jedilnico preuredili v dodat-
no učilnico (dijaki hodijo na malico 

v sosednjo šolo, OŠ Ormož, ki sta 
praktično povezani) ter uredili dve 
specializirani učilnici, ki sta nujni 
za pridobivanje prvih praktičnih 
izkušenj pri zdravstveni negi. Prav 
tako so v letošnjem šolskem letu 
po potrebi že koristili eno izmed 
učilnic v ormoški šolski stavbi.

Za v prihodnje bo treba 
najti dolgoročnejšo 
rešitev

Prijave za vpis pa kažejo, da bo 
za prihodnje šolsko leto v vseh 
treh programih potrebna omeji-
tev. Na dveh programih je namreč 
prijavljenih 33 dijakov, na preosta-

lem programu zdravstvene nege 
pa kar 34. »S sklepom predlagamo 
omejitev na 30 prostih mest na 
gimnazijskem programu ter po 28 
mest na ostalih dveh programih,« 
je dejala ravnateljica Klavdija Zor-
jan Škorjanec.

Septembra bo v šolske klopi 
predvidoma sedlo že 300 dijakov, 
ki bodo razporejeni v 11 oddelkov, 
torej enega več. Ravnateljica je po-
jasnila, da se z vodstvom ormoške 
šole že dogovarjajo, da bi uporab-
ljali še eno njihovo učilnico za izva-
janje enega izmed predmetov. Po 
njenih besedah je tako situacija, 
kar se tiče prostorskih pogojev za 
zdaj obvladljiva. Večja prostorska 

težava pa se lahko pojavi čez dve 
leti ob vseh štirih letnikih zdra-
vstvene nege. Potem bi bilo že 12 
oddelkov. »Skupaj z občino Or-
mož smo v nenehnih dogovorih, 

kako rešiti situacijo, če bo prišlo 
do te težave. Izkoristili bomo vsa-
ko možnost pridobitve fi nančnih 
sredstev na morebitnih razpisih 
ali pozivih v smislu dogradnje gi-

mnazijske stavbe, če se bo seveda 
izkazala potreba,« je še dejala in 
dodala, da so seveda zelo veseli 
vse večjega števila dijakov.

Monika Horvat

Januarja 2022 je bil slavnostno 
položen temeljni kamen za ure-
ditev primernih prostorov ŠD Ro-
goznica. Vodstvo ptujske občine 
je pogodbo podpisalo s podje-
tjem Mogg projekti. Dela naj bi 
končali v roku desetih mesecev, 
torej novembra. Investicija se je 
zavlekla v letošnje leto. »Lani je 
bilo porabljenih 256.320 evrov od 
načrtovanih 320.000 evrov zaradi 
počasnejše dinamike izvajanja del. 
V proračunu za leto 2023, ki smo 
ga pripravljali lansko leto, nismo 
predvideli izvajanja del v tem letu 
in posledično v proračun nismo 

uvrstili te postavke. Ker pa dela 
niso bila opravljena v celoti, tudi 
niso bila izvedena vsa plačila. Zato 
smo z rebalansom v letošnje leto 
»prenesli« denar iz lanskega leta in 
dodali še nekaj dodatnih evrov, saj 
je izvajalec že v prejšnjem letu na-
povedal podražitev,« pojasnjujejo 
na ptujski občini.

Občina ima »v rezervi« 
20.000 evrov za 
podražitev 

V rebalansu za letos so zago-
tovili 85.000 evrov; če sklepamo 

iz njihovega odgovora, je velika 
večina sredstev namenjena za 
dokončanje del, ki bodo izvedena 
letos: okrog 65.000 evrov. Na ve-
like podražitve te naložbe očitno 
ne računajo in nanjo skoraj zago-
tovo ne bodo pristali. Za »rezervni 
plan« imajo sicer zagotovljenega 
20.000 evrov proračunskega de-
narja. Dokumentacije za priznanje 
podražitve in določitve njene viši-
ne od izvajalca še niso prejeli. To 
pomeni, da tudi končne vrednosti 
investicije nimajo oziroma še ni 
znana. Stari del objekt je saniran, v 
novem so uredili garderobe in sa-

nitarije, klubske prostore, pisarno, 
pralnico in prostor za energetiko 
ter rekvizite, uredili streho, okoli-
co stavbe ... Predsednik Peter Po-
lanec je seveda vesel te naložbe, si 
pa želi, da bi se čim prej dokončno 

zaključila: »Zadnje tri, štiri mese-
ce izvajalec ni delal praktično nič. 
Urediti mora še nekatere manjše 
zadeve. Objekt je sicer dokončan, 
gre za manjše stvari, ki pa so pot-
rebne, da bo opravljen prevzem.« 

Igralna sezona je že v teku, seve-
da člani društva objekt uporablja-
jo, si pa želijo, da bi bila investicija 
zaključena v najkrajšem možnem 
času.

Dženana Kmetec

»Kljub višanju stroškov smo 
poskušali čim dlje zdržati s ceno 
storitve, ki je bila nazadnje spre-
menjena junija 2021. Zaradi dviga 
minimalne plače pa smo bili pri-
morani ponovno preračunati ceno 
storitve,« je osrednji razlog za pod-
ražitev navedel Žunkovič. Medtem 
ko je bila do aprila letos subvenci-
onirana cena 5,37 evra na uro ob 
delovnikih, je po sprejetem sklepu 
o podražitvi višja za dva evra. Ura 
storitve odslej stane 7,37 evra in je 
slabih 40 odstotkov dražja, kljub 
temu pa je še vedno za več kot 
dva evra cenejša kot v Podlehniku, 
kjer pomoč na domu izvaja CSD 
Spodnje Podravje. Razlika ni le v 
deležu, ki ga subvencionira obči-

na, temveč tudi v ekonomski ceni 
izvajalcev storitve. CSD Spodnje 

Podravje je izračunal, da je strošek 
storitve ob delovnikih in sobotah 

23,88 evra, medtem ko v podjetju 
Demo ocenjujejo, da jim zadostuje 
21,07 evra na uro. Cene storitve po-
moči na domu ob praznikih in ne-
deljah svetniki niso obravnavali, saj 
majšperški izvajalec trenutno izvaja 
storitev le ob delovnikih. »Če bodo 
uporabniki izrazili potrebo, potem 
bo izvajalec podal tudi to vlogo. 
Naj pa spomnim, da naš izvajalec 
izvaja storitev le na območju naše 
občine,« je dejal župan Sašo Kodrič.

Pomoč na domu je namenjena 
pretežno starejšim osebam, ki živi-
jo na svojem domu, vendar se za-
radi bolezni ali drugih težav, pove-
zanih s starostjo, ne morejo več v 
celoti oskrbovati ali negovati sami.

Mojca Vtič

V ormoški gimnaziji, kjer so se pred leti bali za njen obstanek, imajo sedaj, lahko bi 
rekli, bolj sladke skrbi. Prijave za vpis za novo šolsko leto kažejo, da bo v vseh treh sre-
dnješolskih programih potrebna omejitev. Ob naraščajočem vpisu pa se kaže prostor-
ska stiska, ki jo po besedah tamkajšnjega vodstva za zdaj tudi s koriščenjem učilnice v 
sosednji šolski stavbi obvladajo.

290.000 evrov je bila ocenjena in dogovorjena vrednost rekonstrukcije objekta in dozidave 
slačilnic Športnega društva (ŠD) Rogoznica. Izvajalec je sicer že lani napovedal podražitve, 
ki pa so jim na občini ugovarjali. Tudi terminsko se je zaključek projekta krepko zavlekel. 
Po prvotni pogodbi bi morala biti dela dokončana najkasneje do novembra 2022, več kot pol 
leta kasneje pa prevzem še vedno ni opravljen.

Storitev pomoči na domu na območju Majšperka že tri leta izvaja podjetje Stojana Žunkoviča s Ptujske Gore, podjetje Demo. 
Za uporabnike, ki jih je okrog 20, skrbijo tri zaposlene, Žunkovič pa zagotavlja, da je zadovoljstvo obojestransko. Pred dob-
rim mesecem je podjetje predlagalo zvišanje urne postavke za dva evra, kar so svetniki brez zadržkov potrdili. 

Ormož � Gimnazijska stavba polna do zadnjega kotička

Z naraščajočim vpisom večje prostorske potrebe

Ptuj � Objekt ŠD Rogoznica še vedno ni v celoti urejen

Naložba bi morala biti končana že lani

Majšperk � Višje cene pomoči na domu

Kljub podražitvi cenejši kot drugod

Foto: MH

Tako so eno izmed specializiranih učilnic za izvajanje praktičnega pouka pri programu Zdravstvena nega preure-
dili iz nekdanjih garderobnih prostorov.

Foto: ČG

Še vedno ni znano, kakšna bo končna vrednost prenove objekta ŠD Rogoznica. 

Foto: Mojca Vtič

Storitev pomoči na domu na območju Majšperka izvaja podjetje Demo v 
lasti Stojana Žunkoviča. Občina je za sofi nanciranje storitve letos rezervi-
rala 55.000 evrov.

Foto: Pexels

Fotografi ja je simbolična.

Na območju Majšperka je nekje 20 uporabnikov, med njimi tudi 
78-letna Marija. »Sedaj sem resnično zadovoljna z izvajalko, ni 
bilo vedno tako. Potrebujem pomoč pri čiščenju, pripravi kosila. 
Kar lahko sama naredim, skušam sama, česar pa ne morem, pa ne 
morem. Nimam namreč občutka v prstih, pa tudi bolečine v nogah 
so precejšne.« Kljub izdatni subvenciji občine pa Marija pravi, da 
strošek ni zanemarljiv. »Imam malo penzijo in razočarana sem, da 
po 35 letih dela nisi vreden nič in da si na starost takšen revež.«
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Anton Kovačec je najprej pro-
testiral, ker se Vlasta Tetičkovič 
Toplak ni opredelila do njegovih 
pravočasno vloženih predlogov, 
Branko Horvat pa dodal, da se zdi, 
da županja, ki se glede procedural-
nih postopkov redno sklicuje na 
poslovnik, upošteva dva različna 
poslovnika: enega za pozicijo in 
drugega za opozicijo.

Poročilo brez številk
Pri obravnavi poročil 14 javnih 

zavodov pa je Majda Kunčnik, si-
cer predsednica odbora za nego-
spodarske dejavnosti, opozorila 
na poročilo TIC Destrnik, ki ga vodi 
Zavod Ma-Kole, ter ga je označila 
za »nepopolnega, že kar sramot-
nega«. »Napisano je na eni strani, 
v pogovornem slogu in preveč na 
splošno v slogu 'izvedli smo kar 
nekaj aktivnosti in dogodkov'. Kaj 
pa opis in rezultat teh aktivnosti? 
Potem pa sledijo očitki društvom, 
ki bojda nočejo sodelovati s TIC. 
Poleg tega v poročilu ni nobene 
bilance oziroma vsaj fi nančne 
specifi kacije tistega dela, ki ga 
za delovanje prispeva občina. A 
ni povsem normalno, da svetniki 
želimo videti številke? Ne nazad-
nje za denar iz proračuna tudi od-
govarjamo. Slišati je, da zavod za 
prostore pogodbene pošte, papir-
nice in TIC, ki domujejo v občinski 
stavbi, ne plačuje ne najemnine ne 
stroškov, v poročilu pa tarna, da 
ne zmore pokrivati mesečnih ob-
veznosti. Žal rezultati niso vidni, 

poleg tega se mi zdi nesprejemlji-
vo, da nas izsiljujejo z zahtevo, 
napisano v poudarjenem tisku in 
še podčrtano, da bodo lahko letos 
s svojimi storitvami prisotni le, če 
bo občina z njimi podpisala dolgo-
ročno pogodbo.«

Preden je besedo dala Benu To-
plaku, direktorju Zavoda Ma-Kole, 
ki je destrniško pošto prevzel 1. de-
cembra 2021, je županja poudarila, 
da zavod vse od začetka plačuje 
tako najemnino kot tudi vse druge 
stroške. »Prvo poročilo smo občini 
posredovali januarja in ga nato fe-
bruarja dopolnili,« je povedal Top-
lak in postregel s številkami o lan-
skem poslovanju. Zakaj jih ni tudi v 
poročilu, ki so ga prejeli svetniki, ni 
nihče pojasnil. 

Tako sprti, 
da se ne da delati

»Nesporno dejstvo je, da ste na 
Destrniku tako sprti med seboj, da 
se tu ne da delati. Stojite na dveh 
bregovih, eni za bivšega župana 
Pukšiča, drugi proti njemu. Nisem 
politično opredeljen, zato se ne 
nagibam na nobeno stran. A sem 
vseeno nezaželen, ker me je pripe-
ljal Pukšič, ki je še vedno marsiko-
mu trn v peti. In ker sem iz Makol, 
torej od drugod. Zato dela ne mo-
rem zagnati, kot si želim, in počasi 
mi je tega dovolj. Nisem jaz prišel 
na Destrnik, ampak ste vi prišli k 
meni, ko ste ostali brez pošte ozi-
roma ko so vam ostale osnovne 
poštne storitve nekajkrat na teden 

v prikolici pred občino. Ko me je 
Pukšič prosil, naj prevzamem po-
godbeno pošto, sem imel zadržke, 
saj dobro poznam pogoje Pošte 
Slovenije (PS). Pogodbena pošta 
ne more preživeti brez papirnice 
in turistično-informacijskega cen-
tra oziroma tesnega sodelovanja 
z lokalno skupnostjo. Že takoj smo 
društva povabili na sestanek, da 
se dogovorimo za sodelovanje in 
skupne akcije, a ni bilo nobenega 
odziva, prišla je samo županja s 
svojo ekipo. S tem, kar dobimo 
od PS, ne pokrijemo niti plače za-
poslene in osnovnih stroškov, pa-
pirnica in TIC pa tudi ne prineseta 
dovolj, da bi delali na Destrniku. 
Morate razumeti, da ne moremo v 
nedogled jemati tam, kjer delamo 
s plusom, in dajati sem, da pokri-
vamo minus. Ne gre za nobeno 
izsiljevanje, samo za to, da potre-
bujemo sredstva, s katerimi lahko 
potem zaženemo še kakšne druge 
aktivnosti, kot jih v drugih občinah, 
kjer smo prisotni.«

Ponudil, kar delajo 
društva sama

Branko Horvat je opozoril, da je 
letos za delovanje TIC v proračunu 
zagotovljenih 14.900 evrov, kar je 
približno toliko kot za delovanje 
vseh občinskih društev, zato je 
razumljivo, da občani pričakujejo 
ustrezne in obljubljene rezultate. 
»Se je pa treba tudi vprašati, zakaj 
društva nočejo sodelovati. Najbrž 
zato, ker je hotel TIC prevzeti ak-

tivnosti, ki jih društva že sama prav 
dobro opravijo. In to brezplačno. 
Morda jih tudi ne pritegne TIC, ki 
ga ljudje jemljejo kot tujek in ne 
kot pomoč. Si bo treba izmisliti kaj 
novega, kakšno nadgradnjo, dob-
ro idejo. Upam, da boste razmisli-
li in nam postregli s čim, česar še 
nimamo.«

Kunčnikova je spomnila, koli-
ko vroče krvi je bilo ob prihodu 
novega poštnega pogodbenika 
pred poldrugim letom. Uradno je 
namreč Pošta Slovenije Destrnik 
zapustila, ko se je občinska uprava 
izselila iz dotlej skupnih prostorov 
v Vintarovcih 50, ki jih je kasne-
je občina prodala. Nato je postal 
pogodbeni poštar trgovec Darko 
Plohl, ki je v pritličju novozgraje-
ne občinsko-poslovne stavbe v 
Janežovskem Vrhu odprl Tuševo 
franšizno trgovino market Špic in 
prevzel tudi poštne storitve. 

Sicer soimenjaka, 
a ne sorodnika

»Vemo, kako je Pukšič pritiskal 
na Plohla, da je ta slednjič obupal 
in odšel z Destrnika, novi trgovec 
Tuš Market Kea pa za pošto ni bil 
zainteresiran, zato je Pošta Slove-
nije za nujne poštne storitve na 
parkirišču pred občino postavila 
prikolico in se je toliko govorilo o 
tem, kako ubogi so občani, ker mo-
rajo tam stati. Potem pa je prišel 
TIC kot velika županova rešitev.«

Pošta je že dolgo problem, pa je 
dodal Marjan Lovrec. »Želeli smo 
jo, da lahko naši ljudje v svoji občini 
opravijo poštne storitve. To pa ne-
kaj stane. Čeprav je dejansko prišel 
kot rešitev, zdaj gospoda napa-
damo in kaj lahko se zgodi, da bo 
pobral kufre in odšel – kaj pa bomo 
potem?«

Toplak je povedal, da ima dovolj 
blatenja in raznega podtikanja, od 
tega, da si bo na račun zaslužka na 
Destrniku kupil novega beemveja, 
do tega, da je dobil posel, ker je žu-
panjin sorodnik; odslej bo namreč 
na vse provokacije reagiral s tož-
bami. Da nista v sorodu, čeprav naj 
bi Horvat prav to slišal iz ust nek-
danjega župana, je poleg Toplaka 
zagotovila tudi županja: »Imam 
izdelano družinsko drevo za veliko 
generacij nazaj in v njem žal ni no-
benega Bena Toplaka.«

Senka Dreu

Destrnik � Po treh mesecih zatišja burna seja občinskega sveta

»Ker si iz Makol, si za nas tujek«
Destrniški svetniki so se sestali na šele tretji redni seji, na kateri se je prvič zaiskrilo že pri potrditvi zapisnika, še močneje 
pa nato pri točki dnevnega reda, ki drugod večinoma mine brez razprave, to je pri obravnavi letnih poročil javnih zavodov.

Foto: SD

Opozicija se je tudi v novem mandatu spravila nad delovanje »Pukšičevega« TIC-a, natančneje nad letno poročilo brez fi nančne specifi kacije.

Foto: SD

Direktor Zavoda Ma-Kole, ki vodi turistično-informacijski center, pogodbeno pošto in papirnico, pravi, da so 
na Destrniku vsi tako sprti med seboj, da se tam ne da delati.

Ptujski ZD pokriva zdravstveno dejavnost šestnajstih občin za ok-
rog 70.000 prebivalcev. V lanskem letu so zabeležili 395.082 obiskov, 
kar je nekoliko manj kot v letu 2021 in več kot leta 2020.

Na pozitivno poslovanje v lanskem letu je vplivalo več dejavnikov. 
Ustvarili so 16,9 milijona evrov prihodkov in 16,1 milijona odhodkov 
ter tako pozitiven končni rezultat v višini 801.200 evrov. Čeprav so 
na prihodkovni strani v primerjavi z letom poprej zabeležili skoraj 15 % 
upad prihodkov, so ti bili še vedno nekoliko višji od načrtovanih. »Na 
takšno preseganje prihodkov nad odhodki sta vplivala uspešna reali-
zacija dogovorjenih programov in plačilo nad realizacijo ter izjemno 
racionalno izvajanje storitev,“ pojasni Metka Petek Uhan, direktorica 
Zdravstvenega doma Ptuj. 

Svoje cilje so sicer le delno uresničili. Ni jim namreč uspelo na vseh 
področjih v celoti izpolniti programa, podpisanega z Zavodom za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije. »Izpadi pri posameznih progra-
mih so nastajali zaradi prepovedi izvajanja posamezne dejavnosti, 
epidemije, odsotnosti zaposlenih zaradi bolezni ali višje sile, pa tudi 
zaradi obolevanja uporabnikov.« Zadovoljni pa so, da so bile v lan-
skem letu plačane vse opravljene storitve, ne glede na predhodno 
dogovorjen plan z ZZZS. 

Velik problem je pomanjkanje kadra
Eden izmed razlogov, da jim ponekod ni uspelo v celoti realizirati 

programov, so kadrovske težave. Ne le odsotnost zaposlenih zaradi 
bolniških in porodniških odsotnosti itn., težave imajo tudi pri iskanju 
novih sodelavcev. Na nekaterih področjih še posebej izrazito. Januar-
ja 2023 je bilo 288 zaposlenih, kar je krepko manj od plana 315 zapo-
slenih. »Razlog za to je pomanjkanje defi citarnega kadra, predvsem 
zdravnikov – nosilcev dejavnosti in s tem posledično manjše število 
preostalega kadra v timu – specialistov na področju družinske in 
urgentne medicine, pnevmologije, oralne kirurgije, pedopsihiatrije, 
parodontologije ter ortodontije,« razloge kadrovskih težav in posle-
dično izpolnjevanja programov predstavlja Petek Uhanova.

Kje cilji niso bili doseženi
Z namenom izboljšanja stanja letos so se lotili tudi pregleda pod-

ročij, na katerih zastavljeni cilji niso bili realizirani. V tem letu bodo to 
skušali spremeniti, kolikor jim bodo objektivne okoliščine dopuščale. 
Stoodstotne realizacije niso dosegli na različnih področjih. Gre za po-
dročje kurative, torej preventivnih programov, ženskega dispanzerja, 
antikoagulantne ambulante, oralne kirurgije, referenčne ambulante, 
dispanzerja za mentalno zdravje, sanitetnih prevozov, pulmologije in 
pedontologije. Praviloma gre sicer za manjša odstopanja od načrto-
vane izvedbe programov. Na nižjo realizacijo pa naj bi marsikje vplivali 
tudi ukrepi za obvladovanje širjenja covidnih obolenj ter odsotnosti 
zaposlenih.

Dženana Kmetec 

Ptuj � Poslovanje Zdravstvenega doma 

Lansko leto zaključili pozitivno
Tudi lansko leto je bilo z vidika poslovanja za Zdravstve-
ni dom (ZD) Ptuj pozitivno. Ustvarili so dobrih 800 tiso-
čakov več prihodkov kot odhodkov, zaposlili 45 novih so-
delavcev, pridobili nove programe, posodobili vozni park 
in nabavili nekaj dodatne medicinske opreme.

Foto: ČG

Za ZD Ptuj je še eno uspešno leto.

Investicije pogoj za dobro deloInvesticije pogoj za dobro delo
Ptujski ZD vlaga veliko v osnovna sredstva. Lani so v ta 

namen porabili 674.600 evrov. Med drugim so kot vsako leto 
posodobili vozni park za patronažno službo, nabavili dve 
električni vozili, sodobno sanitetno vozilo, skupaj v vrednosti 
159.457 evrov, in novo reševalno vozilo, ki je stalo 167.140 
evrov. Za medicinsko opremo so zagotovili okrog 186.000 evrov, 
za pohištvo nekaj manj kot 50 tisočakov, za računalnike in 
računalniško opremo 43.500 evrov ...

Pridobili so tudi nekatere nove programe, med drugim 
dodatno ekipo mobilne enote reševalnih prevozov, celoten 
program dermatologije, fizioterapije in referenčne ambulante.



Štajerski TEDNIK torek, 16. 5. 2023     COLOR CMYK stran 6

torek � 16. maja 20236 V središču

Razlogov za dolge čakalne dobe 
je veliko. Na eni strani gre za sis-
tem zdravstva in dogovore med 
ustanovami in Zavodom za zdra-
vstveno zavarovanje Slovenije gle-
de izvajanja programov. Na drugi 
so kadrovske težave zdravstvenih 
ustanov. Paciente pogosto zmoti 

dejstvo, da se izpostavlja preobre-
menjenost zdravnikov, številni pa 
zraven matičnih ustanov delajo 
sočasno v drugih. Tudi precej viso-
ke plače posameznih profi lov so 
eden izmed razlogov za pomisle-
ke. Razkoraki med zaposlenimi v 
zdravstvu pa so veliki. 

Na portalu plač javnega sektorja so objavljeni podatki o 
50 najvišjih izplačilih v javnem sektorju februarja 2023. 
Med rekorderji so zaposleni v zdravstvu. V glavnem gre 
za zdravnike s plačami od 10.573 do 13.648 evrov bruto, 
le pet jih je iz drugih poklicev. Največ najbolje plačanih 
zdravnikov je zaposlenih v UKC Ljubljana, precej jih je 
tudi iz UKC Maribor ... Navedeni zneski zajemajo skupna 
izplačila, saj številni zdravniki opravljajo delo tudi izven 
matičnih ustanov, na fakultetah ali v drugih zdravstve-
nih zavodih, bolnišnicah, pri zasebnikih ...

Podravje � Plače zdravnikov in izdajanje soglasij za 

Zdravniki ponovno 

Medtem ko 24 redno zaposlenih zdravnikov v SB Ptuj dela tudi za druge izvajalce, 

Pri Eurostatu, ki je zadolžen za 
statistiko na ravni EU, pa so se 
poglobili v količino opravljenega 
dela, ki ga delavci opravijo poleg 
zakonsko določenih obveznosti. 
Pregledali so, kakšen odstotek 
zaposlenih v tednu opravi 49 ur 
dela ali več. 

Podatki so pokazali, da morajo 
tudi po koncu delovnega urnika 
najpogosteje na delovnem mestu 
ostati Grki. Glede na opravljeno 
raziskavo jih kar 12,6 odstotka 
delavcev na teden dela več kot 
49 ur. Med najbolj delavnimi so 
še Francozi, Italijani, Portugalci, 
Belgijci in Irci. Povprečje držav EU 
kaže na to, da redno prek pred-
pisanih obremenitev dela sedem 
odstotkov zaposlenih. Najbolje 
se godi zaposlenim v baltskih 
državah Estoniji, Latviji in Litvi 
ter na Madžarskem, v Bolgariji in 
Romuniji, kjer, kot kažejo zbrani 
podatki, nadur sploh ne poznajo. 
V Bolgariji se tako s prekomerno 
obremenitvijo srečuje le 0,7 od-
stotka zaposlenih.

V Sloveniji pod 
povprečjem

V Sloveniji imamo predpisan 40-
urni delovnik, zato podatki morda 
niso zajeli vseh, ki delodajalcem 
redno namenjajo tudi čas, v kate-
rem bi morali biti prosti. Nadure 
naj bi glede na podatke, pri kate-
rih ni upoštevan čas za prihod in 
odhod z dela ter čas, namenjen 
malici, opravljalo 5,7 odstotka Slo-
vencev in Slovenk, kar je manj od 
povprečja EU. 

Eurostat ob zbranih podatkih 
opozarja še, da velik delež tistih, 
ki pretežen del dneva posvečajo 
delu za denar, prihaja iz vrst sa-
mozaposlenih. Kar 30 odstotkov 
samozaposlenih presega delovne 
normative, medtem ko je med za-
poslenimi glede na povprečje EU 
takih le štiri odstotke. Pri Eurosta-
tu so zapisali še, da so dolgi delov-
niki najpogostejši pri zaposlenih v 
kmetijstvu, gozdarstvu, pri ribičih 
in menedžerjih.  

Prepovedane ali 
omejene nadure

Da uradni podatki kažejo na 
to, da redno zaposleni le redko 

opravljajo nadure, lahko pripiše-
mo več razlogom. V nekaterih 
državah, kot je na primer Estoni-
ja, so nadure celo prepovedane, 
drugod praviloma omejene. Tudi 
v Sloveniji lahko delodajalec za-
poslenemu odredi le 20 nadur 
na mesec. Zaradi omejitev niso 
redki delodajalci, ki nadur niti ne 
beležijo, poseben segment pa so 
tudi agencijski in prekarni delavci, 
katerih število po celotni EU na-
rašča, njihove pravice pa pogosto 
niso spoštovane.

Kot določa naš Zakon o delov-
nih razmerjih, je delavec dolžan 
na zahtevo delodajalca opravlja-
ti delo prek polnega delovnega 
časa – nadurno delo – v primerih 
izjemoma povečanega obsega 
dela, če je potrebno nadaljevanje 
delovnega ali proizvodnega pro-
cesa, da bi se preprečila material-
na škoda ali nevarnost za življenje 
in zdravje ljudi, če je nujno, da se 
odvrne okvara na delovnih sred-
stvih, ki bi povzročila prekinitev 
dela, če je potrebno, da se zago-
tovi varnost ljudi in premoženja 
ter varnost prometa, in v drugih 
izjemnih, nujnih in nepredvidenih 
primerih, določenih z zakonom 
ali kolektivno pogodbo na ravni 
dejavnosti.

Nikoli brez soglasja
Ob tem zakon določa, da mora 

delodajalec delavcu nadurno 
delo odrediti v pisni obliki pra-
viloma pred začetkom dela. Če 
to ni mogoče, se lahko nadurno 
delo odredi tudi ustno, a se v tem 
primeru pisna odreditev vroči 
delavcu naknadno, vendar najpo-
zneje do konca delovnega tedna 
po opravljenem nadurnem delu. 
Nadurno delo lahko traja največ 
osem ur na teden, največ 20 ur 
na mesec in največ 170 ur na leto. 
Ob posebnem pisnem soglasju za-
poslenega lahko ta opravi največ 
230 nadur na leto. Delovni dan 
lahko traja največ deset ur. Dnev-
na, tedenska in mesečna časovna 
omejitev se lahko upošteva kot 
povprečna omejitev v obdobju, 
določenem z zakonom ali kolek-
tivno pogodbo, in ne sme biti dalj-
še od šestih mesecev.

Delodajalci plačajo več, 
kot dobijo

Medtem ko Eurostat izpostavlja 
nadure, pa slovenski delodajalci 
pogosto omenjajo, da plačujejo 
zaposlene tudi za čas, ko ne de-
lajo, in si na tem področju želijo 
sprememb. Naš statistični urad 

tako vodi tudi podatke o tem, ko-
liko delovnih ur je bilo dejansko 
opravljenih in koliko so jih delo-
dajalci plačali. Tako so delavci v 
Sloveniji v zadnjem četrtletju leta 
2022 skupaj opravili 316,4 milijona 
delovnih ur, delodajalci pa so pla-
čali 401,1 milijona delovnih ur. Pri 
tem opravljene delovne ure zaje-
majo ure, ki so bile dejansko opra-
vljene med normalnim delovnim 
časom, in ne zajemajo plačanih ur, 
ki dejansko niso bile opravljene, 
kot so ure letnega dopusta, ure 
praznikov in ure bolniške odsot-
nosti, ure odmora za prehrano ter 
časa za prevoz med domom in de-
lovnim mestom. 

Podatki tako kažejo, da so v 
zadnjem četrtletju slovenski de-
lavci dejansko opravili »le« 78,9 
odstotka vseh ur, za katere so bili 
plačani. Zaposlena oseba je me-
sečno opravila v povprečju 130 de-
lovnih ur, razlika med plačanimi in 
opravljenimi urami pa največkrat 
nastaja zaradi bolniških odsotnos-
ti in koriščenja letnega dopusta. 
Največ delovnih ur so leta 2022 
opravili v informacijskih in komu-
nikacijskih dejavnostih, skupaj pa 
je bilo opravljenih kar 1258 milijo-
nov delovnih ur.

Žiga Kariž

EU, Slovenija � Eurostat pregledal opravljene nadure po državah EU

Slovenci delamo manj, kot smo plačani
Maja se že tradicionalno v ospredje postavijo teme, povezane z delom in delavci. V Sloveniji običajno govorimo o 
pravicah, ki jih imajo delavci, in plačah, ki niso nikoli dovolj visoke. Tudi letos so ob kresovanju glavni sindikalni 
govorniki izpostavljali višino minimalne plače in nujnost izenačitve najnižjih osnovnih plač z minimalno plačo.

Foto: Eurostat

Foto: Pexels

Čeprav se ob nadurnem delu pogosto izpostavlja zdravnike, so lani največ 
ur opravili zaposleni v informatiki. Prav tako podatki Eurostata kažejo, 
da kar tretjina samozaposlenih dela nad predpisanim delavnikom. 

Foto: Rok Nose

Prekarnih in agencijskih delavcev statistike pogosto ne zajamejo. 

Kje v EU delajo največ? Kje v EU delajo največ? 

Foto: Pixabay

SB Ptuj za 44 zunanjih izvajalcev lani 
1,1 milijona evrov

Kar šest zdravnikov internistov, zaposlenih v SB Ptuj, ima 
pogodbe za delo v drugih zdravstvenih zavodih. Na drugi strani pa 
je tudi ptujska bolnišnica primorana najemati zunanje izvajalce. 
Lani jih je to stalo 1,1 milijona evrov bruto. Iz drugih ustanov 
pri njih dela 44 zdravnikov po podjemih pogodbah in pogodbah 
o poslovnem sodelovanju. Skupni strošek plač vseh zdravnikov, 
zaposlenih v SB Ptuj v letu 2022, je znašal 6.309.211 evrov bruto.

Najvišja izplačana plača zdravnika specialista, zaposlenega v 
ptujski bolnišnici, je januarja letos znašala 11.452 evrov, februarja 
10.203 evre in marca 9.129 evrov. 

Psihiatrična bolnišnica Ormož zunanjih izvajalcev lani ni 
najemala.
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delo izven matičnih ustanov

med najbolje plačanimi v javnem sektorju

V Splošni bolnišnici dr. Jožeta 
Potrča Ptuj je zaposlenih 83 zdrav-
nikov, od tega jih ima soglasje za 
delo izven ustanove slaba tretjina, 
24. Gre za zdravnike različnih speci-
alnosti. Največ, šest, je internistov, 
pet ginekologov, štirje anestezio-
logi, trije kirurgi, dva oftalmologa 
in po en radiolog, nevrolog, pedi-
ater in otorinolaringolog.

Na Ptuju pet zdravnikov 
z dvema soglasjema 

Podatek, da nekateri slovenski 
zdravniki delajo sočasno tudi v os-
mih ustanovah, je javnost šokiral. 
Na Ptuju in v Ormožu takih prime-
rov ni. V ormoški Psihiatrični bolni-
šnici imata po eno soglasje za delo 
izven zavoda le dva zdravnika, na 

Ptuju 24, do tega jih ima pet po dve 
soglasji. »To je tudi največje števi-
lo soglasij, izdanih posameznemu 
zdravniku. Po dve soglasji imata 
izdana dva zdravnika specialista 
internista, zdravnik radiolog, pedi-
ater in oftalmolog,« pojasni v. d. di-
rektorja SB Ptuj Aleksander Voda.

Izdajanje soglasij za delo izven 
matičnih zavodov na področju 
zdravstva je nekaj povsem običaj-
nega in zakonsko dovoljenega. 
Voda zagotavlja, da vsako vlogo 
za delo izven zavoda, ki jo poda 
kateri od zdravnikov ali drugih 
zdravstvenih delavcev, skrbno 
pretehtajo in pri podaji soglasja 
dosledno upoštevajo zakonodajo 
na tem področju: »Zakon o zdra-
vstveni dejavnosti določa, da se 

soglasje za izvajanje zdravstvenih 
storitev pri drugem izvajalcu zdra-
vstvene dejavnosti ali kot izvajalec 
zdravstvene dejavnosti zdravstve-
nemu delavcu za delo izven izda, 
če s tem ne bo povzročena škoda 
javnemu zavodu oziroma motnja 
pri opravljanju dejavnosti javnega 
zavoda.« Obenem naj bi bilo po-
goj za izdajo soglasja dejstvo, da 
javni zavod sam nima potrebe po 
dodatnem, dopolnilnem delu ozi-
roma delu, ki presega obveznost iz 
polnega delovnega časa.

Jasno je, da mora v celoti izvr-
ševati svoje delovne obveznosti 
glede količine in vrste opravljenih 
zdravstvenih storitev pri matič-
nem delodajalcu, za katere pa se 
marsikje že ugotavlja, da so nor-
mativi postavljeni zelo nizko. Ne 
bi smel niti odkloniti nadurnega 
dela, pripravljenosti in morebitnih 
drugih oblik dela pri delodajalcu. 
Soglasje se v določenih prime-
rih lahko tudi prekliče, na kar so 
zdravstveni delavci posebej opo-
zorjeni.

Bi se čakalne dobe brez 
izdanih soglasij res še 
podaljšale? 

Sistemske oziroma zakonske 
možnosti torej vodstvu javnih 
zavodov ne dopuščajo veliko ma-
nevrskega prostora. Dejstvo, da je 
zdravstvenega kadra premalo, go-
tovo tudi prispeva k fl eksibilnosti 
pri izdajanju soglasij. Na vprašanje, 
kaj bi se zgodilo, če kateremu iz-
med zaposlenih ne bi izdali soglas-
ja, Voda odgovarja: »Če zdravnik, 
ki zaprosi za izdajo soglasja, izpol-
njuje vse zahteve, težko zavrnemo 
samo izdajo soglasja, ker so izpol-
njeni pogoji. Na to vprašanje ni 
enoznačnega odgovora – morda bi 
kakšen posameznik v tem primeru 
tudi odšel, povzročilo bi pa vseka-
kor slabo voljo. Verjetno bi bilo v 
zdravstvenem sistemu posledično 
opravljenih manj zdravstvenih sto-
ritev in bi se posledično podaljše-
vale čakalne vrste.« 

Na eni strani torej govorimo o 
preobremenjenosti zdravnikov, 
na drugi delajo v številnih ustano-
vah. To pogosto povzroča zmedo. 
A vršilec dolžnosti ptujske bolni-

šnice opozarja, da je na področje 
dela izven matičnih institucij treba 
gledati celovito in pred seboj imeti 
paciente: »Seveda pa tudi poslovni 
izid. Brez pristanka in dovoljenja 
njihovih matičnih institucij in posle-
dično njihovega opravljanja dela v 
naši bolnišnici bi težko zagotavljali 
zdravstveno oskrbo za regijo, ki jo 
pokrivamo. Tudi z njihovim opra-
vljenim delom nam je uspelo poslo-
vati pozitivno.« 

Na vrhu plačnega 
seznama Psihiatrična 
bolnišnica Ormož (PBO)

Na vrhu seznama glede najvišjih 
izplačil se je tokrat znašla Psihia-
trična bolnišnica Ormož. Vršilka 
dolžnosti direktorja bolnišnice 
Ksenija Vuk Kostanjevec je pojasni-
la, da najvišje izplačilo na portalu 
plač javnega sektorja, kjer je na 
prvem mestu objavljena njihova 
bolnišnica z zneskom 20.100 evrov, 
ne pomeni plače zaposlenega, saj 
nihče od zdravnikov, niti vodstva 
bolnišnice, ne prejema takšnih do-
hodkov: »Pri omenjenem znesku 
namreč ni šlo za izplačilo zaposle-
nemu, temveč za plačilo stroškov 
specializacije iz klinične psihologije 
Ministrstvu za obrambo, kot prejš-
njemu delodajalcu psihologinje, 
zaposlene pri nas.«

Pri tem nas je še zanimalo, koliko 
je pri njih zaposlenih zdravnikov, ki 
imajo soglasje za opravljanje zdra-
vstvenih storitev izven bolnišnice, 
torej v drugih zavodih, pri koncesi-
onarjih in zasebnikih. 

Le dva zdravnika 
s soglasjem za delo 
izven PBO

Povedala je, da imajo trenutno 
zaposlenih sedem zdravnikov spe-
cialistov psihiatrov in šest zdravni-
kov specializantov psihiatrije, od 
katerih imata dva zdravnika po 
eno soglasje za delo v drugih javnih 
zdravstvenih zavodih, in sicer vsak 
za dvakrat mesečno po štiri ure. 
»Čakajočih pacientov nad dopust-
no čakalno mejo nimamo, tako da 
delo omenjenih dveh zdravnikov 
ne vpliva na naš proces dela, sicer 
pa delo opravljata izven svojega 
rednega delovnega časa. Iz teh 
razlogov je zavod zdravnikoma 
tudi izdal soglasje,« je še pojasnila 
in dodala, da bi sicer njihov zavod, 
glede na potrebe pacientov, želel 
zaposliti še kakšnega specialista 
psihiatrije, vendar omenjenega 
kadra na trgu ni dovolj. Kot pravi, 
so se v zadnjih nekaj letih psihiatri 
več zaposlovali tudi v centrih za 
duševno zdravje na primarni ravni 
ter posledično manj v bolnišnicah. 

Medtem pa v njihovem zavodu 
zdravniki iz drugih ustanov niso za-
posleni niti redno niti pogodbeno. 
»Vse delo s pacienti opravijo zdrav-
niki, zaposleni v našem zavodu,« je 
še zatrdila.

Najvišja izplačana osnovna pla-
ča v letošnjem letu (v obdobju od 
januarja do marca) je sicer pri njih 
znašala 4.445 evrov neto. Prejel jo 
je višji zdravnik specialist na inten-
zivnem oddelku. Sicer pa je v lan-
skem letu skupna masa neto plač 
znašala nekaj manj kot 460.000 
evrov. 

Dženana Kmetec in Monika Horvat

Foto: ČG 

V Splošni bolnišnici dr. Jožeta Potrča Ptuj je zaposlenih 83 zdravnikov, od tega jih ima soglasje za delo izven ustanove slaba tretjina, 24.

Foto: ČG

bolnišnica najema 44 zdravnikov iz drugih zdravstvenih zavodov.

Med 50 plačnimi rekorderji v javnem sektorju v glavnem zdravniki
Zaporedno 

mesto Ustanova/Zavod Funkcija/delovno mesto Skupna izplačana 
plača (v evrih)

1. PBO Ormož Specializant klinične psihologije 20.100
2. UKC MB Višji zdravnik specialist 13.648
3. UKC LJ* Višji zdravnik specialist 12.999
4. ZD Ravne na Koroškem* Višji zdravnik specialist 12.956
5 UKC LJ Višji zdravnik specialist 12.931
6 Medicinska fakulteta LJ Visokošolski učitelj 12.700
7 Osnovno zdravstvo Gorenjske* Višji zdravnik specialist 12.517
8 UKC LJ Višji zdravnik specialist 12.512
9. Medicinska fakulteta LJ* Višji zdravnik specialist 12.322
10. SB Trbovlje* Višji zdravnik specialist 12.287
24. ZD Maribor Višji zdravnik specialist 11.240
43. UKC MB* Višji zdravnik specialist 10.723
44. UKC MB* Višji zdravnik specialist 10.712
48. Bolnišnica Ptuj* Višji zdravnik specialist 10.658

Vir: Portal plač JS

*Nekateri od teh (označeni z zvezdico) imajo v navedenih skupnih zneskih zajeta tudi izplačila iz drugih ustanov, 
kjer opravljajo nekatere storitve.

Med top plačanimi tudi zdravnik 
iz ptujske bolnišnice

Na vrhu seznama glede najvišjih izplačil se je tokrat zna-
šla Psihiatrična bolnišnica Ormož. 

Na drugem mestu rekorderjev je plača zdravnika v UKC 
Maribor v znesku 13.648 evrov bruto, na tretjem z 12.991 
evrov je zaposleni, ki dela v UKC Ljubljana in na Medicinski 
fakulteti. 

Na 48. mestu 50 najvišjih plač v javnem sektorju je zdrav-
nik, ki je bil izplačan za delo v bolnišnici Ptuj in Zdravstve-
nem domu dr. Adolfa Drolca Maribor, in sicer v znesku nekaj 
več kot 10.000 evrov, pri čemer je večino prejel iz bolnišnice.
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Če bi se hipotetično na omenje-
ni razpis prijavile vse slovenske 
osnovne šole, bi denarja zmanjka-
lo. So pa na šolskem ministrstvu 
pojasnili, da bi v tem primeru pri-
javljene šole prejele manj sredstev, 
preostanek pa bi morale zagoto-
viti od občine, šolskega sklada ali 
staršev.

Ptujska OŠ Olge Meglič pozdrav-
lja razpis šolskega ministrstva, saj 
šport oz. gibanje vpliva na razvoj 
koordinacije, psihomotoričnih spo-
sobnosti, koncentracijo, vzdržlji-
vost, hitrejše opismenjevanje in 
tudi na dobro počutje. Kljub temu 
da so vključeni v RAP, se bodo na 
omenjeni razpis prijavili, saj želijo 
učencem ponuditi še več gibanja. 
»V šolskem predmetniku je še 
vedno premalo ur športa. Učenci 
so vse manj motorično spretni, do-
gaja se celo, da ne znajo več hoditi 
ne po hribu navzgor in ne navzdol. 
In take stvari so res skrb vzbujajo-
če,« je dejala ravnateljica Helena 
Ocvirk. 

Tudi Osnovna šola Hajdina bo 
poskušala pridobiti sredstva za 
izvajanje dodatnih ur športa v 
prvi triadi. Ravnatelj Mitja Vidovič 
vidi največjo prednost v prisotno-
sti športnega pedagoga tudi pri 
učencih od prvega do tretjega ra-
zreda.

OŠ Mladika je ena izmed 148 

slovenskih šol, ki ima več gibanja 
v tako imenovanem razširjenem 
programu (RAP), katerega poskus 
se sicer zaključuje, a ga bodo s 
sklepom ministra še enkrat po-
daljšali. Kljub temu da so športne 
vsebine v okviru RAP izbirne, se jih 
velika večina učencev OŠ Mladika 
udeležuje. 

Razširjeni programi 
športa neučinkoviti

Po mnenju nekaterih športnih 
pedagogov pa je RAP neučinkovit, 
saj se otrok giba samo v primeru, 
če si to sam izbere oz. želi. To doka-
zujejo tudi športnovzgojni kartoni 
teh šol. Mnenja so, da je za gibanje 
otrok najbolj ključen pouk športa, 
ne pa posamezni razpisi, na katere 
se šole prijavijo ali pa tudi ne. Prav 
zato si že nekaj časa prizadevajo, 

da bi imeli vsi osnovnošolci na urni-
ku vsak dan eno uro športa. Pristoj-
ni naj bi iskali rešitev, najverjetneje 
v obliki sistemske vpeljave RAP v 
osnovne šole.

Osnovna šola Ljudski vrt se na 
omenjeni razpis najverjetneje ne 
bo prijavila, saj imajo dodatne ure 
športa že v okviru programa RAP. 

Podobnega mnenja je tudi Bo-
gomir Širovnik, ravnatelj OŠ Mla-
dika: »S tem denarjem ne moremo 
pokriti kadra, ki bi ga potrebovali 
za izvajanje ene dodatne ure špor-
ta na teden. To je po mojem mne-
nju samo neko gašenje požara. Do-
datna ura telovadbe prav gotovo 
ne bo bistveno izboljšala gibalnih 
sposobnosti naših učencev. Treba 
bo najti sistemsko rešitev, pred-
vsem pa spremeniti slog življenja 
znotraj družin.«

Estera Korošec

»Učitelji bodo pri svojih predme-
tih uporabljali digitalno tehnologi-
jo. Tukaj bo prav gotovo narejen 
korak naprej, ki pa najverjetneje 
ne bo dovolj. Spremembe pa ne 
bodo tako korenite, kot bi mora-
le biti v času hitrih sprememb. Če 
želimo vso tehnologijo, ki nas ob-
daja, razumeti, nujno potrebuje-
mo temeljna znanja računalništva 
in informatike (RIN), kar pa v tej 
prenovi ni predvideno,« je pove-
dal Radovan Krajnc, svetovalec na 
ZRSŠ za predmet računalništvo in 
informatika. Njegova želja je, da bi 
v eni izmed naslednjih prenov ven-
darle šli po tej poti, saj smo trenu-
tno ena od štirih držav v Evropi, ki 
predmeta RIN še niso uvrstile med 
obvezne predmete. Tudi marsikdo 
iz stroke si želi, da bi učenci na tem 
področju dobili temeljna znanja. 
Slednja lahko med drugim po-
membno pripomorejo k doseganju 
tehnološkega preboja v družbi. 
Odločitev o tem sprejema šolsko 
ministrstvo, ki pa je pri vsem sku-
paj precej previdno. V okviru pre-
nove učnih načrtov ostaja pred-
metnik nespremenjen. 

Težave z učitelji
Glavni razlog pa je kader, saj 

imajo že sedaj velik primanjkljaj 
učiteljev. V Sloveniji je več kot 900 
osnovnih in srednjih šol. Če bi želeli 
uvesti predmet RIN, bi to pomeni-
lo več kot 900 učiteljev. Iluzorno bi 
bilo pričakovati, da bi v dveh letih 
lahko zaposlili 900 usposobljenih 
učiteljev, ki bi lahko realizirali RIN 
kot obvezni predmet v vseh šolah. 
»Učiteljem bomo seveda pomagali 
in jim nudili razna izobraževanja. 

Ta proces pa prav gotovo ne bo la-
hek. Zato, da učitelj spremeni pro-
ces proučevanja, potrebuje veliko 
znanja, poguma, stopiti mora iz 
cone udobja,« je dejal sogovornik. 
Učni načrti sicer že zdaj vključujejo 
digitalne kompetence in uporabo 
informacijskih tehnologij, kar pa 
v praksi šepa. Veliko je namreč 
odvisno od entuziazma učiteljev, 
njihove digitalne pismenosti in afi -
nitete.

V slovenskih osnovnih in sre-
dnjih šolah prav nikjer ni obvezne-

ga predmeta RIN, razen v gimnazi-
jah, kjer pa so učne vsebine precej 
zastarele. V okviru prenove učnih 
načrtov jih nameravajo posodobiti. 

Šole računalniško med 
najbolje opremljenimi 
v EU

Poleg usposobljenih učiteljev 
bodo šole z uvajanjem digitali-
zacije potrebovale tudi ustrezno 
opremo. Po besedah Krajnca so v 

preteklosti sicer že veliko vlagali v 
nakup računalniške opreme, zato 
so slovenske šole celo ene bolj teh-
nološko opremljenih v Evropi. 

Posebne komisije, ki jih sestav-
ljajo fakultetniki, učitelji in sveto-
valci Zavoda za šolstvo, so v skladu 
s smernicami šolske politike že za-
čeli prenovo. Če bodo presodili, da 
je treba učne načrte razbremeniti 
nekaterih danes manj pomembnih 
vsebin, bodo predmeti določenih 
tem razbremenjeni. Dodana pa bo 

tudi možnost, da bodo učitelji po 
svoji presoji učence usposabljali na 
področju podjetništva, trajnosti, 
digitalnih veščin ... Vse te vsebine 
bodo integrirane v predmete. »Če 
želimo, da bodo učitelji zmogli 
voditi pouk tako, da bodo učenci 
reševali konkretne probleme, po-
tem bo treba v učnih načrtih tudi 
kaj spremeniti. Učiteljem je treba 
predstaviti vse novosti in jih ustre-
zno izobraziti,« je še dodal Krajnc.

Estera Korošec

Foto: ČG

Ravnatelj Bogomir Širovnik je mnenja, da ena dodatna ura športnih aktiv-
nosti ne bo rešila prav veliko, saj se otrokove gibalne sposobnosti zgolj v eni 
uri več gibanja tedensko ne morejo bistveno izboljšati.

Foto: ČG

Radovan Krajnc, svetovalec na Zavodu za šolstvo za predmet Računalni-
štvo in informatika

Po podatkih Fakultete za šport so ukrepi med epidemijo povzročili upad gibalnih sposobnosti otrok, ponekod tudi za 17 
odstotkov. Prav zato na Ministrstvu za vzgojo in izobraževanje (MVI) pripravljajo ukrepe, ki bodo omogočili dodatne 
gibalne aktivnosti za otroke in mladino. Prvi izmed njih je javni razpis za sofi nanciranje oddelkov z dodatno športno 
ponudbo v osnovnih šolah v prihodnjem šolskem letu v višini milijon evrov.

Tako na Ministrstvu za vzgojo in izobraževanje (MVI) kot Zavodu RS za šolstvo (ZRSŠ) že 
poteka prenova učnih načrtov za vrtce, osnovne šole in gimnazije ter prenova katalogov 
znanj splošnoizobraževalnih predmetov do leta 2025. Njen namen je opremiti učence in 
pedagoško-andragoško osebje s kompetencami, pomembnimi za soočanje z aktualnimi 
izzivi in izzivi prihodnosti ter izboljšati usklajenost z zahtevami trga dela. Del tega so 
tudi digitalna znanja, ki naj bi bile na različne načine vključene pri vseh predmetih.

Sp. Podravje � Bo več šolskega športa izboljšalo gibalne sposobnosti otrok?

Otroci ne znajo več niti hoditi v klanec

Sp. Podravje � Prenova učnih načrtov bo stala okoli 4 milijone evrov

Šole dobro opremljene, usposobiti bo treba še učitelje

Primerjava s Finsko
Prenova učnih načrtov v slovenskih osnovnih šolah naj bi potekala do konca leta 2025, prvi koraki 

pri pripravi vizije izobraževanja do leta 2033 pa bodo vidni konec tega leta. Do takrat nameravajo v 
nastajajoči dokument vnesti še morebitne posodobitve in nove zamisli.

Na Finskem delajo reformo v šolstvu vsake štiri leta, jo spremljajo s kazalniki in izboljšujejo. Učni 
načrt za materinščino v osnovnih šolah je napisan na 12 straneh, pri nas pa na 111.

Foto: Pexels

Foto: ČG

MVI si prizadeva za več ur športa v osnovnih šolah. Športni pedagogi namreč opažajo, da so otroci po dvomeseč-
nih poletnih počitnicah vedno manj gibalno sposobni, kot so bili junija

Šolam do največ 10.000 evrov letno Šolam do največ 10.000 evrov letno 
MVI bo letos prek javnega razpisa sofinanciral tudi programe prostočasne športne vzgoje otrok in 

mladine, obštudijskih športnih dejavnosti in statusnih pravic športnikov. Prav tako bo zagotovil sredstva 
za osnovno dejavnost Zavoda za šport Planica na področju športa otrok in mladine. V sodelovanju z 
zavodom izvajajo prostočasne športne programe, v katere je bilo lani vključenih 238.000 otrok.

Tako osnovne šole kot podružnice so se lahko na razpis za zagotovitev dodatne ure športne vzgoje na 
teden za učence prvega triletja prijavile do 12. maja. Dobile bodo lahko največ 10.000 evrov za plačilo 
kadra ali prostora ter vstopnic za bazen ali smučarskih kart. Pogoj je, da dodatno uro športne vzgoje 
izvajata skupaj športni pedagog in učitelj razrednega pouka ali športni učitelj sam. Kot so izpostavili 
na šolskem ministrstvu, je njihov glavni namen povečati količino ur športa za učence v osnovni šoli ter 
kakovost in privlačnost programov športne vzgoje. 
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Festival je letos povezal okrog 
500 kmetij iz Slovenije in zamejstva, 
ki so za ocenjevanje pripravile 990 
dobrot iz 16 skupin izdelkov, tradi-
cionalno največ mlečnih in žitnih. 
Nagrajeni izdelki bodo oblikovali 
razstavo kruhov in drugih izdelkov 
iz žit, mesnih ter ribjih izdelkov in 
vin, ki bo na ogled v refektoriju mi-
noritskega samostana, in sicer brez 
vstopnine, kar velja tudi za vse dru-
ge prireditve, vsak dan med 9. in 18. 
uro. Razstavo najboljšega s sloven-
skih kmetij, ki je tudi srčika festi-
vala, bodo spremljali številni drugi 
dogodki. V petek ptujski kmetijski 
zavod pripravlja strokovni posvet, 
letos na temo pomena in koristi 
ocenjevanja izdelkov s kmetij za 
izboljšanje kakovosti ter zmanjše-
vanje zavržkov in izgub hrane. Slav-
nostno pa ne bo le odprtje festiva-
la, temveč tudi prireditev Že 70 let 
žanjemo in sejemo v izobraževanju 
na področju kmetijstva, Šole za 
ekonomijo, turizem in kmetijstvo, 

s katero bodo obeležili 70-letnico 
kmetijskega izobraževanja na Ptu-
ju. V petek bo tudi dan šol in vrtcev 
s podelitvijo priznaj za likovna dela 
z natečaja Če kruhek pade ti na tla, 
poberi in poljubi ga. V soboto je na 
sporedu Folkfest ter podelitev pri-
znanj in zabavne delavnice za otro-
ke. Zadnji dan festivala bo odprla 
nedeljska maša v cerkvi sv. Petra in 
Pavla, sledila bo podelitev priznanj 
in popoldan javna radijska oddaja 
Radia Ptuj – Med ljudskimi pevci 
in godci. »Kulinarična ponudba bo 
na voljo na 25 stojnicah, kjer se 
bo predstavilo 45 kmetij skozi vse 
tri dni, na parkirišču pod šotorom 
pa bo na dan odprtja tudi degu-
stacija jedi sodelujočih zavodov,« 
je povedal dolgoletni predsednik 
organizacijskega odbora festivala 
Peter Pribožič. Med kmetijami, ki 
že vrsto let sodelujejo na ocenjeva-
nju in tudi s ponudbo na stojnicah, 
je kmetija Babič iz Župečje vasi. 
Zvonko Babič je o sodelovanju de-

jal: »Ocenjevanje pomeni promoci-
jo in preverjanje kakovosti, ob tem 
pa festival daje tudi možnost za 
trženje.«

Festival bo torej, kot je dejala 
županja Ptuja Nuška Gajšek, »pri-
ložnost, da okusimo in spoznamo 
najkakovostnejše domače sloven-
ske izdelke«. »Izdelke, v katerih se 
prepletajo tradicionalna znanja, ki 
jih dopolnjuje moderna tehnologi-
ja,« pa je dodal predsednik Kmetij-
sko-gozdarske zbornice Slovenije 
Roman Žveglič. Glavnina dobrot, 
prijavljenih na festival, prejme 
najvišje priznanje. To je rezultat 
tudi dela strokovnih služb javnih 
kmetijskih zavodov, je prepričan 
Andrej Rebernišek, direktor ptu-
jskega kmetijskega zavoda. »Pra-
viloma so kmetije, ki se ukvarjajo z 
dopolnilnimi dejavnostmi, začele z 
ocenjevanjem na Dobrotah, kjer so 
preverile kakovost svojih izdelkov 
in pridobile izkušnje.«

Mojca Vtič

Oktobra lani so svetniki nazad-
nje spreminjali cene. Pred dnevi 
pa so potrdili že drugo povišanje 
v tem šolskem letu. Slednje bodo 
stopile v veljavo še v tem mesecu. 
Kot je bilo pojasnjeno, so bili cene 
prisiljeni dvigniti, ker ob sedanjih 
več ne pokrivajo vseh stroškov. 
Razlogi za povišanje so znani in 
enaki v drugih lokalnih skupnostih: 
znatno višji stroški dela, ki pred-
stavljajo glavnino cene programa, 
nekaj malega pa tudi na račun 
višjih stroškov materiala in stori-
tev, energentov ter dražja živila. 
Ekonomske cene bodo tako višje 
za okoli 14 odstotkov. Nova polna 
cena za prvo starostno obdobje 
(od 1 do 3 let) namesto sedanjih 
537 evrov znaša kar 77 evrov več 
oziroma 614 evrov, za drugo staro-
stno obdobje (od 3 do 6 let) pa je 
višja za nekaj več kot 60 evrov in 
je določena v višini 496 evrov. Pod-
ražitev pa ne bodo občutili samo 

starši, pač pa se bodo te občutile 
tudi v občinskem proračunu.

Omenjene cene bodo veljale do 
konca avgusta. Za novo šolsko leto 

pa bodo sprejeli nov cenik, ko bo 
znano število vpisanih otrok in od-
delkov.

Monika Horvat

Podravje, Ptuj � 34. festival Dobrote slovenskih kmetij

Okrog 500 kmetij in skoraj 1.000 dobrot
Ta konec tedna se bo najstarejše mesto prelevilo v mesto tisočerih dobrot. V petek se za-
čenja že 34. festival Dobrote slovenskih kmetij, ki bo postregel s strokovnim in kulturnim 
programom ter spremljevalnimi dogodki za vse generacije, tudi za najmlajše.

Središče ob Dravi � Višje plače, višje cene vrtca

Cene od maja spet višje – za dobrih 14 odstotkov 
Tudi vrtec Navihanček pri OŠ Središče ob Dravi, kjer so sicer cene nazadnje spreminjali 
oktobra lani, se dodatnim podražitvam, predvsem na račun višjih stroškov dela, ni izognil. 
Nove cene so stopile v veljavo že v tem mesecu. Sedaj so višje za dobrih 14 odstotkov.

Foto: Črtomir Goznik

Organizatorji napovedujejo bogat program 34. festivala Dobrote slovenskih kmetij.

Foto: Arhiv Vrtca (FB)

V Središču ob Dravi so zaradi višjih stroškov dela v tem letu že drugič 
povišali cene vrtca.

10. in 11. junija se z nami podajte na avtobusno 
popotovanje po Italiji

V Bologni, ki slovi po svoji odlični kuhinji in opečnatih zgradbah, si bomo ogledali trg Piazza 
Maggiore z baziliko San Petronio, srednjeveško palačo Comunale in Neptunov trg z slovitim 
vodnjakom, ki je bil navdih za logotip znamenite prestižne avtomobilske znamke Maserati. Ra-
dovednost nam bo potešil že samo pogled na poševni stolp, ki kljubuje zakonom gravitacije, 
Torre degli Asinelli. Prilegla se bo kakšna pijača v kavarni, veselili pa se bomo tudi nad izjemno 
izbiro v butikih in trgovinicah. 
Navdušile nas bodo dolge bele peščene plaže Riminija, slavolok in most Tiberio. Občudovali 
bomo slikovite uličice San Marina, ki ga obkrožajo srednjeveški kamniti zidovi, se sprehodili 
po trdnjavi na vrhu Titanovega grebena s čudovitim razgledom na Apenine, si ogledali bazili-
ko sv. Marina in imeli veliko možnosti za samostojna odkrivanja ter ogled katerega od muzejev 
– Maranello Rosso Ferrari muzej, Muzej kovancev in žigov, Muzej vojakov… 

- nastanitev v hotelu *** v dvoposteljnih sobah
- 1 x polpenzion

- zunanji ogledi po programu
- vodenje in organizacija potovanja

pristojbina  4€

BRALCI IN POSLUŠALCI Radia-Tednika Ptuj 

CENA 159 €

Kakšna je nova cenaKakšna je nova cena
Stara cena Nova cena

Prvo starostno obdobje 537 614
Drugo starostno obdobje 433 496

Vir: Občina Središče ob Dravi
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Gostja uvodne prireditve BZO 
2023 je bila Ptujčanka, gledališka in 
fi lmska igralka ter televizijska vodi-
teljica Zvezdana Mlakar, še vedno 
tudi članica SNG Drama Ljubljana. 
Z njo se je pogovarjala Branka Be-
zeljak, ki jo je na nek način tudi 
uvajala v umetniški svet. Zvezdana 
je igrala že v osnovni šoli, nato v 
Teatru III. Njena želja do igralstva 
je bila tako globoka, da so si vsi 
njeni sošolci, prijatelji, želeli, da bi 
naredila sprejemne izpite, je pove-
dala mladostna prijateljica Majda. 
Na AGRFT v Ljubljani je študirala 
igro in umetnost besede. Članica 
SNG Drama Ljubljana je od leta 
1987. Svojo prvo fi lmsko vlogo je 
odigrala v fi lmu Praznovanje po-
mladi v letu 1978, ki se zelo nave-
zuje na našo etnografsko pustno 
dediščino. Za vlogo Suzane je bila 
tudi nagrajena kot igralka leta. Za 

seboj ima bogato igralsko kariero, 
za svojo igro je prejela več nagrad.

Strastna knjiga 
brez predsodkov

V letu 2022 je v soavtorstvu z Ro-
kom Smolejem, dolgoletnim ure-
dnikom njene pogovorne oddaje 
Zvezdana, izdala svojo prvo knjigo 
Pogovori, ki so mi spremenili življe-
nje. Knjigo je sanjala kot deklica, to 
je bila njena dolgoletna želja, ker 
ima rada zgodbe in knjige. Sanje se 
ji zdaj uresničujejo. Rada ima ljudi, 
besede, živali, naravo, dobesedno 
je zaljubljena v zemljo, tudi zato 
živi v naravi, zunaj Ljubljane. Knjigo 
je pisala iskreno, ker če hočeš pisa-
ti knjigo, moraš imeti kaj povedati. 
Kot so bili strastni in brez predsod-
kov njeni pogovori, tako strastna 
in brez predsodkov je tudi njena 
knjiga. Piše pa že drugo knjigo. 
Vedno je bila polna življenja, v res-
nici pa je vse drobne strahove nosi-
la s seboj. Zdaj, ko v bistvu končuje 
svojo kariero, dela z režiserkami in 
režiserji, ki so ji povšeči, ki delajo 
iskrene, preproste, človeške, tople 
predstave. Čaka jo tudi snemanje 
ene od nadaljevank, čeprav jim 
osebno ni najbolj naklonjena.

„Življenje vsakega 
človeka je vredno 
zgodbe“

Sama je svoje televizijske pogo-
vore, ki so bili zelo gledani, opisala 
kot najlepšo življenjsko avanturo: 
„Dala mi je samostojnost, vrnila 

mi je sebe, vrnila mi je harmonijo 
kritične misli, podarila mi je moč, 
da se končno rešim iluzij in spog-
ledam z življenjem točno takšnim, 
kakršno je.“

V teh šestih letih, kolikor so sne-
mali oddaje, je diplomirala še na 
eni fakulteti, tisti, ki ji reče življenje. 
Prebrala je več knjig kot kadarkoli 
prej. Učila se je z različnih področij, 
odprli so se ji novi svetovi, dožive-
la je nešteta razočaranja, učili so 
jo ljudje, ki so govorili eno, delali 
drugo. Zvezdana poudarja, da je 
življenje vsakega človeka vredno 
zgodbe. Rok je bolj pisal o gostih 
oddaje, ves čas pa jo je na nek na-
čin priganjal k temu, da naj piše 

o sebi, kako je kaj doživela, o teh 
svojih izkušnjah. Ob ustvarjanju 
oddaj sta večkrat dejala, da se jima 
je življenje res spremenilo; ti in-
tenzivni pogovori, te zgodbe ljudi. 
Svoje goste je spraševala o tistem, 
kar je njo zanimalo. Bila je čuječa, 
saj vsaka beseda nekaj pomeni, ti 
da idejo, te povabi v podton. Na to 
je bila pozorna v teh svojih pogo-
vorih. Kako lepo je srečati človeka, 
ki je našel svoje poslanstvo, ki ga 
nekateri dajejo v nič, nekateri pa 
preveč visoko. Tako je povedala 
o pogovoru s Tanjo Žagar, ki se je 
našla v nastopih na veselicah. Zani-
malo jo je, ali je s tem zadovoljna. 
Odgovorila ji je, da je „narejena“ 
za nastope na veselicah, da je to 
zanjo dovolj. Dela to, kar najbolje 
ve in zna, za njo in tudi za mnoge. 
„Na koncu tudi zame, četudi ne 
grem na veselico,“ je povedala. 
Ljudje pa potrebujemo tudi vese-
lice. Kot je prepričana, da je treba 
dati vsakemu človeku priložnost, 
četudi te odrežejo, dobesedno 
masakrirajo, tudi vsi kolegi, prijate-
lji, kot je to bilo pri Kobalu. Tudi, če 
je na nasprotni politični strani. „To, 
kar trenutno delamo Slovenci, da 
se tako delimo, je taka neumnost. 
Ne delajmo tega. Imejmo svoja 
stališča, ne prepirajmo pa se med 
seboj,“ apelira Zvezdana, ki se je s 
knjigo Pogovori resnično dotaknila 
mnogih.

MG

Ptuj � Bralna značka za odrasle 2023

Vsaka knjiga je zgodba zase
Tudi letos je bralno značko za odrasle na pot pospremila dobro obiskana uvodna prireditev, na kateri je bilo več kot 
120 ljubiteljev dobre knjige in branja. Gre za avtorski projekt Liljane Klemenčič in ptujske knjižnice, na katerega 
so izjemno ponosni. Povzele so ga skoraj vse slovenske splošne knjižnice. Letošnja rdeča nit je leposlovje, na osnovi 
katerega so bili posneti uspešni fi lmi.

Foto: Črtomir Goznik

Z Zvezdano Mlakar, gledališko in fi lmsko igralko ter televizijsko voditeljico, se je pogovarjala Branka Bezeljak.

Foto: Črtomir Goznik

Liljana Klemenčič: „V okviru BZO letos prvič sodelujemo z Mestnim ki-
nom Ptuj, letos prvič nagrada ne bo knjižna, ampak fi lmska. Prvič je treba 
prebrati sedem enot knjižnega gradiva. Veljajo pa tudi ogledi fi lmov in pri-
ložene kino vstopnice. V vseh oddelkih knjižnice so pripravljene posebne 
police z deli za BZO 2023.“

Foto: Črtomir Goznik

Knjiga Pogovori, ki so mi spremenili življenje

V ormoški knjižnici želijo biti zmeraj v koraku s časom in se z aktual-
nimi storitvami odzivajo željam in potrebam lokalnega okolja. Na prvi 
pomladni dan so tako v knjižnici, ki je vse več kot samo knjižnica, od-
prli knjižnico semen. Po besedah direktorice knjižnice Milice Šavora 
je projekt v dobrem letu dodobra zaživel. Knjižnica se je izkazala kot 
dober prostor izmenjave viškov domačih semen med vrtnarji: »Izpo-
soj je bilo precej. Na spletni strani so tudi vidna vsa semena, ki so na 
voljo. Zanimivo je, da ponje prihajajo tudi od drugod, tudi iz Maribora 
in drugih koncev, ker smo imeli zanje zelo zanimive sorte.« Baza se-
men se je s pomočjo obiskovalcev in uporabnikov tudi hitro napolnila. 
Sedaj ponuja že čez 140 različnih vrst semen, še 42 novih pa čaka za 
popis. »Pred dnevi nam jih je naš uporabnik, Alojz Škrjanec s Harde-
ka, prinesel v kar dveh škatlah. Ima zelo zanimive sorte, prevladujejo 
cvetlična semena, najti je mogoče tudi druge zanimive zelenjadnice.«

Ta čas gredo najbolj v promet semena paradižnika, paprike, čilija 
ter solatnic. Kot omenjeno, pa hranijo tudi druga semena zelenjave, 
cvetlic, začimb, zelišč … Pogoj za izposojo semen je članstvo v knji-
žnici. Vsi, ki se boste tudi v letošnjem letu včlanili v knjižnico semen, 
boste eno leto oproščeni plačila članarine.

Kako deluje knjižnica?
Sicer pa knjižnica deluje kot vsaka druga knjižnica, le da si v njej ne 

izposojate knjig, temveč – jasno – domača semena, iz katerih vzgojite 
rastline, pridelate nova semena in nato jih del vrnete. Ključno je, da jih 
zares sami pridelate in da jih skušate vzgajati na čim bolj naraven na-
čin. »Ampak pri vračilu semen res ne moremo biti strogi. Lahko nam 
zagode slaba letina ali pa nam enostavno ne uspe pridelati semena, 
da bi jih vrnili v knjižnico ... Bistvo je kroženje, izmenjava semen, vzgo-
ja sadik in domačih semen. Glavno vodilo in načelo knjižnice semen 
je promocija biotske raznovrstnosti, lokalne pridelave hrane, samo-
oskrbe in, kar se največkrat poudarja, vrnitev semen v roke ljudi,« je 
še pristavila Šavorjeva.

Na dan si lahko izposodite največ tri vrste semen (vsakega po eno 
vrečko), naenkrat imate lahko izposojenih največ deset vrečk.

V knjižnici organizirajo tudi različna predavanja in delavnice z nas-
veti in idejami o vzgoji rastlin in podobno. Prav tako tudi sami na svo-
jih gredicah pridelujejo semena.

Monika Horvat

To so: Gabrijel Berlič, Albin Bezjak, Beti Bricelj, Ljuban Cenčič, Tjaša 
Čuš, Igor Dacinger, Dušan Fišer, Jernej Forbici, Vladimir Forbici, Rok 
Golob, Duša Jesih, Robert Jurak, Bernardka Kos, Laura Kumpej, Bojan 
Lubaj, Urška Mazej, Boštjan Novak, Tomaž Plavec, Sandra Požun, Gre-
gor Radonjič, Janez Repnik, Andreja Srna, Maja Šivec, Tanja Špenko, 
Maruša Štibelj, Kaja Urh, Marika Vicari, Oto Vogrin.

„Če je res, da je genij vsakega umetnika v tem, da zna razkriti dušo 
z obrazom, fotografi je Ljubana Cenčiča ne prikazujejo zgolj obrazov, 
temveč tisto, kar skriva v njih,“ je v spremljajočem dvojezičnem kata-
logu razstave zapisala Marika Vicari. 

MG

Ormož � Kako se je prijela knjižnica semen

Prideš, izbereš in poseješ
Pred dobrim letom dni se je Knjižnica Franca Ksavra Meška 
Ormož pridružila prav posebnim knjižnicam – knjižnicam 
semen, kjer si lahko izposodite domača semena. Na voljo 
imajo že več kot 140 različnih vrst, kmalu bodo zbirko dopol-
nili še s 40 novimi.

Foto: MH

Direktorica ormoške knjižnice Milica Šavora ob odsluženi kataložni 
omarici, ki je pred dobrim letom dobila povsem novo poslanstvo – pos-
tala je knjižnica semen.

Foto: Rok Golob

V Galeriji FO.VI v Strnišču je na ogled razstava Ljubana Cenčiča. 

Strnišče � Ljuban Cenčič z razstavo Portreti

Obraz in duša umetnikov v fotografi ji
V Galeriji FO.VI v Strnišču bo do 28. maja na ogled razstava 
fotografi j portretov Ljubana Cenčiča, ki z novim ciklom daje 
obraz in dušo umetnikom, ki so v tej galeriji razstavljali od 
leta 2006 naprej.

Novosti
Knjižnica Ivana Potrča Ptuj 

ponuja novo storitev, izposojo 
izvirnih slovenskih filmov. 
Seznam zajema slovensko 
klasiko in tudi prevode. Prvič 
je treba prebrati sedem enot 
knjižnega gradiva, veljajo pa 
tudi ogledi filmov in priložene 
kino vstopnice. V vseh oddelkih 
knjižnice so pripravljene posebne 
police z deli za BZO 2023. Tudi 
letos so knjigoljubcem razdelili 
zloženke z naslovi knjig, ki jih 
le-ti lahko dopolnijo z drugimi 
deli navedenih avtorjev ter z 
drugimi knjigami, po katerih 
so bili posneti filmi. Veljajo 
tudi priložene vstopnice za 
kino in drugi slovenski filmi. 
V knjižnici je namreč zaživela 
nova storitev za člane, ki si 
lahko filme sedaj izposodijo in 
gledajo na spletu. V zloženke 
bodo značkarji tudi letos zapisali 
citat, misel ali dve iz knjige, ki 
jih je najbolj navdušila, lahko pa 
bodo zapisali tudi imena svojih 
najljubših slovenskih filmov in 
igralcev. Izpolnjene zloženke 
bodo oddali do 22. novembra, 
filmska nagrada pa bo znana 
30. novembra, na zaključni 
prireditvi letošnje bralne značke 
za odrasle.
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Ministrica za kulturo Asta Vreč-
ko in državni sekretar Matevž Če-
lik Vidmar sta ob obisku na Ptuju 
zagotovila, da bojazni, da ome-
njeni projekt ne bi bil izveden, ni. 
Iskanje primernih prostorov za 
ptujsko arheologijo se vleče leta. 
Končno so v ta namen zagoto-
vljena tudi sredstva. Med mož-
nimi rešitvami so izbrali prenovo 
žitnice, kar naj bi bila najboljša in 
najhitrejša varianta. Na ta način 
bodo končno uredili prostore za 
predstavitev bogate arheološke 
zbirke, ki je trenutno v zaprtih de-
pojih v kleti na Muzejskem trgu. 
Investicijo prenove enega večjih 
grajskih objektov so pravzaprav že 

začeli, v teku je izdelava projektne 
dokumentacije, kar naj bi zaključili 
v tem letu. Že v začetku naslednje-
ga leta načrtujejo izbiro izvajalca 
del, gradbena in konservatorsko-

-restavratorska dela bodo pote-
kala vzporedno. Zaključili naj bi jih 
do konca leta 2025, skrajni rok za 
predajo objekta namenu je marec 
2026.

Objekt izjemnega 
pomena

Objekt bo služil kot ogledni depo 
in prostor za občasne razstave ptu-
jsko-ormoškega muzeja. Ministrica 
za kulturo je izpostavila, da gre za 
eno največjih investicij na področju 
vlaganj v obnovo kulturnih objek-
tov. Pomena primerne prezentacije 
kulturne dediščine se na ministrstvu 
zavedajo. Zadovoljni so, da se lote-
vajo obnove obstoječega objekta 
in mu na ta način dajejo primerno 
namembnost. Sočasno z vlaganji 
na Ptuju pa sledijo tudi viziji decen-
tralizacije kulture. „To bogato kul-
turno dediščino želimo narediti bolj 
odprto in dostopno javnosti, hkrati 
pa omogočiti vse primerne pogoje 
za njeno hrambo. Zato smo se lotili 
projekta celovite obnove,“ je zado-
voljna ministrica Vrečko.

Zasluge, da je vendarle prišlo do 
realizacije projekta, so plod sku-
pnega dela in prizadevanj trenutne 
ekipe ministrstva, vodstva Pokra-
jinskega muzeja Ptuj-Ormož in ptu-
jske občine. 

Županja mestne občine Ptuj Nu-
ška Gajšek je izrazila zadovoljstvo, 
da je država našla primerno rešitev 
tega perečega problema. Izbrana 
rešitev se tudi njej zdi optimalna, 
saj da ne bi bilo smiselno graditi 
novih prostorov: »Imamo veliko ta-
kih, ki jih je treba obnoviti in jim dati 
novo vsebino ter vdahniti življenje. 
To bo dodana vrednost za mesto, 
državo, iz vseh vidikov, tako kultur-
nega, turističnega in razvojnega. 
Na to smo čakali.«

Veliko darilo muzeju
Upravitelj grajskega kompleksa 

je Pokrajinski muzej Ptuj-Ormož. 

Direktor Aleksander Lorenčič ob-
novo vidi kot veliko darilo muzeju 
ob 130-letnici delovanja. Ta jubilej 
namreč obeležujejo prav letos. 

12 let, kolikor arheološka zbirka 
ni na ogled širi javnosti, se mu zdi 
vsekakor preveč: »S tem projek-
tom se bo uredila tako obnova 
žitnice kot njena revitalizacija s 
prezentacijo bogate kulturne de-
diščine. Gotovo bo to imelo mul-
tiplikativne učinke, ne samo, kar 
zadeva muzejsko področje, pač pa 
v najširšem možnem smislu. Odlič-
no sodelujemo z ministrstvom za 
kulturo, ekipa, ki tam dela, podpira 
celovito obnovo grajskega kom-
pleksa. Lani smo prejeli dodatna 
sredstva, kar zadeva investicij-
sko-vzdrževalna dela na grajskem 
kompleksu, pa tudi za splošno de-
lovanje muzeja.«

Dženana Kmetec

Država je končno zagotovila denar za ureditev problematike arheologije na Ptuju. 5,6 
milijona evrov naj bi zadostovalo za prenovo žitnice na gradu. Dela morajo končati do 
leta 2026, kar je skrajni rok, saj bodo denar črpali iz načrta za okrevanje in odpornost.

Ptuj � Vesela novica za ptujsko arheologijo

Ptujska prenova žitnice kot vzorčen primer

Foto: DK 

Ministrska ekipa je v sredo na Ptuj prinesla dobre novice.

Foto: ČG 

Zunanjost objekta se ne bo kaj dosti spreminjala, v notranjost pa naj bi umestili tudi Orfejev spomenik.

Pomemben projekt tudi za turizem
»Prenovo grajske kašče želimo izvesti kot vzorčen primer 

tega, kako bo ministrstvo investiralo v muzeje po vsej Sloveniji 
in na kakšen način morajo muzeji danes predstavljati dediščino 
v povezavi tudi z drugimi področji, turizmom in lokalno 
skupnostjo,« pravi državni sekretar Matevž Čelik Vidmar. Ne 
nazadnje je prav ptujski grad najpomembnejša blagovna znamka 
mesta.

Osnovne šole Duplek. 

in Osnovno šolo Duplek vabi na prireditev

��������	�

Vidimo se v sredo, 17. maja, ob 18. uri 
v Osnovni šoli Rogatec.

��������	�
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Nastanek zbornika in njegovo 
vsebino so predstavili 9. maja v 
prostorih GD Ptuj. Sodelovali so: 
višji svetovalec za zaščito in reše-
vanje MO Ptuj in poveljnik gasil-
skega poveljstva MO Ptuj Primož 
Korošak, Rado Škrjanec (grafi čno 
oblikovanje, prelom in tisk) v od-
sotnosti urednice zbornika Marije 
Hernja Masten, predsednik PGD 
Ptuj Edvard Pušnik in županja MO 
Ptuj Nuška Gajšek, ki se je tudi ob 
tej priložnosti gasilcem zahvalila 
za opravljeno delo na področju va-
rovanju premoženja in ljudi, v upa-
nju, da bodo to počeli še vrsto let. 
Mesto varujejo že 150 let in več.

V 150 letih svojega delovanja je 
ptujsko gasilsko društvo, ki je dru-
go najstarejše društvo v Sloveniji, 
menjalo le dve lokaciji. Prvi gasilski 
dom je bil v Vodnikovi ulici, med le-
toma 1974–1978 je bil zgrajen novi 
gasilski dom na Natašini poti. Po 
desetih letih je postal premajhen, 
zato so ga ob širši družbeni pomo-
či in s krediti prenovili in dozidali, 
hkrati pa reševali zapleten posto-
pek prenosa lastnine gasilskega 
doma na PGD Ptuj. „Prapor PGD 
Ptuj ima zanimivo preteklost. Leta 
1872 je društvo sprejelo v varstvo 
zastavo leta 1850 razpuščene na-
cionalne garde. Zastava ima na eni 
strani izvezen ptujski mestni grb, 

na drugi pa sv. Jurija. Bila je prvi 
prapor ptujske gasilske čete. Leta 
1995 je društvo ob proslavi 125-le-
tnice razvilo nov društveni pra-
por z novimi slovenskimi obeležji. 
Predstavljen je zavetnik gasilcev, 
sv. Florijan, čigar podobo je na pro-
čelje gasilskega doma leta 2000 
naslikal ljudski umetnik Franc Puč-
ko. Za najvišje dosežke v gasilstvu 
pa društvo podeljuje kip sv. Florija-
na,“ je povedal Pušnik ter izposta-
vil še nekatere druge pomembne 
podatke iz delovanja društva v tem 
obdobju. Sestavni del publikacije je 
tudi preglednica večjih požarov na 
Ptuju do leta 1987, vsi drugi pa so 
kasneje navedeni za posamezna 
leta. Posebej sta predstavljena 
tudi delo in zaposleni v pooblašče-

nih servisih ročnih gasilnih apara-
tov, prav tako članstvo v društvu.

Zbornik preteklosti 
in sedanjosti – 
pot za prihodnost

Rado Škrjanec je v odsotnosti 
urednice publikacije Marije Hernja 
Masten povedal, da je bilo v njeno 
pripravo vloženega veliko dela. V 
uredniškem odboru so bili Edvard 
Pušnik, Tadej Korošak, Gregor Žula 
in Borut Majcen. Fotografi je so 
črpali iz arhiva PGD Ptuj, veliko jih 
je prispeval tudi Črtomir Goznik, 
nekaj jih je dodal Rado Škrjanec, 
pa Janko Levanič in Martin Oz-
mec. Imeli pa so srečo, da so pri-
dobili tudi nekaj fotografi j Stojana 

Kerblerja. Njegova fotografi ja z 
ene izmed gasilskih vaj v šestde-
setih letih prejšnjega stoletja krasi 
tudi naslovnico. Zadnja stran zbor-
nika pa pomenljivo predstavlja fo-
tografi jo najmodernejše opreme, ki 
jo ima PGD Ptuj danes in je bila prav 
tako posneta v Murkovi ulici. Sploh 
pa zbornik krasijo številne fotogra-
fi je, ki prikazujejo delo društva v 
zadnjih dvajsetih letih na vseh pod-
ročjih njegovega delovanja.

Publikacija je nadvse pomemben 
dokument preteklosti in sedanjosti 
v delu PGD Ptuj, iz katerega je raz-
vidna njegova izjemna strokovna 
in siceršnja rast, iz katerega raste 
moč za prihodnost, za nove rodove 
izjemnih prostovoljcev.

MG

PGD Ptuj je zbornik ob 150-letnici izdalo z letnico 2023. Ustanovljeno je bilo leta 1870. V 
času, ki ga podrobneje opisuje zbornik, je PGD Ptuj izjemno napredovalo, velik poudarek 
so dali tudi izobraževanju. Zelo pomembna je tudi socialna vloga društva v okolju, od 
prikaza znanja in opreme občanom do prireditev, prav tako delo z mladimi. Nepogrešljivi 
so na številnih dogodkih, ki jih organizira lokalna skupnost.

Ptuj � Predstavili zbornik ob 150-letnici PGD Ptuj

V sliki in besedi o svojem izjemnem poslanstvu

Foto: Črtomir Goznik

S predstavitve zbornika ob 150-letnici PGD Ptuj: Primož Korošak, Rado Škrjanec, Edvard Pušnik in Nuška Gajšek
Foto: Črtomir Goznik

„Vsebinsko zasnovo jubilejne publikacije ob 150-letnici smo 
posvetili sodobnosti in delu društva za čas med letoma 2000 in 2020. 
Osnova za pisanje je bilo arhivsko gradivo društva, letna poročila 
predsednikov in poveljnikov ter statistični podatki za obravnavano 
obdobje. 130-letnico smo povzeli po zapisu Stjepana Čanačiča, za 
nekatera leta je podatke kronološko zapisoval Martin Vrbančič, za 
obdobje 2010–2014 jih je zbral Gregor Žula, za 2014–2018 Primož 
Korošak, vse ostale podatke s slikovnim materialom pa je zbral 
predsednik Edvard Korošak. Ob nastajanju publikacije je društvo 
digitaliziralo starejše fotografije, ki so bile v gasilskem domu, 
nekatere od teh so že razstavljene v društvenem muzeju, nekaj pa jih 
je bilo še po raznih albumih. S tem je bilo opravljeno tudi pomembno 
delo varovanja in ohranitve bogate fotografske dediščine društva. 
Stare in nadvse zanimive fotografije vizualno dokumentirajo rast in 
delo gasilskega društva in bodo objavljene na spletni strani društva. 
Uredniška zahvala gre vsem, ki so kakorkoli pomagali pri nastajanju 
te publikacije.“ je med drugim zapisala urednica Marija Hernja 
Masten, ki je uredila že prvo publikacijo z naslovom Prostovoljno 
gasilsko društvo Ptuj: 1870–2000: 130 let prostovoljnega dela.

Na občini so zato leta 2021 začeli 
načrtovati širitev vrtca in šole, do 
takrat pa za začasno rešitev pro-
storske stiske usposobili stari vr-
tec in v njem odprli enoto Mavrica. 
Vrtec, ki deluje v okviru javnega za-
voda Osnovna šola Benedikt, ima 
letos devet oddelkov, manjkata 
pa jim dodatna igralnica in prostor 
za dejavnost otrok. Po besedah 
župana Milana Repiča je v šoli si-
cer dovolj prostora, vendar je ta 
premajhen za potrebe in današnje 
standarde. Najbolj problematična 

je kuhinja, po normativih pa so pre-
majhni tudi garderobe in razredi.

Ker vrtec in šola stojita tako re-
koč drug ob drugem, slednji od lan-
skega oktobra gradijo 280 kvadra-
tnih metrov velik prizidek, ki bo na 
eni strani pritličen, na drugi pa bo 
imel tri etaže. Projekt je razdeljen v 
dve fazi: v prvi bodo znotraj obsto-
ječih površin manjkajoči prostor 
zagotovili z nekaj rekonstrukcijami 
ter preuredili sanitarije v pritličju, 
podaljšali vetrolove, za potrebe 
vrtca spremenili namembnost učil-

nice in energetsko sanirali man-
sardo. V drugi fazi bodo preuredili 
garderobe, zagotovili prostor za 
glasbenike, nato pa na dvoriščnem 
delu postavili novogradnjo.

Investicija je vredna dobrih 
750.000 evrov, od katerih jih bo 
skoraj 450.000 prispevalo Ministr-
stvo za izobraževanje, znanost in 
šport, preostalo pa so že zagotovili 
v občinskem proračunu. Če bo šlo 
vse po načrtih, bodo prostori vselji-
vi do začetka novega šolskega leta.

SD

Osrednjo prireditev so tokrat 
poimenovali Ormož na turistič-
nem zemljevidu Evrope. Za razliko 
od preteklih let so se letos posve-
tili znamenitostim Slovenije ter 
predvsem Ormoža z okolico, saj 
obeležujejo 750. obletnico prve 
omembe Ormoža. Na ploščadi 
pred grajsko pristavo so tako 
zaživele zelo raznolike in izvirne 
stojnice. Sodelovale so osnovne 
šole iz Ormoža, Velike Nedelje, 
Miklavža pri Ormožu, Ivanjkov-
cev, Svetega Tomaža in Središča 
ob Dravi ter OŠ Stanka Vraza Or-
mož, Gimnazija Ormož, Glasbena 
šola Ormož ter VIZ Vrtec Ormož. 
Videti je bilo mogoče maketo 
ormoške cerkve in drugih stavb, 
predstavljeni so bili mestni park in 
lagune ter cela vrsta znamenitosti 
mesta in okolice, videti je bilo mo-
goče tudi različne izdelke, ki so jih 
izdelali sami, na ogled so postavili 
tudi nekatere domače pridelke 
in značilne jedi – od domačega 
kruha, mesa iz tünke, jabolčnega 
soka, bučnega olja … Tako kot 
se za te kraje tudi spodobi, je bilo 
možno njihov značaj okusiti tudi 
preko domačih specialitet, od pr-

leškega sendviča in postržjače do 
ajdove pogače in še in še.

Toda še preden so stojnice tudi 
zares zaživele, je potekala osre-
dnja prireditev. Po uvodni slo-
venski in evropski himni sta lepo 
število zbranih nagovorila ravna-
telj Vlado Hebar iz OŠ Miklavž pri 
Ormožu ter ormoški župan Dani-
jel Vrbnjak, ki je izpostavil mir in 

enotnost, na drugi strani pa tudi 
priložnost, ki jo EU v turističnem 
smislu predstavlja za Ormož. V 
nadaljevanju je sledil zanimiv 
program. Tudi tokrat so na koncu 
poskrbeli za navdušenje učencev 
in dijakov, in sicer z gostom pre-
senečenja raperjem Boštjanom 
Nipičem – Nipketom.

MH

Benedikt � Do avgusta zgrajen prizidek k osnovni šoli

Novi kvadratni metri za otroke
V zadnjem desetletju je število družin naraslo za petino, in čeprav so v Benediktu nov 
sodoben vrtec po treh letih gradnje dobili leta 2016, za katerega so ob pomoči EU-
-sredstev plačali 1,8 milijona evrov, je od takrat število otrok v občini tako naraslo, da 
v njem ni več prostora za vse. 

Ormož � Dan Evrope malce drugače

Domače mesto na turističnem 
zemljevidu Evrope
Učenci in dijaki s širšega Ormoškega ter otroci iz Vrtca Ormož so skupaj z učitelji 
letos že desetič obeležili dan Evrope. Letos na prav poseben način: na turistični ze-
mljevid so postavili svoje mesto …

Foto: MH

Tokrat so na stojnicah na različne izvirne načine predstavljali predvsem 
Ormož z okolico …

Foto: arhiv občine

Med benediško osnovno šolo in vrtcem je že od lanske jeseni gradbišče, na katerem bo zrasel prizidek. 
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Nogometaši v 1. ligi so odigra-
li srečanja predzadnjega kroga, 
najdragocenejšo zmago pa so za-
beležili igralci Domžal, ki se skupaj 
s Koprom in Muro borijo za zadnje 
prosto mesto v evropskih tekmova-
njih. Varovanci trenerja Simona Rož-
mana so v derbiju kroga premagali 
nove prvake, ki po potrjeni dvojni 
kroni zagotovo nimajo več tako 
močno izražene motivacije, kot so 
jo imeli med sezono. 

V boju za 2. mesto – to prinaša 
igranje v 2. krogu kvalifi kacij konfe-
renčne lige, 3. in 4. mesto pa v 1. kro-
gu – so velik korak proti cilju naredili 
Celjani, ki so na svojem stadionu 
odpravili Koprčane. Ker je Mariboru 
spodrsnilo na gostovanju v Sežani, 
je prednost grofov pred vijoličastimi 
sedaj tri točke. 

V Sežani sta zadetka padla v 
drugem polčasu, eden v prvi (Amel 
Jakupović za Maribor), drugi pa v 
zadnji minuti (Dino Halilović za Ta-
bor) … Točka Sežancem ne pomeni 
veliko, saj bodo morali za rešitev v 
dodatne kvalifi kacije za obstanek v 
vsakem primeru po vroč kostanj v 
žerjavico – po zmago na gostovanju 
v Novi Gorici.

Neposredni konkurenti v boju za 
obstanek so tokrat igrali na Fazane-
riji in jim je po prvem polčasu dobro 

kazalo, saj so z goloma Bernarda 
Karrica in Alena Krajnca vodili 1:2 (z 
zmago bi si že zagotovili dodatne 
kvalifi kacije, Tabor pa bi že izpadel). 
Ta scenarij pa ni bil izpeljan do konca, 
za kar je s tremi goli v drugem pol-
času lastnoročno poskrbel Mirlind 
Daku (z 18 goli drugi strelec lige, 20 
jih je zabil Žan Vipotnik). Muraši so 

tako ohranili minimalne možnosti za 
skok na 4. mesto, za kar morajo sami 
zmagati v Kopru, Radomljani pa mo-
rajo istočasno ugnati Domžale.

Kalcer pod vodstvom trenerja Oli-
vera Bogatinova nadaljuje neverjet-
no spomladansko serijo, za sedmo 
zmago v tem delu sezone (ob sed-
mih remijih in enem porazu) je proti 

Bravu poskrbel Filip Čuić z golom v 
86. minuti tekme v Spodnji Šiški. 

REZULTATI 35. KROGA: 
CB24 Tabor Sežana – Maribor 1:1 

(0:0); strelca: 0:1 Jakupović (46.), 1:1 
Halilović (94.);

Mura – Gorica 4:2 (1:2); strelci: 
0:1 Karrica (8.), 1:1 Morris (34.), 1:2 
Krajnc (37.), 2:2 Daku (53.), 3:2 Daku 
(55.), 4:2 Daku (69.);

Domžale – Olimpija 2:1 (1:0); strel-
ci: 1:0 B. Barišić (22.), 2:0 Kovačević 
(50.), 2:1 Elšnik (87.).

Celje – Koper 2:0 (1:0); strelca: 1:0 
Matko (15.), 2:0 Popović (69.);

Bravo – Kalcer Radomlje 0:1 (0:0); 
strelec: 0:1 F. Čuić (86.).
1. OLIMPIJA LJUBLJANA 35 23 4 8 60:37 73
2. CELJE 35 18 10 7 51:34 64
3. MARIBOR 35 18 7 10 69:42 61
4. DOMŽALE 35 13 13 9 50:41 52
5. KOPER 35 14 8 13 45:38 50
6. MURA 35 12 13 10 48:44 49
7. KALCER RADOMLJE 35 9 14 12 34:53 41
8. BRAVO 35 9 8 18 32:40 35
9. GORICA 35 4 12 19 30:57 24
10. TABOR SEŽANA 35 3 15 17 29:62 24

PARI ZADNJEGA KROGA, v petek 
ob 20.15: Gorica – CB24 Tabor Seža-
na; V SOBOTO OB 15.00: Olimpija 
Ljubljana – Celje; OB 17.30: Maribor 
– Bravo; OB 20.15: Koper – Mura, Kal-
cer Radomlje – Domžale. 

JM

Šumarji so potrebovali nekaj mi-
nut, da so se po šoku znova organi-
zirali, nato pa so poskušali na vse na-
čine izenačiti. Pri tem so bili premalo 
prodorni, odločni in kombinatorni, 
oz. preveč predvidljivi in bojazljivi, da 
bi gostujoča obramba klonila.

Pevnik je poskušal s štirimi menja-
vami, od katerih je bila še najtežje 
razumljiva tista, ko je iz igre potegnil 
Danijela Šturma. »Še enkrat bi nare-
dil enako, Šturm ni prebijal po bokih, 

ni bil nevaren. Največ priložnosti 
smo imeli ob koncu tekme, ko je Ski-
ba razbremenil Jovana in Bresta,« je 
pojasnil Pevnik. 

Zadnjo ofenzivo so šumarji iz-
vedli v 82. in 83. minuti, ko so se v 
enem samem napadu znašli v dveh 
izjemnih priložnostih. Najprej je po 
podaji Martića z glavo z vsega nekaj 
metrov dobro poskušal Tomislav 
Jagić, a mu je gostujoči vratar Tony 
Macan z izjemno obrambo preprečil 

veselje. Po hitro izpeljanem kotu je 
do strela na približno sedmih metrih 
prišel še Rok Frešer, a je žoga po nje-
govem strelu oplazila enega izmed 
branilcev Primorja in končala izven 
okvira gola …

Skalpa kot dokaz 
dobrega dela in 
napredka

Prav Ajdovci so z zmago v 
prejšnjem krogu proti Rogaški Kidri-
čanom na stežaj odprli vrata v 1. ligo, 
sedaj so jim jih sami zaloputnili pred 
nosom … »Zmaga je presenetljiva le 
iz tega vidika, ker se Aluminij bori za 

vrh, mi pa smo v sredini lestvice. Si-
cer so fantje v zadnjem času močno 
napredovali, igrajo dober nogomet 
in so motivirani. Zaporedni zmagi 
proti Rogaški in Aluminiju potrjujeta 
temu,« je po tekmi dejal trener Pri-
morja Milan Anđelković.

Žogica je sedaj znova na strani Ro-
gaške, ki ji že nedoločen izid v zad-
njem krogu proti Krčanom v gosteh 
prinaša napredovanje v 1. ligo. Šu-
marje čaka srečanje s Krko v Novem 
mestu, nato pa najverjetneje vedno 
nepredvidljive dodatne kvalifi kacije 
za napredovanje/obstanek v 1. ligi z 
devetouvrščenim prvoligašem (Gori-
ca ali Tabor Sežana). 

Jože Mohorič

RokometRokomet
Kljub praznim baterijam Kljub praznim baterijam 
zamudili priložnost za zmagozamudili priložnost za zmago
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Šestnajst golov Kolenkove za Šestnajst golov Kolenkove za 
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Urednik športnih strani: 
Jože Mohorič. 
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David Breznik, Uroš Krstič, 
Niko Šoštarič, Simeon Gönc, 
Franc Slodnjak, 
Silva Razlag,
Črtomir Goznik.

E-mail: sport@radio-tednik.si

Aluminij – Primorje 
eMundia 0:1 (0:0)

STRELEC: 0:1 Nunić (49.).
ALUMINIJ: Banić, Martić (od 89. 

Baskera), Jovan, Schaubach, Koblar, 
Jagić (od 84, Katuša), Gorenak (od 
62. Frešer), Brest, Marinšek, Šturm 
(od 62. Čavara), Skiba. Trener: Ro-
bert Pevnik.

PRIMORJE EMUNDIA: Macan, 
Proleta, Paljk, Badžim, Dedić (od 82. 
Alavedra Jimenez), Bončina (od 74. 
Sagitov), Zavnik, Principe (od 90+2. 
Dobnikar), Čandić, Jermol, Nunić. 
Trener: Milan Anđelković.

»Priložnost, za katero smo garali 
celo sezono, smo si sedaj zakuhali 
do konca, povsem po svoji krivdi. Kaj 
nam pomaga prevlada skozi tekmo, 
če ne zabijemo gola?!? Enostavno 
nismo našli pravih rešitev za njiho-
vo obrambno postavitev, preslabo 
smo izkoriščali njihove slabosti. Ško-
da …« po tekmi kar ni mogel najti 
pravih besed kapetan Aluminija Nik 
Marinšek. 

Po porazu s Primorjem, sploh 
prvem v spomladanskem delu se-
zone, ki je šumarje znova oddaljil 
od neposredne uvrstitve v 1. ligo 
(sedaj ima vse vajeti v svojih rokah 
Rogaška), je bilo razočaranje v sla-
čilnici ogromno, praktično ni bilo 
izgovorjene besede. Vsi so premiš-
ljevali o tem, kako kljub številnim 
priložnostim žoga ni in ni hotela v 
gol tekmecev.

»Borimo se za prvaka, pritisk je 
sorazmerno velik, zato je treba iz-
koriščati priložnosti in zmagovati. 
Imeli smo večjo posest žoge, napa-
dali smo skozi celotno tekmo, tudi 
priložnosti so bile, a nam ni uspelo 
doseči niti enega zadetka in to je 
odločilo tekmo. Svoji ekipi ne mo-
rem očitati ničesar drugega kot ne-
konkretnost v napadu. Za nameček 
smo gol prejeli iz enega zelo redkih 
poskusov tekmecev, žal,« je dejal 
Robert Pevnik.

Na razmočenem igrišču je imel 
najlepšo priložnost v prvem polča-
su Marko Brest, ki se je v 20. minuti 
odločil za strel s približno 25 me-
trov z leve strani, žogo pa je na poti 
proti mreži ustavila prečka. Gostje 

so prvi strel na gol sprožili v 43. 
minuti, a je Banič prečital namero 
Bončina, ki je bil sam pred vratar-
jem Aluminija in ga je želel prelisičiti 
z lobom. 

Nerazumljivo je bilo, da se igralci 
na razmočeni zelenici niso odločali 
za strele z razdalje, saj so vratarji 
v takšnih razmerah zaradi nepra-
vilnih odbojev žoge v zelo težkem 
položaju. 

V polno zadel nekdanji 
šumar

V drugem polčasu je bilo pričako-
vati popolno ofenzivo domačih, a so 
v trenutku njihove dekoncentracije 
gostje izpeljali zelo lepo akcijo in po-
vedli. Matic Paljk je žogo s strani ide-
alno poslal v sredino, kjer je bil med 
dvema domačima branilcema najbolj 
priseben in spreten Marko Nunić in 
je žogo potisnil v mrežo – 0:1. 

30-letni Ljubljančan je v dveh ob-
dobjih nosil dres Aluminija, prvič v 
sezoni 2014/15, drugič pa v sezoni 
2017/18. »Zakon bivšega« je letos res-
nično zelo močan …

E-mail: sport@radio-tednik.si

Foto: Črtomir Goznik

Nogometašem Aluminija ni uspelo zlomiti oreha z imenom Primorje, kar jih bo najverjetneje stalo ne-
posrednega napredovanja v 1. ligo. 

Foto: Loris Cipot / m24.si

Nogometaši Mure so z zmago proti Gorici ohranili minimalne mož-
nosti za uvrstitev v evropska tekmovanja. 

Nogomet � 2. SNL, 29. krog

Ajdovci najprej odprli vrata, nato jih zaloputnili
Bistričani nadaljujejo 
niz neporaženosti

Zamenjava na vrhu lestvice je naj-
pomembnejša novica po končanem 
predzadnjem krogu, Krško in Roltek 
Dob pa ostajata trdno prikovana na 
dnu tabele. 

Že četrto tekmo zapored je nepo-
ražena ostala ekipa Bistrice, po treh 
zaporednih zmagah (Nafta, Triglav, 
Fužinar) je tokrat remizirala z Rudar-
jem. Bilo je tesno, po preobratu jo je 
pred porazom v zadnji minuti tekme 
rešil rezervist Ante Kuliš. 

REZULTATI 29. KROGA: 
Aluminij – Primorje Emundia 0:1 

(0:0); 
Ketty Emmi&Impol Bistrica – Ru-

dar Velenje 2:2 (1:0), strelci: 1:0 Mar-
tinčič (20.), 1:1 Jovanović (73.), 1:2 
Kosić (82., z 11 m), 2:2 Kuliš (90.);

Rogaška – Krka 1:0 (0:0); strelec: 
1:0 Mihalić (58.). Rdeči karton: Ejup 
(17., Krka);

Triglav Kranj – Jadran Dekani 0:0. 
Rdeča kartona: Bobarić (2., Triglav); 
Gotovac (43., Jadran);

Brinje Grosuplje – Vitanest Bilje 
1:3 (0:0); strelci: 0:1 Breganti (51.), 
0:2 Kladar (64.), 0:3 Breganti (73.), 
1:3 Slavec (79., ag.);

Nafta 1903 – Roltek Dob 0:0; 
Ilirija 1911 – Krško 3:1 (3:1); strelci: 

1:0 Novak (8.), 2:0 Poplatnik (11., z 
11 m), 2:1 Jurečič (33.), 3:1 Tomiček 
(40.);

Fužinar Vzajemci – Beltinci Klima 
Tratnjek 0:3 (0:3); strelci: 0:1 Ptiček 
(5.), 0:2 Kosi (38.), 0:3 Grobelnik (41., 
z 11 m).
1. ROGAŠKA 29 20 5 4 50:23 65
2. ALUMINIJ 29 19 6 4 56:21 63
3. KRKA 29 14 10 5 44:26 52
4. ILIRIJA 1911 29 15 6 8 52:29 51
5. BELTINCI TRATNJEK 29 12 7 10 44:42 43
6. PRIMORJE EMUNDIA 29 10 10 9 41:39 40
7. NAFTA 1903 29 10 8 11 48:42 38
8. BRINJE GROSUPLJE 29 11 4 14 29:36 37
9. VITANEST BILJE 29 10 7 12 39:51 37
10. K. E. BISTRICA 29 9 9 11 36:37 36
11. JADRAN DEKANI 29 6 14 9 23:28 32
12. RUDAR VELENJE 29 7 11 11 40:48 32
13. TRIGLAV KRANJ 29 9 5 15 30:50 32
14. FUŽINAR VZAJEMCI 29 8 7 14 38:52 31
15. KRŠKO 29 6 6 17 36:57 24
16. ROLTEK DOB 29 4 9 16 35:60 21

Nogomet � 1. SNL

V boju za 2. mesto bolje kaže Celju, v boju za 4. mesto Domžalam

Nogomet � Marko Nunić: »Najlepša 
nogometna leta sem preživel v Grčiji«

»V Kidričevem sem preživel dve leti, nanju me vežejo lepi, a tudi že 
precej oddaljeni spomini,« je o igranju v rdeče-belem dresu dejal Marko 
Nunić. 

Temu je prav iz Aluminija uspelo najti angažma v tujini, natančneje 
v grškem prvoligašu AE Larisa. »Slovenska 1. liga je za tujino dobra od-
skočna deska, čeprav se jo morda kdaj podcenjuje. V Grčiji sem se prvič 
preizkusil v tujini, nato pa tam preživel kar tri sezone – bilo pa je še lepše 
kot tukaj v Kidričevem (smeh). Tam se igra višji nivo nogometa, pogoji 
so boljši, za vse je poskrbljeno, res začutiš, kaj pomeni biti nogometaš 
v najboljšem smislu. Lahko kar rečem, da sem tam preživel najlepša no-
gometna leta,« je dejal 30-letnik in dodal: »V Grčiji je pet najbogatejših in 
najboljših klubov razred zase – Panathinaikos, AEK, Olympiakos, PAOK, 
Aris –, sem pa slednjim trem tudi zabil gol. Res lepi spomni.«

Po polletnih epizodah v Romuniji (Dinamo Bukarešta) in Cipru (PAE-
EK Kyrenia) se je vrnil v domovino, k Primorju. »Na to gledam pozitivno, 
čeprav sem imel še nekatere ponudbe iz tujine. Ob igranju v Ajdovščini 
tako nadaljujem študij na Fakulteti za upravo v Ljubljani, kar mi je v tem 
trenutku prav tako pomembno,« je zaključil Nunić.
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Žiher hiše Ptuj-Ormož – 
Trgo ABC Izola 
25:22 (12:10)

ŽRK ŽIHER HIŠE PTUJ-ORMOŽ: 
Krasnič 2, Štelcer, Korpar, S. Petrovič 
1, Puž 2, L. Petrovič, Zel, Šemrl, Fran-
gež 1, Kolenko 16 (6), Kreft, Luknjar 
1. Trener: Matej Bračič.

Dekleta Ženskega rokometnega 
kluba Žiher hiše Ptuj-Ormož so se do 
konca tekme borila za pomembno 

zmago nad Izolo, ki jim bo najverje-
tneje prinesla končno 7. mesto v prvi 
ženski ligi. Za Ptujčanke je bila to 
prva zmaga v končnici.

V športni dvorani Ljudski vrt so 
gledalci spremljali večino časa ize-
načen obračun, v katerem je imela 
glavno vlogo Minea Kolenko. Ta 
je bila ključna za domačo zmago, 
saj je dosegla kar 16 zadetkov. Po 
tekmi je povedala: »Zdelo se mi je, 
da imamo na parketu osmo igral-
ko, publiko, ki nam je z navijanjem 

pomagala do zmage. Zavedale smo 
se, da moramo izkoristiti pred-
nost domače dvorane, kar nam je 
z borbeno igro skozi vso tekmo 
tudi uspelo. Osebno sem se čutila 
dolžna popraviti nekatere zadeve s 
prejšnje tekme in to tekmo sem od-
igrala zares po svojih najboljših mo-
čeh. Na srečo je šla večina metov v 
gol in smo zabeležile to pomembno 
zmago.« 

Uvod v tekmo je pripadel doma-
činkam, ki so v 10. minuti ekspresno 

povedle s 6:2. Izolčanke so se nato 
predramile in z vztrajno igro v ob-
rambi ter učinkovitejšim napadom 
naredile preobrat (9:10). Neumorna 
Minea Kolenko je v končnici prve-
ga polčasa zabila tri zadetke za izid 
12:10. 

Varovanke trenerja Mateja Brači-
ča so v prvih tridesetih minutah zelo 
nihale v svoji igri in so predvsem v 
napadu naredile kakšno tehnično 
napako preveč ter zgrešile tudi ne-
kaj čistih odprtih metov. To se jim 
je občasno dogajalo tudi v drugem 
polčasu, ko so si znova priigrale štiri 
zadetke prednosti. Primorke so še 
enkrat več pokazale vztrajnost in v 
njihovi vrsti je bilo kar nekaj razpolo-
ženih igralk, s šestimi goli je izstopa-
la visoka leva zunanja igralka Laura 
Cerovak. 

Izolčanke so podobno kot v 
prvem polčasu preobrnile rezultat 
z 20:16 na 20:21. Ko je izgledalo, da 
se bo ponovila zgodba zadnjih te-
kem, ko Ptujčanke niso zdržale do 
konca, je končnica tokrat kljub vidni 
utrujenosti pripadla njim. Ob boljši 
obrambi se je v vratih nekajkrat z 
obrambami izkazala Kaja Korpar, ki 
je tako dala dodatno spodbudo svo-
jim soigralkam. Te so bile uspešne 
tudi v napadu, kjer je odgovornost 
prevzela Minea Kolenko, ki se je s 
pomočjo zelo borbenih soigralk na 
koncu veselila zmage z rezultatom 
25:22. 

David Breznik

torek � 16. maja 2023Šport14

Alples Železniki – 
Moškanjci-Gorišnica 
27:27 (13:12)

MOŠKANJCI-GORIŠNICA: Ranfl  (6 
obramb), Krofi č (4 obrambe), Brod-
njak; Šandor 12(7), Ozmec 9, Loren-
čič 2, N. Bedrač 2, Hrupič 1, Zupanič 1, 
Tement, Trunk, Žnidarič, Belšak, Geč, 
T. Bedrač. Trener: Ivan Hrupič. 

Rokometaši Gorišnice so v 24. 
krogu gostovali v Železnikih, pri zad-
njeuvrščeni ekipi lige. Gorenjci pa so 
se izkazali za trdega tekmeca, kar so 
lahko varovanci trenerja Ivana Hrupi-
ča tudi pričakovali, saj se je tudi prva 
medsebojna tekma v Gorišnici kon-
čala z remijem (30:30). 

O izenačenosti tekmecev najbolje 
priča podatek, da je bil izid na tekmi 
kar 20-krat izenačen. Zadnji napad za 
zmago na srečanju je pripadel Štajer-
cem, a do spremembe izida ni prišlo.

»Res je šlo za težak obračun, v 
katerem so se domačini izkazali za 
nepopustljive tekmece. Nikakor 
nam ni uspelo, da bi si priigrali otip-
ljivo prednost, šele v končnici dvo-
boja smo povedli s tremi goli razlike 
– 22:25. Menim, da je remi na koncu 
najbolj pošten za obe ekipi. Pred 
nami sta sedaj le še dve tekmi, v pe-
tek zadnja domača, ko se bomo v 
svoji dvorani pomerili s Hrastnikom. 
Lepo bi bilo navijačem za konec po-
dariti zmago,« je dejal Nejc Šandor, 
z 12 zadetki prvi strelec tekme (se-
demmetrovke je izvajal 7/7).

Mokerc – Velika Nedelja 
28:25 (14:15)

VELIKA NEDELJA: Mesarec 1 (2 
obrambi), Firšt Šeruga (6 obramb); 
Zorec 1, Kovačec 4, Toplak 2, Sovič, 
Borko 7(2), Mlač Černe 5(2), Niedor-
fer 4, Torič 1. Trenerja: Uroš Krstič in 
Davorin Kovačec

Gostovanja pri Mokerc Igu so ena 
najtežjih v 1. B-ligi in to je okusila tudi 
ekipa Velike Nedelje, ki ji enostavno 
ni bilo dano, da kljub dobri predstavi 
zmaga. 

Tekmo so bolje začeli domačini 
in vodili za dva zadetka (2:0, 3:1, 
4:2, 5:3). V nadaljevanju je obram-
ba gostov končno začela delovati, 
kot zna, v golu je odlično branil Žan 
Firšt Šeruga, ki je do odmora zbral 6 
obramb. Do odmora se je igralo „gol 
za gol“ z rahlim vodstvom Mokerca 
ali Velike Nedelje. 

„V 1. polčasu nismo bili konstantni 
dovolj časa, da bi lahko tekmecu, ki 
je bil zrel za poraz, ušli na prednost 
dveh ali treh zadetkov. V nekaj pri-
merih smo sami delali napake v na-
padu, v obrambi pa tokrat nismo bili 
tako čvrsti, kot znamo biti. Tudi vse 
sporne sodniške odločitve so odšle 
na stran domače ekipe,“ je o 1. pol-
času spregovoril 20-letni Žiga Borko, 
ki je letos na račun velike minutaže 

izjemno napredoval na poziciji sre-
dnjega zunanjega, čeprav je v mlaj-
ših selekcijah zmeraj igral levo krilo. 

Gostje so odlično odprli 2. polčas 
in so v 35. minuti prišli do prednosti 
treh zadetkov (16:19). Napad Moker-
ca je bil enostavno nemočen, obram-
ba Velike Nedelje pa takšna, kot jo 
poznamo – čvrsta. Žal je zaradi nedi-
scipline določenih igralcev v napadu 
Velika Nedelja zamudila priložnost, 
da uide na štiri ali celo pet zadetkov 
prednosti. 

Dodatno nervozo v vrste gostov 
sta vnesla tudi sodnika Rok Kikel in 
Rok Zupan, ki enostavno nista bila 
dorasla tekmi. Sodila sta v škodo 
rokometa in ne v škodo Mokerca ali 
Velike Nedelje – toliko nerazumnih 
sodniških odločitev že dolgo nismo 
videli ... Po napaki sodniškega para 
sta Janu Mlaču Černetu v napadu 
dosodila igro z nogo, ki je enostavno 
ni bilo. Sicer vedno mirni igralec je 
žogo odložil kasneje, kot bi jo moral, 
in sledila je dveminutna kazen – za 
letos enega najboljših igralcev 1. B-li-
ge tretja na tekmi in posledično rdeči 
karton.

To je bil velik šok za ekipo Velike 
Nedelje in v 51. minuti je Mokerc 
prvič v 2. polčasu povedel za dva 
zadetka (24:22). Borbeni Prleki se 
niso predali in so kljub novim spor-
nim sodniškim odločitvam ujeli tek-
meca (25:25 v 56. minuti). Sledila sta 
napada, ki sta odločila zmagovalca: 
Matic Ravnikar je po zadnji podaji 
„na uro“ zadel mrežo Iana Mesarca 
in Mokerc je povedel 26:25. Gostje 
so na koncu imeli še obilico smole, 
saj je strel Kovačca končal v prečki, 
strel Borka pa se je odbil od vratni-
ce v vratnico in v polje …  Glede na 
prikazano so si zeleni zaslužili vsaj 
točko, če ne celo dve ... 

V petek, 19. 5., bo ob 20.00 še zad-
nja domača tekma Velike Nedelje, v 
goste prihaja zasedba Radovljice. 

JM, KU

v prazno“ Aljoša Munde z golom 
kaznoval izkušeni bivši reprezen-
tant Darko Cingesar (18:21). Kljub 
vsem naporom gostiteljev se četi 
trenerja Saše Prapotnika do konca 
tekme ni več uspelo približati na dva 
zadetka zaostanka. Bilo je kar nekaj 
priložnosti, ampak so pri domačih 
rokometaših sledile zapravljena 
sedemmetrovka, zgrešen zicer na 
prazna vrata Tea Šuleka s polovice 
igrišča, obramba Stanojlovića ali pa 
tehnična napaka. 

„Zdi se mi, da je bila Loka kljub 
vsem našim težavam zrela za poraz. 
Najbolj bolijo številni prejeti goli 'na 
uro', ko je sledil le še zadnji met – 
ti zadetki Loke so nas uničili. Borili 
smo se po svojih najboljših močeh, 
vendar nam je manjkala tista pika na 
i, to pa bi bila Čirović in Kosi. Zahvala 
pa gre našim navijačem, ki so znova 
navijali kot na minulem pokalnem Fi-

nal 4. Hvala jim,“ je po tekmi povedal 
Munda, ki je nekoliko večjo minuta-
žo od običajne izkoristil s štirimi do-
seženimi zadetki. 

V taboru Loke je bilo čutiti veliko 
veselje, saj zmaga na Hardeku po-
meni vedno nekaj več. „Res je. Igrati 
pred takšno publiko in zmagati je 
nekaj najlepšega v slovenskem roko-
metu. Nismo blesteli, smo pa izkoris-
tili vse težave in napake Ormožanov 
in se jim oddolžili za poraz v Podnu v 
prvem delu sezone. Zanimivo, da je 
bil rezultat identičen – 26:29. Hvala 
Jeruzalemu za pošteno borbo in še 
čestitke za predstavo na pokalnem 
Final 4,“ je po tekmi iz vrst Loke po-
vedal Ožbej Šilc, sin Urbana in vnuk 
Jožeta Šilca, ki sta v preteklosti pus-
tila globok pečat slovenskemu roko-
metu. 

Tekmo na Hardeku si je ogledalo 
okrog 300 gledalcev, sodila sta sod-
nika Uroš Nahtigal in Brstin Kavalar. 
Na dokaj visokem nivoju, čeprav se 
nam je zdelo, da jima je na koncu 
zmanjkalo sape, saj so napadi go-
stov trajali in trajali ... 

Ormožane do konca sezone čaka-
ta še dve tekmi: gostovanje v Ivančni 
Gorici (v soboto, 20. 5., ob 19. uri) in 
domača tekma proti Riko Ribnici (v 
soboto, 27. 5., ob 18.30).

Uroš Krstič

Jeruzalem Ormož – 
Urbanscape Loka 
26:29 (13:16)

JERUZALEM: Skledar, Balent (5 
obramb), Zemljič (3 obrambe); Mu-
nda 4, Bogadi 3, Pungartnik 6 (4), 
Vincek, Žuran, G. Hebar 2 (1), Šulek 
1, Kosi 3, N. Krabonja 3, S. Krabonja, 
Kolmančič 3 (1), Škrinjar 1. Trener: 
Saša Prapotnik.

URBANSCAPE LOKA: Stanojlo-
vić (11 obramb – 3 x 7 m), Juričan 
(1 obramba – 1 x 7 m); Belič Pfajfar, 
Cingesar 6, Mali, Križaj, A. Jesenko, 
Damjanović 3, Batagelj 1, Nikolić 5, 
M. Jesenko 8 (3), Strehar, Klemenčič 
5 (1), Šilc 1. Trener: Gregor Cvijić.

SEDEMMETROVKE: Jeruzalem 10 
(6); Urbanscape Loka 4/4.

IZKLJUČITVE: Jeruzalem 10; Ur-
banscape Loka 8 minut.

IGRALEC TEKME: Matevž Jesenko 
(Urbanscape Loka).

Predzadnja domača tekma držav-
nega prvenstva v sezoni 2022/23 se 
ni izšla po željah Ormožanov. Razlo-
gov za to je več. 

„Borbenost in želja po uspehu 
ekipe sta bili na želeni ravni, videlo 
pa se je tudi, da smo fi zično in psi-
hično izčrpani po pokalnem Final 4. 
Blažu Fergoli in Roku Žuranu se je na 
seznamu poškodovanih pred tekmo 
pridružil še naš najboljši strelec Nik 
Čirović. Gostje iz Loke so v 1. polča-
su izkoristili boljšega vratarja (7:3 
v obrambah za Loko), zgrešili smo 
kar tri sedemmetrovke, poškodoval 
se je Tilen Kosi, ki je bil naša gonilna 
sila na tekmi in to je le nekaj razlo-
gov, da so Gorenjci v več primerih 
že vodili za pet zadetkov (7:12, 9:14, 
10:15),“ je prvi del tekme opisal Miha 
Kolmančič, strelec dveh zadetkov za 
Jeruzalem v 1. polčasu. Zaostanek le 
treh zadetkov ob polčasu (13:16) je 
bil za Ormožane glede na prikazano 
odličen rezultat. 

V nadaljevanju so prvi 
zadeli domačini (14:16), 
ki so imeli po izključitvi 
Stefana Damjanovića tudi 
igralca več v polju, česar pa 
niso izkoristili, saj so storili 
tehnično napako (podaja 
Gašperja Pungartnika v 
prazno) in zgrešili strel iz 
levega krila (David Bogadi, 
obramba Luke Stanojlovića). 
Namesto izenačenja so 
napake Jeruzalema s pridom 
izkoristili gostje in v 37. 
minuti znova odšli na pet 
točk prednosti (14:19). 

V 43. minuti so se Ormožani zno-
va približali Loki (18:20) in odigrali 
odlično v obrambi, nato pa je „izlet 

1. B DRL (m)
REZULTATI 24. KROGA: Alples Že-

lezniki – Moškanjci-Gorišnica 27:27, 
Mokerc Kig – Velika Nedelja 28:25, 
Radovljica – Sevnica 29:29, Dol Tki 
Hrstanik – Grosuplje 24:33, Jadran 
Hrpelje Kozina – Škofl jica 29:30, 
Herz Šmartno – Črnomelj 26:25, Lju-
bljana – Butan plin Izola 40:24. 
1. LJUBLJANA 24 20 1 3 41
2. ŠKOFLJICA 24 18 3 3 39
3. GROSUPLJE 24 17 0 7 34
4. RADOVLJICA 24 14 2 8 30
5. MOKERC - KIG 24 14 1 9 29
6. BUTAN PLIN IZOLA 23 13 3 7 29
7. VELIKA NEDELJA 24 13 1 10 27
8. DOL TKI HRASTNIK 23 12 1 10 25
9. HERZ ŠMARTNO 24 9 4 11 22
10. MOŠKANJCI-GORIŠNICA 24 7 4 13 18
11. ČRNOMELJ 24 6 2 16 14
12. JADRAN HRPELJE  24 5 2 17 12
13. SEVNICA 24 3 3 18 9
14. ALPLES ŽELEZNIKI 24 1 3 20 5

NLB liga
REZULTATI 24. KROGA: Jeruza-

lem Ormož – Urbanscape Loka 27:29 
(13:16), Celje Pivovarna Laško – Mari-
bor Branik 36:29 (16:14), Krško – LL 
Grosist Slovan 30:35 (16:17), Koper 
– Dobova 29:25 (15:13), Krka – Sviš 
Ivančna Gorica 30:26 (16:13), Slovenj 
Gradec – Riko Ribnica 25:34 (11:20), 
Gorenje Velenje – Trimo Trebnje 
30:26 (14:12).
1. CELJE PIVOVARNA LAŠKO 24 23 0 1 46
2. GORENJE VELENJE 24 19 3 2 41
3. TRIMO TREBNJE 24 20 0 4 40
4. KRKA 24 16 0 8 32
5. RIKO RIBNICA 24 14 2 8 30
6. SLOVENJ GRADEC 24 12 2 10 26
7. KOPER 24 10 2 12 22
8. URBANSCAPE LOKA 24 8 4 12 20
9. LL GROSIST SLOVAN 24 8 3 13 19
10. SVIŠ IVANČNA GORICA 24 6 5 13 17
11. JERUZALEM ORMOŽ 24 7 3 14 17
12. MARIBOR 24 2 5 17 9
13. DOBOVA 24 4 1 19 9
14. KRŠKO 24 2 4 18 8

Rokomet � Liga NLB, 24. krog

Kljub praznim baterijam 
zamudili priložnost za zmago

Foto: Črtomir Goznik

Aljoša Munda (Jeruzalem Ormož)

Foto: Črtomir Goznik

Ptujske rokometašice so v končnici za uvrstitev od 5. do 8. mesta dosegle prvo zmago, premagale so 
Izolo.

Rokomet � 1. B DRL (m), 24. krog

Gorišnica domov vsaj 
s točko, Velika Nedelja 
ostala brez nje

Foto: Črtomir Goznik

Nejc Šandor (Gorišnica)

1. A SRL (ž), od 5. do 8. mesta
REZULTATA 5. KROGA: Litija – Ve-

lenje 33:28 (15:11), Žiher hiše Ptuj-Or-
mož – Trgo ABC Izola 25:22 (12:10).
1. LITIJA 5 3 1 1 15
2. VELENJE 3 2 0 1 14
3. ŽIHER HIŠE PTUJ-ORMOŽ 5 1 1 3 6
4. TRGO ABC IZOLA 3 1 0 2 5

Rokomet � 1. A DRL (ž), končnica

Šestnajst golov Kolenkove za zmago

KU
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Vodilne ekipe 3. lige vzhod – 
Dravinja, Drava Ptuj, Bosch Bračič 
Videm in Rače – so v 24. krogu tek-
movanja vpisale nove zmage. To 
pomeni, da dva kroga pred koncem 
sezone razmerja na lestvici ostaja-
jo nespremenjena. Vodilna ekipa 
iz Slovenskih Konjic ima še vedno 
dve točki naskoka pred Dravo in 
Vidmom, ki ju v nedeljo ob 10.30 v 
Vidmu čaka medsebojni obračun, 
ter še dve več od Rač. Lokalni derbi 
med Vidmom in Dravo bo morda 
ponudil kakšen odgovor več v boju 
za prvaka.

Drava Ptuj – Brežice 
1919 Terme Čatež 3:0 
(2:0)

STRELCI: 1:0 Erhatič (3., z 11 m), 
2:0 Mlakar (38.), 3:0 Blaj (74.)

DRAVA PTUJ: Janžekovič, Đuran, 
Drevenšek, Lovenjak, Kokić, Erha-
tič (od 82. Miličić), Jadric (od 84. 
Kramberger), Marot (od 76. Lukić), 
Mlakar (od 76. Vogrinec), Blaj (od 
84. Žižek), Šalamun. Trener: Simon 
Dvoršak.

Nogometaši Drave so z všečno 
predstavo nadigrali Brežice. Lepo 
število gledalcev na Mestnem stadi-
onu na Ptuju je v deževnem vreme-
nu videlo razigrano domačo vrsto, ki 
je nizala akcijo za akcijo, priložnost 
za priložnostjo in dosegla tudi tri 
zadetke.

Prvega so modri zabili na začet-
ku tekme, ko je po prekršku nad 
Nikom Šalamunom sodnik dosodil 
enajstmetrovko, ki jo je realiziral ka-
petan Nik Erhatič – 1:0. Hitro vodstvo 
ni zadovoljilo Drave, ki je z organizi-
rano, agresivno in hitro igro prihaja-
la do priložnosti. Šlo je praktično za 
»enostranski promet« v smeri gola 
Brežic, ki so prejele ob koncu prvega 
polčasa še drugi zadetek. Po kotu se 
je žoga odbila do Klemna Mlakarja, 
ki jo je poslal v gol – 2:0.

Tudi v drugem polčasu so Ptujča-
ni prevladovali na zelenici in so si 
ustvarili vsaj pet zrelih priložnosti 

za zadetek. Eno so tudi realizirali, 
saj je po prodoru Nika Šalamuna nje-
gov strel z desne strani vratar Luka 
Grešak odbil, žogo pa je v mrežo z 
bližine pospravil Marcel Blaj – 3:0. 
Po visokem vodstvu so se nekoliko 
opogumili tudi gostje, pri katerih je 
Nik Cerjak zadel prečko. 

Ptujčani so na težkem igrišču 
unovčili svoje prednosti in so zelo 
dobro opravili svojo nalogo proti 
Brežicam.

Koroška Dravograd – 
Bosch Bračič Videm 2:3 
(0:3)

STRELCI: 0:1 Zdovc (17.), 0:2 Kurež 
(22.), 0:3 Kurež (31.), 1:3 Kogelnik 
(69.), 2:3 Vid Paradiž (92.)

BOSCH BRAČIČ VIDEM: Klasinc, 
Mesarič, Zdovc, Kelc, Šegula (od 69. 
Šeliga), Krajnc (od 57. D. Vidovič), P. 
Vidovič, Ž. Vidovič (od 46. Špurej), Ž. 
Plajnšek, S. Rogina, Kurež (od 90. Ž. 
Rogina). Trener: Gorazd Černila.

V odsotnosti trenerja Luka Gajška 
je v Dravogradu videmsko ekipo 
vodil Gorazd Černila. Njegova ekipa 
je imela v prvem polčasu tekme z 
Dravogradom vse pod nadzorom, 
medtem ko je bil v drugem polčasu 
primoran narediti nekaj menjav, po 
katerih je igra vidno padla.

V prvem polčasu si je Videm pri-
igral kar nekaj zrelih priložnosti in se 
je veselil treh zadetkov. Prvega je iz 
prostega strela s približno 25 metrov 
dosegel Žiga Zdovc. Pod naslednja 
se je podpisal Robert Kurež, ki se je 
obakrat odlično znašel v kazenskem 
prostoru in je letos v prvenstvu kot 
najboljši strelec lige zabil že 20 za-
detkov.

Po visokem vodstvu so gostje v 
drugem delu popustili in to so iz-
koristili domačini. Dravograjčani so 
najprej znižali rezultat, ko je po kotu 
z glavo dosegel zadetek Peter Ko-
gelnik – 3:1. Ta zadetek jim je dal kri-
la, da so do konca tekme napadali in 
so v sodnikovem podaljšku znižali re-
zultat, ko je po odbitem strelu žoga 

na šestnajstih metrih prišla do Vida 
Paradiža, ki je z natančnim strelom 
premagal vratarja Marka Klasinca in 
postavil končni izid srečanja – 3:2.

Rače – Cirkulane 3:0 
(0:0)

STRELCA: 1:0 Pipenbaher (65.), 
2:0 Pipenbaher (66.), 3:0 Rajšp (86.)

CIRKULANE: Zajc, Galun, Šenkiš 
(od 72. Liber), Lipavšek (od 72. Tur-
sanović), Borna, Kukovec, Travnikar, 
Ljubec, Nahberger (od 72. Popović), 
Golub, Cesar J. (od 85. Brlek). Tre-
ner: Damjan Vogrinec.

Precej poplavljeno igrišče v Račah 
je bilo na tekmi med domačini in Cir-
kulančani na meji regularnosti. Tek-
meca sta bila na razmočeni zelenici 
enakovredna v igri, a so domači izko-
ristili svoje priložnosti za zasluženo, 
a previsoko zmago. 

V prvem delu sta si obe ekipi pri-
igrali po nekaj priložnosti, bližje za-
detku pa so bili gostje. Sodnica Tjaša 
Misija je tudi razveljavila zadetek Da-
niela Ljubca za Cirkulane, za katere 
sta izraziti priložnosti imela še Sven 
Golub in Matija Šenkiš. 

Slednji bi se v nadaljevanju moral 
vpisati med strelce, saj se je sam zna-
šel pred vratarjem Renejem Gluši-
čem, ki pa mu je strel zaustavil. »Ka-
zen« za zapravljeno je sledila z dve-
ma hitrima zadetkoma Rač, pod oba 
se je podpisal njihov najboljši strelec 
Nejc Pipenbaher. Prvega je dosegel 

po dobro izpeljanem protinapadu, 
medtem ko je drugega dosegel po 
sreči, saj se je žoga zaustavila v vodi 
v kazenskem prostoru, spretni igra-
lec pa jo je poslal v gol. Do konca 
tekme so Cirkulančani skušali znižati 
rezultat, a so po še eni akciji iz proti-
napada dobili še tretji zadetek, ki ga 
je dosegel Žan Rajšp.

Šampion – Zavrč 2:1 
(2:0)

STRELCI: 1:0 Vengust (18.), 2:0 Ko-
cijan (19.), 2:1 Predikaka (80.)

ZAVRČ: Maroh, Mihalić, Romih, 
Predikaka, Zanič, Anžel (od 31. Her-
cog), Jambriško, Kelc Vnuk (od 76. 
Jakopanec), Kajzer, Koren, Draško-
vič. Trener: Danijel Brec.

V ekipi Zavrča je na obračunu s 
Šampionom v Celju manjkalo kar pet 
igralcev iz prve postave in trener Da-
nijel Brec je v ekipo prvič od začetka 
tekme uvrstil tri igralce iz mladinske 
vrste: Anžeta Anžela, Alena Jambri-
ška in Roka Kelca Vnuka. 

Gostje so dobro odprli tekmo, saj 
so na igrišču z umetno travo kontro-
lirali situacijo in si tudi ustvarili nekaj 
priložnosti. Po dveh globinskih žo-
gah so nato v razmiku dobre minu-
te prejeli dva zadetka, ko sta Luka 
Vengust in Blaž Kocijan sama prišla 
pred vratarja Žiga Maroha in ga tudi 
premagala – 2:0. V prvem polčasu si 
nato nobena ekipa ni več pripravila 
kakšne resnejše situacije za zadetek.

Po odmoru so završki nogometaši 
iskali poti do zadetka, medtem ko so 
se Celjani pomaknili v obrambo in 
čakali na svoje priložnosti iz protina-
padov. Gostje, ki so bili veliko aktiv-
nejši, so bili blizu znižanja izida, ko je 
po kotu dobro z glavo streljal Dejan 
Draškovič, a je vratar njegov strel ub-
ranil. V končnici tekme so vendarle 
zadeli, saj je Gregor Predikaka prodrl 
po desni strani in je z diagonalnim 
strelom dosegel lep zadetek – 2:1. 
Do konca tekme je bil Zavrč zvečine 
v napadu, a ni prišel do resnejše situ-
acije za zadetek.

David Breznik
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REZULTATI 24. KROGA: Drava Ptuj 
– Brežice 1919 Terme Čatež 3:0 (2:0), 
Koroška Dravograd – Bosch Bračič 
Videm 2:3 (0:3), Šampion – Zavrč 2:1 
(2:0), Rače – Cirkulane 3:0 (0:0), Dra-
vinja – Premium Dobrovce 5:0 (3:0). 
Tekma Podvinci – Avto Rajh Ljuto-
mer je bila prestavljena na sredo, 17. 
maja, ob 17. uri.
1. DRAVINJA 23 13 6 4 44:18 45
2. DRAVA PTUJ 23 12 7 4 45:22 43
3. B. BRAČIČ VIDEM 23 13 4 6 47:34 43
4. RAČE 23 12 5 6 49:33 41
5. ŠAMPION 24 11 4 9 51:35 37
6. BREŽICE ČATEŽ 23 12 1 10 57:50 37
7. PODVINCI 22 12 1 9 39:33 37
8. P. DOBROVCE 23 11 3 9 34:35 36
9. ZAVRČ 23 10 3 10 43:30 33
10. A. RAJH LJUTOMER 22 9 3 10 41:33 30
11. CIRKULANE 23 7 6 10 17:30 27
12. * POSAVJE KRŠKO 13 6 2 5 28:23 20
13. K. DRAVOGRAD 24 2 2 20 28:95 8
14. ŠMARTNO 1928 23 2 1 20 23:75 7

Super liga
V 16. krogu so bili nogometaši 

v Super ligi na razmočenih igriščih 
izjemno učinkoviti, na samo štirih 
tekmah so dosegli kar 25 golov, pov-
prečno več kot šest na tekmo! Izsto-
pala sta ekipi Hajdine in Grajene, ki 
sta dosegli po šest golov – v prvi sta 
bila le dva strelca, v drugi pa trije …

Hajdina je hitro prebolela nepriča-
kovan poraz z Apačami v prejšnjem 
krogu in je v Središču po dvajsetih 
minutah igre vodila 0:3. S tem je 
praktično že zelo zgodaj odločila 
zmagovalca dvoboja, v sproščenem 
nadaljevanju pa je dodobra napolni-
la mrežo domačinov. Kar štiri gole je 
zabil Timotej Petek, preostala dva je 
dodal Matija Bojnec.

Tudi v Grajeni je bilo strelcev manj 
od doseženih golov, saj je v domači 
ekipi tri dosegel Vojko Tominc, dva 
pa Petar Jovanović. Gerečja vas je 
vse do 55. minute vodila (1:2), nato 
pa ji ni uspelo zadržati vodstva in 
upravičiti vloge favorita. Na drugi 
strani je Grajena trenutno v najboljši 
formi izmed vseh superligašev – do-
segla je že četrto zaporedno zmago!

Dobro formo ohranja tudi Gorišni-
ca, ki niz neporaženosti drži že šest 
krogov – v tem času so vpisali štiri 
zmage in dva remija. Tokrat so bili 
uspešni v derbiju kroga v Stojncih, 
za kar gre veliko zaslug najboljšemu 
strelcu lige Klemnu Zlatniku, ki je že 
do 32. minute dokončal hat-trick.

Napeto je bilo tudi v Apačah, kjer 
so domačini tekmo končali le z deve-
timi igralci na igrišču. Markovčani so 
se po zgodnjem vodstvu v nadalje-
vanju tekme znašli v zaostanku, nato 
pa iz penala izenačili. Z igralcema 
več so v končnici lovili tudi celoten 
izplen, ki bi jih postavil na drugo 
mesto lestvice z minimalnim zao-
stankom za vodilno Hajdino, a jim 
zmagovitega gola ni uspelo doseči.

REZULTATI 16. KROGA: 
Središče – Hajdina 2:6 (1:4); strel-

ci: 0:1 Petek (1.), 0:2 Bojnec (12.), 0:3 
Petek (19.), 1:3 Jakl (23.), 1:4 Bojnec 
(34.), 1:5 Petek (65.), 1:6 Petek (69.), 
2:6 Jaušovec (74.);

Grajena ANpro – Gerečja vas 6:3 
(1:2); strelci: 0:1 Hertiš (3.), 1:1 Jo-
vanović (6.), 1:2 Drevenšek (9.), 2:2 
Tominc (55.), 3:2 Jovanović (58.), 4:2 
Pauko (67.), 4:3 Kraševec (76.), 5:3 
Tominc (82.), 6:3 Tominc (89.);

Stojnci – Gorišnica 1:4 (0:3); strel-
ci: 0:1 Zlatnik (4.), 0:2 Zlatnik (20.), 
0:3 Zlatnik (32., z 11 m), 1:3 Meznarič 
(91.), 1:4 Muršič (96-);

Apače – Markovci 2:2 (0:1); strel-
ci: 0:1 Bezjak (2.), 1:1 Pulko (54.), 2:1 
Avguštin (67.), 2:2 Bezjak (77., z 11 
m). Rdeča kartona: Bratkovič (78.), 
Rumež (86., oba Apače).

Tekma Boč Poljčane – Bukovci je 
bila prestavljena na 23. 5. 

ZAOSTALA TEKMA 13. KROGA: 
Bukovci – Apače 0:3 (0:2); strelci: 0:1 
Letonja (30.), 0:2 Štumberger (45.), 

0:3 Štumberger (87.). Rdeči karton: 
Krajnc (66., Bukovci).
1. HAJDINA 16 10 2 4 35:16 32
2. MARKOVCI 16 8 5 3 28:18 29
3. GEREČJA VAS 16 9 2 5 39:31 29
4. GORIŠNICA 16 8 5 3 27:19 29
5. STOJNCI 16 7 5 4 31:27 26
6. GRAJENA ANPRO 16 6 1 9 29:30 19
7. APAČE 16 5 3 8 31:34 18
8. BOČ POLJČANE 15 4 5 6 21:25 17
9. BUKOVCI 15 4 2 9 21:35 14
10. SREDIŠČE 16 2 2 12 20:47 8

Najboljši strelci lige: 15 golov: 
Klemen Zlatnik (Gorišnica); 14 golov: 
Klemen Jakl (Središče); 13 golov: 
Vojko Tominc (Grajena ANpro); 12 
golov: Timotej Petek (Hajdina); 11 
golov: Silvo Meznarič (Stojnci); 10 
golov: Blaž Jazbec (Hajdina) …

1. liga MNZ Ptuj
REZULTATI 14. KROGA: 
Pragersko – Skorba 3:2 (2:0); 

strelci: 1:0 Hajnc (29.), 2:0 Jeršič 
(42.), 2:1 Vogrinec (74.), 3:1 Habjanič 
(81.), 3:2 Horvat (88.). Rdeči karton: 
Mohorko (62., Pragersko);

Ormož – Tržec 4:0 (2:0); strelci: 
1:0 Prapotnik (2.), 2:0 Kirič (40.), 3:0 
Šuen (51.), 4:0 Kirič (55.);

Hajdoše – Makole Bar Miha 1:4 
(0:3); strelci: 0:1 Bedrač (5., ag.), 
0:2 Kenda (34.), 0:3 Grašič (35.), 1:3 
Brodnjak (49.), 1:4 Pislak (50.);

Rogoznica – Podlehnik 1:2 (0:0); 
strelci: 1:0 Keško (47.), 1:1 Vrečar 
(83., z 11 m), 1:2 Lampret (91.).
1. ORMOŽ 14 14 0 0 66:10 42
2. PRAGERSKO 14 8 3 3 49:28 27
3. MAKOLE BAR MIHA 14 8 3 3 32:21 27
4. SKORBA 14 6 2 6 35:32 20
5. TRŽEC 14 3 4 7 17:32 13
6. ROGOZNICA 14 4 1 9 21:39 13
7. PODLEHNIK 14 3 3 8 19:42 12
8. HAJDOŠE 14 1 2 11 15:50 5

2. liga MNZ Ptuj
REZULTATA 14. KROGA: 
Oplotnica Senčila Senica – Slove-

nja vas SMS sanacija 1:0 (1:0); strelec: 
1:0 Pišotek 844.);

Zgornja Polskava – Polskava 
avtop. Grobelnik 1:2 (1:1); strelci: 1:0 
Smogavc (10.), 1:1 Kos (39., z 11 m), 
1:2 Gajšek (70.). Rdeči karton: Krajnc 
(88., zg. Polskava).

Prosti sta bili ekipi Dornava Digi-
talpartner.si in Leskovec. 
1. DORNAVA 11 8 1 2 34:11 25
2. LESKOVEC 11 7 1 3 25:19 22
3. OPLOTNICA SENICA 11 6 2 3 24:20 20
4. POLSKAVA G.  11 4 2 5 16:23 14
5. ZGORNJA POLSKAVA 11 3 3 5 12:13 9
6. LOVRENC * 6 2 2 2 14:13 8
7. SLOVENJA VAS 11 0 1 10 8:34 1

JM

Nogomet � Lige MNZ Ptuj

Hajdina dva kroga pred 
koncem v najboljšem položaju

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Gorišnice so se z zmago v Stojncih vključili v boj za 1. 
mesto. 

Nogomet � 3. SNL - vzhod

Zatišje pred končnim razpletom

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Drave (na fotografi ji Luka Lovenjak) so bili veliko boljši 
od Brežic in so zasluženo slavili 12. prvenstveno zmago.

Drava Ptuj – Kronos 
31:36 (17:19)

DRAVA PTUJ: Voda, Kuzma 1, Še-
ruga 1, Peklar, Maroh 7, T. Kocijančič 
9, Srečkovič 1, Krasnič 12, Rkman, 
Bezjak, S. Kocijančič. Trener. Seba-
stjan Oblak.

Razvlečeno tekmovalno sezono 
2022/23 v 2. državni ligi so rokome-
taši Drave zaključili s porazom s Kro-
nosom. Prva tekma v boju za končno 
3. mesto se je končala z rezultatom 
30:30, v drugi so bili boljši igralci iz 
Logatca.

Pogled na sezono in zadnjo tek-
mo je podal trener Drave Sebastjan 
Oblak: »Do novega leta smo imeli v 
kadru veliko igralcev, ki so redno in 
dobro trenirali. To se je videlo tudi na 
tekmah in v rednem delu prvenstva 
smo igrali odlično ter zabeležili veli-
ko zmag. Žal smo imeli tudi en poraz 
in neodločen izid, a smo bili takrat 
vseeno blizu napredovanja v 1. B 
državno ligo. V nadaljevanju prven-
stva smo imeli veliko smole, saj sta 
se poškodovala najboljša igralca Jan 
Maroh in Matej Rojht. Brez njiju in z 
manjšim številom igralcev na trenin-
gih je naša igra padala in v dodatnem 
delu prvenstva smo nato doživeli bo-
leča poraza z Ajdovščino. V tekmi za 
tretje mesto je bila boljša od nas še 
mlada in poletna ekipa Kronosa, ki 
nam je predvsem na drugi tekmi od-
čitala lepo rokometno lekcijo. Igra 
moje ekipe na tej tekmi ni bila na 
želenem nivoju in je bila odraz slab-

šega treniranja v zadnjem obdobju, 
manjšega števila igralcev in pred-
vsem dejstva, da tekma praktično ne 
odloča več o ničemer. Na koncu smo 
osvojili 4. mesto, kar je veliko manj 
od naših pričakovanj, saj je bil cilj 
napredovanje v 1. B državno ligo.« 

Zdesetkana ptujska ekipa je spod-
budno stopila v obračun, saj je po 
dveh zaporednih zadetkih Jana Ma-
roha povedla s 5:3. Hitro zatem so se 
prebudili igralci Kronosa, ki so brez 
težav prebijali 6-0 obrambno posta-
vitev. V prvem delu je bil do izklju-
čitve najbolj učinkovit desni zunanji 
igralec Leon Lipovac (po prekršku in 
manjšem pretepu sta dobila rdeča 

kartona Leon Lipovac pri gostih in 
Staš Kocijančič pri domačih, op. a.). 
Do konca polčasa so Logatčani pri-
dno polnili mrežo Drave, ki tokrat ni 
imela nobenega razpoloženega vra-
tarja. Kljub temu so na drugi strani 
dosegli v valovih kar nekaj zadetkov 
in so polčas zaključili z zaostankom 
dveh zadetkov.

V drugem polčasu je Kronos za-
igral bolje v obrambi, v napadu pa 
sta neumorno zadevala levi zunanji 
igralec Marko Ribič (10 zadetkov) in 
levo krilo David Stegel (9). Gostje so 
z dobro realizacijo v 43. minuti prišli 
do izida 20:27 in so praktično odločili 
tekmo.

Kljub težavam z realizacijo na-
padov sta v domači vrsti strelsko 
izstopala Domen Krasnič (12) in Tim 
Kocijančič (9).

David Breznik

Rokomet � 2. DRL (m), končnica

Dravi četrto mesto

Foto: Črtomir Goznik

Rokometašem Drave na srečanju s Kronosom ni uspelo potrditi 
končnega 3. mesta v tretjeligaški konkurenci.
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V Zagrebu je v hladnem in dežev-
nem vremenu potekal že 50. miting 
Dinamo-Zrinjevac, ki se ga je ob moč-
ni domači zasedbi udeležilo veliko 
atletov iz Slovenije. Iz Atletskega 
kluba Ptuj sta nastopala Anej Čurin 

Prapotnik v teku na 100 metrov in 
Veronika Domjan v metu diska. Tek-
movanje je bilo zanju in številne dru-
ge odlične atlete dobra priprava za 
mednarodni miting na Ptuju, ki ga bo 
Atletski klub Ptuj izvedel v torek, 23. 

maja, na ptujskem Mestnem stadio-
nu. Nastopil bo tudi najboljši sloven-
ski športnik leta 2022 Kristjan Čeh.

Anej Čurin Prapotnik (letnik 
2003) je v teku na 100 metrov med 
28 tekmovalci tekel v najmočnejši, 
četrti skupini. Od samega začetka 
do konca je tekel odlično, ure so se 
na koncu ustavile pri 10,51 sekunde. 
Rezultat je po mednarodnih tablicah 
vreden 1037 točk, kar je bil eden iz-
med boljših izidov mitinga.
1. Anej Čurin Prapotnik (AK Ptuj) 10,51 s
2. Hrvoje Kašik (AK Križevci, Hrvaška) 11,00 s
3. Staš Tin Lorbar (AK Poljane Maribor) 11,05 s

Veronika Domjan (1996) je nasto-
pila v metu diska, kjer je bilo prija-
vljenih 14 tekmovalk. Za prvo mesto 
sta se med seboj »udarili« slovenski 
tekmovalki, Celjanka Hana Urankar 
in Ptujčanka Veronika Domjan. Dalj-
šo je potegnila članica Kladivarja, 
ki je imela v tretji seriji 28 cm daljši 
met od aktualne državne rekorderke 
(Domjanova drži državni rekord od 
leta 2016, ko je zmogla daljavo 60,11 
m, op. a.). 

»Pri obeh so še vidne rezerve, ki 
jih bo potrebno izkoristiti na nasled-
njih nastopih,« je dejal trener Gorazd 
Rajher. 
1. Hana Urankar (AD Kladivar Celje) 53,72 m
2. Veronika Domjan (AK Ptuj) 53,44 m
3. Lucija Leko (Dinamo-Zrinjevac)  52,74 m

Najvrednejši rezultat mitinga po 
mednarodnih atletskih tablicah je 
sicer dosegel hrvaški metalec diska 
Martin Marković, ki je disk zalučal do 
daljave 64,66 metra, kar znese 1146 
točk. 

JM

Bronx Škofi je – 
Meteorplast Šic bar 
4:5 (3:1)

STRELCI: 0:1 Kneževič (1.), 1:1 Zajc 
(2.), 2:1 Stanič (4.), 3:1 Cupin (8.), 3:2 
Trstenjak (26.), 4:2 Kamenčič (27.), 
4:3 Kneževič (28.), 4:4 Alen Ruis 
(30.), 4:5 Pihler (37.).

METEORPLAST ŠIC BAR: Anžel, 
Lovrenčič; A. Goznik, Rajter, Kne-
ževič, Trstenjak, Pihler, Aljaž Ruis, 
Kosec, Tkalčič, Horvat, Alen Ruis. 
Trener: Robert Grdović.

V Kopru je bila odigrana prva tek-
ma za končno 3. mesto v 1. slovenski 
futsal ligi, v kateri so igralci KMN Me-
teorplast ŠIC bar premagali škofi jski 
Bronx. Povratna tekma, na kateri 
bodo podeljene bronaste kolajne 
(prejela jih bo ekipa, ki bo imela bolj-
ši izkupiček), bo v petek, 19. maja, v 
dvorani ŠIC Ljutomer.

Utrujenost po petih razburljivih 
polfi nalnih obračunih z vrhniškim Si-
likom ter večurna utrujajoča vožnja 
iz Prlekije na Primorsko (dež, zastoji 
…) sta bili verjetno glavna vzroka za 
enega najslabših polčasov ljutomer-
ske ekipe v tej sezoni. Kljub temu da 
je najboljši strelec ekipe Denis Kne-
ževič (24 golov) že v prvi minuti dvo-
boja načel mrežo domačega vratarja 
Alena Mordeja, je bilo nadaljevanje 
prvega polčasa v znamenju gostite-
ljev. Nerazumljive napake v obrambi, 
ki jih od ljutomerskega moštva v tej 

sezoni nismo bili vajeni, so pomaga-
le igralcem Bronxa, da so v 8. minuti 
vodili s 3:1. Klemna Anžela so prema-
gali Nik Zajc (2.), Aleksander Stanić 
(4.) in Tilen Cupin (8.).

V drugem polčasu je sledil preo-
brat, gostitelji pa se lahko zahvalijo 
vratarju Mordeju, da bodo prišli v 
Prlekijo le z zadetkom zaostanka. 
Adrijan Trstenjak je v 26. minuti zni-
žal zaostanek (3:2), a je Tilen Kamen-
čič z odlično odmerjenim prostim 
strelom gostiteljem minuti pozneje 
znova priigral dva zadetka naskoka 
(4:2). V nadaljevanju dvoboja je priš-

la do izraza kakovost prleške ekipe, 
ki je z goli Kneževiča (28.), Alena 
Ruisa (30.) in Thomasa Pihlerja (37.) 
prišla do zmage in minimalne pred-
nosti pred povratno tekmo.

V dvoboju za 1. mesto je Dobovec 
prvo tekmo fi nala proti Siliku dobil s 
6:2 (tri gole je zabil nekdanji igralec 
Ptuja Patrik Pasariček) in za naslov 
potrebuje še dve zmagi. Druga tek-
ma bo v četrtek, 18. maja, na Vrhniki, 
tretja 26. maja v Rogaški Slatini, mo-
rebitni četrta in peta pa 30. maja oz. 
2. junija.

JM

Do medobčinskega 
naslova dekliška 
nogometna ekipa 
OŠ Hajdina

Sredi maja je v Športni dvorani 
Markovci v organizaciji Zavoda za 
šport Ptuj potekalo medobčinsko 
tekmovanje v malem nogometu za 
učenke letnika 2010 in mlajše. Štiri 
sodelujoče ekipe so tekmovale po 
sistemu vsaka z vsako, o končnem 
vrstnem redu na vrhu pa je odloča-
la zadnja tekma na turnirju, v kate-
ri sta se pomerili ekipi OŠ Markovci 
in OŠ Hajdina. Z zmago je slednja 
osvojila naslov medobčinske prva-
kinje. 

Rezultati: 
Markovci – Breg 0:0, Cirkulane-

-Zavrč – Hajdina 1:1, Breg – Hajdina 
1:2, Markovci – Cirkulane-Zavrč 1:0, 
Cirkulane-Zavrč – Breg 1:2, Hajdina – 
Markovci 2:0. 

Vrstni red:
1. OŠ Hajdina, 7 točk
2. OŠ Breg, 4 točke
3. OŠ Markovci, 4 točke
4. OŠ Cirkulane-Zavrč, 1 točka

UR

Mladi nogometaši Aluminija iz se-
lekcije U-13 zelo uspešno nastopajo 
na domačih in mednarodnih turnir-
jih. Varovanci trenerja Mateja Čeriča 
so nazadnje zmagali v Radomljah, 
pred tem pa so se z zmagovalnim 
pokalom vrnili tudi iz Španije.

Sredi aprila so se mladi Kidričani 
udeležili turnirja Barcelona Cup 2023, 
ki je potekal v mestu Salou, približno 
100 km južneje od Barcelone. Nasto-
pili so v konkurenci 13 ekip, s petimi 
zmagami (po vrsti so v skupini ugnali 
irski Home Farm FC (4:0), severnoirski 
Coleraine FC (8:0), angleški Eldon Cel-

tic JFC (7:0), v polfi nalu francoski AS 
Brignoles (4:1) in v fi nalu še angleški 
Leyton Orient FC z 1:0) pa so osvojili 1. 
mesto. Pri tem so edini gol na turnirju 
v polfi nalu prejeli iz penala …

Uspeh so dopolnili z individualni-
mi nagradami, za najboljšega strelca 
turnirja jo je dobil Enej Rakuša (8 
zadetkov), za najboljša golmana pa 
Miha Mlakar in Nej Majcen.

Pred tednom so Kidričani nasto-
pili na turnirju Cordial Cup 23 v Ra-
domljah, ki se ga je udeležilo 26 ekip 
iz Slovenije in Hrvaške. Rdeče-beli so 
tudi tokrat turnir končali brez poraza 

in prejetega zadetka iz igre (v skupi-
ni Ško� a Loka-Medvode 3:0, IB 1975 
Ljubljana 2:0, Celje 1:0, Jesenice 2:0, 
v osmini fi nala Brinje-Grosuplje 1:0, v 
četrtfi nalu Celje 3:0, v polfi nalu Dom-
žale 4:3 (po 11-m) in v fi nalu Olimpijo 
3:2 (po 11-m) in so osvojili 1. mesto.

Kot zmagovalci se bodo za nag-
rado udeležili turnirja leta 2024 
v Kitzbühelu, kjer bodo nastopili 
podmladki številnih znanih klubov 
(Bayern München, Eintracht Frank-
furt, Sttutgart, Schalke, RB Salzburg, 
Grasshopper Zürich, St. Gallen …).

JM

Atletika � Miting v Zagrebu

Čurin Praprotnik prvi, 
Domjanova druga

Futsal � 1. SFL, končnica

Prleki blizu potrditve 3. mesta

Šolski šport

Foto: Črtomir Goznik

Anej Čurin Prapotnik (AK Ptuj)

Foto: Davorin Arnuga

Thomas Pihler (Meteorplast Šic bar)

Fotografi ja zgoraj: ekipa OŠ 
Hajdina je osvojila naslov me-
dobčinske prvakinje v nogometu 
za učenke letnika 2010 in mlajše. 

Fotografi ja spodaj: ekipa OŠ 
Breg 

Ekipa Aluminija U-13 je nazadnje zmagala na močnem turnirju v Radomljah, pred tem tudi v Barceloni 
(na fotografi ji). 

Nogomet � NK Aluminij U-13

Do lovorik v Barceloni in Radomljah
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Štajerska kadetska liga – sedmi 
turnir

V organizaciji ŽŠK Maribor Poligram je bil odigran 
sedmi turnir (od desetih) Štajerske kadetske lige. V treh 
starostnih kategorijah se je zbralo kar 83 mladih, med 
njimi tudi trije člani Šahovskega društva Ptuj, ki so neka-
ko stalnica, čeprav se je v prejšnjih letih tega tekmovanja 
udeležilo tudi več kot 40 mladih iz osnovnih šol ptujske-
ga območja. 

V skupini do 9 let je nastopilo 19 fantov in 10 deklet, 
zmagal pa je Svit Gomboši, OŠ Breg Ptuj, s 6,5 točke, ob 
tem pa je zmagal še v posebni razvrstitvi fantov. Njego-

va sestra Zarja Gomboši je s štirimi osvojenimi točkami v 
absolutni konkurenci osvojila deseto mesto, med dekleti 
pa je bila druga. Tretja ptujska predstavnica Alisa Bera-
nič iz OŠ Kidričevo je v absolutni konkurenci do 12 let, ki 
je bila z 31 udeleženci najštevilčnejša, osvojila 12. mesto, 
med posameznicami pa je zmagala. Tri kroge pred kon-
cem imajo omenjeni trije mladi člani ŠD Ptuj lepe mož-
nosti tudi za visoke končne uvrstitve.

Kadetska liga Spodnje Podravje – 
sedmi turnir

Tudi kadetska liga Spodnjega Podravja v organizaciji 
ŠD Ptuj se počasi približuje koncu. Odigran je bil sed-
mi krog, ki je bil številčno nekoliko slabše zaseden kot 

prejšnji. Kljub temu pa so se v posameznih starostnih 
kategorijah pomerili najboljši, ki računajo tudi na odlič-
ne končne uvrstitve. Tokrat velja izpostaviti odlično igro 
devetletne Vite Prelog iz OŠ Markovci, ki je v absolutni 
konkurenci do 9 let s 5,5 točke osvojila drugo mesto, 
med dekleti pa je bila prva. Ob tem je kar petkrat zma-
gala, enkrat remizirala in le enkrat morala priznati poraz 
proti zmagovalcu, ki je edini osvojil vseh sedem možnih 
točk. Še naprej pa se bije boj za končnega zmagovalca 
v konkurenci do 15 let med Ptujčanom Tilnom Kovače-
cem in Gašperjem Drevenškom iz Maribora. Čeprav sta 
tokrat oba osvojila šest točk, je bil ponovno boljši Tilen, 
ki je dobil tudi njun medsebojni dvoboj. Nekoliko slabša 
je bila udeležba deklet, saj jih je skupaj nastopilo le pet, 
od tega so kar tri članice ŠD Ptuj (Arandjela Horvat U15, 
Zoja Pintarič U12 in Vita Prelog U9) osvojile prva mes-

ta, Zarja Gomboši pa je bila v konkurenci deklet do 9 let 
druga.

Vrstni red U9: 1. Aleksander Konopatskyi (OŠ Angela 
Besednjaka MB) 7 točk, 2. Vita Prelog (OŠ Markovci) 5,5 
(1. med dekleti), 3. Tibor Veber (OŠ Breg Ptuj) 5 … 6. 
Zarja Gomboši (OŠ Breg Ptuj) 3 (2. med dekleti) … 

Vrstni red U12: 1. Ilia Vinogradov (Zagreb) 6,5 točke, 
2. Maks Mai Kokol (OŠ Hajdina) 6, 3. Maksim Kaiser (OŠ 
Kidričevo) 5, 4. Zoja Pintarič (OŠ Ljudski vrt Ptuj) 4,5 (1. 
med dekleti) …

Vrstni red U15: 1. Tilen Kovačec (OŠ Ljudski vrt Ptuj) 6 
točk, 2. Gašper Drevenšek (OŠ Angela Besednjaka Mari-
bor) 6, 3. Elias Bender (OŠ Mladika) 4,5 … 9. Arandjela 
Horvat (OŠ Kidričevo) 1 točka (1. med dekleti) …

Silva Razlag

Šahovski kotiček
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Za veliko starih težav in nadlog 
pa najdemo v naravi veliko zanimi-
vega. Na srečo pa zna človek to po-
moč tudi izkoristiti. Danes bom go-
vorila bolj o glivicah, bakterijah in 
celo virusih, ki nam lahko pomaga-
jo v boju s škodljivci in boleznimi. 

Kako nam torej narava 
pomaga?

Verjetno zdaj že vsi veste, da je 
v naravi veliko koristnih žuželk, ki 
ob normalnem razvoju škodljivcev 
znajo vzpostaviti ravnotežje, da 
nam ne delajo več škode. Njihov 
simbol je pikapolonica, vendar je 
v naravi teh žuželk še veliko več. 
Že dolgo časa jih lahko pridelovalci 
vrtnin v svetu tudi kupijo in namer-
no naselijo v svojih nasadih. Pride-
lave zelenjave v rastlinjakih brez 
njih si v EU sploh ne znamo več 
predstavljati. 

Veliko manj pa je znano, da lah-
ko v boju z nekaterimi boleznimi 
uporabimo njim sovražne mikro-
organizme. Pa vendar jih imamo 
na policah trgovin pod različnimi 
trgovskimi imeni že kar nekaj let 
na razpolago. 

Za boj s škodljivci in boleznimi 
uporabljamo tako glive kakor bak-
terije in viruse. Najdalj časa pozna-
mo bakterijo Bacillus thurigensis, 
ki dela zelo dobro na gosenice 
številnih metuljev. Verjetno je bil 
to prvi mikroorganizem, ki ga je 
človek množično razmnožil in upo-
rabljal za varstvo rastlin. Dejansko 
imamo na policah trgovin kar dva 
pripravka, ki vsebujeta to bakte-
rijo. Edina neumnost naše države 
je v tem, da je tudi za nabavo teh 
pripravkov nujno imeti dokazilo 
iz poznavanja uporabe fi tofarma-
cevtskih sredstev, tako imenovano 
izkaznico. 

Naj vam predstavim 
najprej glivo, ki vam bo 
na vrtu res koristila

Gliva Pythium oligandrum M1 je 
pri nas kratek čas, nisem povsem 
prepričana, ali tudi trgovci vedo, 
kaj prodajajo. Ni moja navada, da 
predstavljam posamezne priprav-

ke. A ta gliva je precej vsestranska 
in si res zasluži pozornost. Dobimo 
jo v dveh pripravkih na policah tr-
govin. Zelo primeren in uporaben 
pa je tudi za profesionalne pridelo-
valce zelenjave kakor za vrtičkarje. 
Ta gliva deluje na škodljive glive na 
več načinov, zavzame njihov pros-
tor in jim ne pusti razraščanja na 
naših rastlinah, odvzema jim hrano 
in najboljše na koncu, s škodljivimi 
glivami se tudi prehranjuje. Hkrati 
tvori nekatere kemične snovi, ki 
naredijo rastline odporne na števil-
ne težave, spodbuja njihovo rast, 
skratka, res je univerzalna. Svetu-
jem, da z njo zalijete prav vse sa-
dike pred presajanjem, seveda po 
navodilih, ki jih ima vsak pripravek. 
Prav tako pa deluje na listne bolez-
ni, paradižnika na primer, pa tudi 
solate in fi žola.

Za kaj jo uporabljamo
Gliva varuje korenine naših 

rastlin pred številnimi glivami, ki 
povzročajo gnitje korenin, gnitje 
stebla, slabijo koreninski sistem in 
s tem uničijo vrtnine ali jih naredijo 
vsaj slabotnejše. Prav tako uničuje 
številne glive, ki se pojavljajo pred-
vsem v vlažnem in toplem vreme-
nu na listih in cvetovih, pa tudi plo-

dovih rastlin. Uporabljamo jo lah-
ko v številne namene, deluje tudi 
zdravilno, a le povsem na začetku 
pojava bolezni. Zatira sivo plesen, 
belo plesen, predvsem pa krompir-
jevo (paradižnikovo) plesen in še 
mnoge druge na številnih vrtninah.

Uporabljamo jo lahko s škroplje-
njem po listih, če je težava na njih 
(pegavosti, plesni, gnitja). Pred-
vsem pa priporočam, da z njo za-
lijete oz. v raztopino namočite sa-
dike vseh plodovk in solatnic pred 
presajanjem. Glivico raztopite v 
mlačni vodi in v raztopino prepros-
to namočite koreninske grude sa-
dik. Prav tako pa jo lahko uporab-
ljate foliarno, s škropljenjem listov 
na vrtninah, kjer je to dovoljeno in 
seveda potrebno. 

Poleg te glive imamo na policah 
trgovin še kar nekaj pripravkov, ki 
vsebujejo glive in bakterije. Prve-
ga, ki vsebuje bakterijo Bacillus 
thurigensis, sem že omenila, upo-
rabljamo res uspešno v bojih pro-
ti gosenicam. Sorodno bakterijo, 
Bacillus amyloliquefaciens, upo-
rabljamo v boju z vsemi glivicami 
padavice, posebej na sadikah. Ta 
bakterija je tudi v pripravku RastiP, 
ki je namenjen predvsem vrtičkar-
jem. Spodbudi rast koreninskega 
sistema, seveda, saj ga ne uniču-

jejo škodljivce glivice, ki jim ta bak-
terija res uspešno zapira pot. Tudi 
rumenenje listov česna prepreči. 
Seveda bi bilo z njo treba zaliti že 
pred mesecem dni posevke. A po 
obdobju dežja, ki se kar ne neha, je 
po mojem njena uporaba na česnu 
in čebuli iz čebulčka zelo smiselna. 
Še eno glivico moram omeniti, žal 
pa je pripravek na razpolago samo 
v večjih količinah, to je Clonosta-
chys rosea, sev J1446 (Gliocladium 
catenulatum, sev J1446). A večjim 
pridelovalcem sadik toplo pripo-
ročam njeno uporabo. Proti pepe-
lastim plesnim je pri nas že dolgo 
na razpolago še ena gliva Am-
pelomyces quisqualis, sev AQ10. 
Novejša pa je bakterija Bacillus 
pumilus QST 2808. Zagotovo bo z 
leti teh pripravkov še več. Res so 
nekoliko dražji, a so učinkoviti in 
jih lahko uporabljamo brez skrbi za 
naše zdravje. Seveda pa vedno po-
udarjam, da je bolj kakor zanašanje 
na uporabo pripravkov, čeprav 
ekoloških, nujno, da skrbimo za 
dobro kondicijo rastlin, to pa po-
meni za zdravo in živo prst. 

Pomembno pri uporabi 
biotičnih pripravkov

Za vse omenjene pripravke je 
značilno, da jih uničujejo sončni 
žarki, zato jih nikoli ne uporab-
ljamo na soncu. Boljše delovanje 
imajo, če jih uporabimo zvečer, saj 
imajo celo noč čas, da se nekako 
razrastejo na koreninah rastlin, 
še bolj pa na listih. Prav tako ob 
uporabi naj ne bo premrzlo (pod 
10 oC), seveda pa tudi ne prevroče 
(nad 30 oC). Vedno je dobro, če so 
listi rahlo omočeni, predvsem pa 
mora biti zemlja ob zalivanju vla-
žna. To vlažnost za dolgo uspešno 
delovanje glive vzdržujte tudi po 
uporabi pripravka (namakanje). 
Vesela sem, da imamo zdaj na raz-
polago sredstva, ki niso nevarna za 
druge prebivalce narave, za naše 
hišne ljubljenčke in seveda za nas, 
a so ob pravilni uporabi učinkovita.

Miša Pušenjak

Zeleni nasvet

Narava pomaga rastlinam na vrtuNarava pomaga rastlinam na vrtu
Res je, narava zna vedno poskrbeti, da se bolezni in škodljivci ne razmnožijo preveč. Težava nastane samo 
takrat, ko iz tujine pripeljemo kakšno novo bolezen ali škodljivca ali pa, ko zaradi premočnega gnojenja 
ali preozkega kolobarja rastline spravimo v stresno situacijo. Tega je vedno kriv človek, ki v želji po nečem 
novem, bolj poceni, lepšem … vozi iz tujine, tudi zelo oddaljenih krajev, hrano, les, pa tudi rastline. Z vsem 
tem pa potujejo tudi »slepi potniki« – škodljivci in bolezni. Zato je moja prva prošnja zdaj, na začetku sezone 
potovanj in počitnic, da ne nosite iz tujine potaknjencev različnih rastlin, ker lahko z njimi vedno prinesete 
tudi kaj zelo slabega za naše rastline. V primeru novih bolezni namreč vse, kar nam nudi narava, ne pomaga. 
V bistvu v naši naravi, v okolici naših rastlin, sovražnikov težave (naj bo to bolezen ali škodljivec) ni. 

Foto: MP

Da bo vrt zdrav tudi jeseni, je potrebna celoletna skrb. Potem nam pri tem lahko pomaga tudi narava.

Foto: Pexels

Domača lekarna

Pomladne alergije

Ljudje, ki imajo težave s senenim nahodom, nimajo več miru, saj v 
tako zmedenih pomladih, kot jih imamo zadnja leta, cvetijo naenkrat 
rože, drevesa, trave in zeli, ki so bile po naravi razvrščene druga za 
drugo. Divji kostanj, zelo alergeni topoli in še nekaj drugih rastlin pa 
tudi pelodi trav nas še čakajo. Neugledna zelena ambrozija, ki jo še 
zmeraj poznajo le redki in cveti vse do zmrzali, je pa ena najbolj dra-
žečih rastlin.

Če še nimate izkušenj z alergijo na pelod, najbrž menite, da ste 
(spet) prehlajeni. Iz nosu vam teče, od nenehnega brisanja so nadra-
ženi nosnice ter predel med nosom in ustnico, kasneje vam teče iz oči, 
tudi kihanje ni redko. Zdravila proti prehladu ne pomagajo. Če se nam 
to zgodi večkrat in ni običajnih sopojavov – vročina, glavobol, boleče 
mišice in sklepi – bo treba prositi zdravnika, naj nas pošlje na test, ki 
bo pokazal, na kaj vse smo alergični, običajno je to več reči hkrati, tudi 
hrana, hišni prah, kemične snovi, pršice ...

Ni redko, da smo alergični na dotik, recimo na liste jedilnih buč, 
kar lahko povzroči divjo reakcijo. Seveda obstajajo tudi zdravila proti 
alergiji, kupimo jih lahko brez recepta, največ pa lahko naredimo sami. 
Alergija je neprijetna bolezen, ki se lahko konča zelo slabo, če jo sku-
šamo ignorirati.

Foto: Pexels

Foto: Pexels

Seveda je pri preobčutljivosti za pelod težko svetovati, da bodimo 
kar naprej doma za zaprtimi okni. Nikakor, ker lahko vsako bolezen 
premagujemo le s čvrstim imunskim sistemom, za kar pa je gibanje v 
naravi nujno potrebno.

Z domačim medom do večje odpornosti
Z nekaj vztrajnosti moramo najprej ugotoviti, kateri pelodi nam naj-

bolj škodijo (med najbolj alergene sodijo topoli in podobna drevesa), 
in se jih skušajmo izogniti. Ko v dolini cvetijo drevesa in zeli, pojdimo 
kam višje v hribe – in obratno.

Pametno je, če kupujemo med od čebelarja, ki ima čebelnjak v ne-
posredni bližini, naj nam da neobdelanega, s satovjem vred. Vsak dan 
pojejmo žlico takšnega medu, pa bomo odpornejši za pelode iz svoje 
okolice.

Pomoč s čaji in vazelinom
Med čaji so priporočljivi bezeg, ameriški slamnik, kopriva in kamili-

ca, zelišča lahko namakamo sama ali v mešanici (žlička zeli, četrt litra 
kropa, dvajset minut namakanja). Nosnice si tudi od znotraj namaže-
mo z vazelinom, tako bo pelod težje učinkoval. Nosnice in obraz ter 
oči si večkrat na dan umivamo z blago raztopino soli (žlička na liter 
vode). Ko je zunaj najhuje, nosimo masko, pomagamo pa si tudi z in-
halacijami, ki odprejo dihalne poti – skuhamo pest kamilic, se nagne-
mo nad lonec, glavo si pokrijemo z brisačo in nekaj minut vdihavamo 
hlape.

S. Grizila
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Ansambel Zadetek iz Pesnice 
pri Mariboru bo prihodnje leto 
slavil svoj 10. jubilej. Na naro-
dno-zabavni sceni so od decembra 
leta 2014. V tem času so se uspeš-
no predstavili tudi na nekaterih 
festivalih. Že dve leti po ustano-
vitvi so bili absolutni zmagovalci 
vurberškega festivala. V tem letu 
so izdali tudi svojo prvo zgoščen-
ko z naslovom Muzikant. Slavili 
pa so že tudi na ptujskem festivalu 
NZG, na katerem so bili leta 2018 
najboljši ansambel med drugimi 
zasedbami, navdušili so s skladbo 
Domačija, in prejeli kipec Orfeja. 
Posvečajo pa se tudi zabavni glas-
bi.

Za letošnje leto nimajo festi-
valskih načrtov, predvsem zaradi 
velikega števila drugih nastopov 
oz. pokrivanja terminov festiva-
lov z drugimi dogodki. Zagotovo 
pa bodo razveselili s kakšno novo 
pesmijo. Trenutno pripravljajo 
čisto novo polko v sodelovanju s 

še enim znanim ansamblom, s ka-
terim so tudi osebno v zelo dob-
rih odnosih. Za zdaj ne želijo več 
povedati. Sicer pa bo letošnje leto 
za Zadetke zelo pestro, čakajo jih 
številni nastopi na veselicah, po-
rokah, različnih drugih praznova-
njih. „Naša zasedba ostaja zadnja 

tri leta nespremenjena. Letos smo 
se odločili za spremembo v načinu 
našega delovanja, kar pomeni, da 
je vedno z nami tudi naš bobnar 
Sani, ki ga nikoli več ne bomo 
pustili doma,“ so povedali Matic 
(harmonika), Luka (kitara) in Se-
bastijan (bas). 

V jeseni 2022 so po kar dolgi 
pavzi zanje izdali novo skladbo 
z naslovom Šaci, ki je nastala v 
sodelovanju z glasbeno zvezdo 
nekdanje Jugoslavije, Danielom 
Popovićem, ki ga večina pozna po 
njegovi evrovizijski pesmi Džuli, 
s katero je leta 1983 na Evrovi-

ziji zasedel odlično četrto mesto, 
in znano slovensko tik-tokerko 
Patricijo Štifter (umetniško ime 
Riya Damyanti), ki se je v vlogi 
Zadetkove Šaci odlično znašla, 
saj nagajivo polko spremlja tudi 
videospot. Prvič pa je v narodnem 
videu z njimi zaigral tudi bobnar 
Sani, ki z njimi igra že tri leta, po 
duši roker, ki je na začetku skupne 
poti poznal le malokatero naro-
dno-zabavno skladbo.

Matic je povedal, da so se z Da-
nielom srečali na neki zabavi, kjer 
so si izmenjali kontakte. Daniela 
pa je tudi sicer vedno zelo zani-
mala slovenska narodno-zabavna 
glasba. Skupaj so preizkusili nekaj 
novega, nastal je odličen izdelek. 
Šaci, nemški ljubkovalni izraz za 
najdražje, pa se je resnično dob-
ro vklopil v slovensko besedilo 
in mu dodal še kanček do sedaj 
neznane kombinacije. Zadetki so 
tako po več kot dveh letih pavze, 
kar zadeva nove skladbe, ljubitelje 
narodno-zabavne glasbe razveseli 
s skladbo, izpod peresa Daniela, 
ki je avtor glasbe in soavtor aran-
žmaja in besedila, pri katerem 
je sodeloval tudi avtor uspešnic 
Drago Horvat. „Za nas je bilo 

to sodelovanje nova izkušnja, saj 
smo do sedaj večino glasbe napi-
sali sami. Daniel pa tudi prihaja iz 
druge glasbene zvrsti. Svojevrstna 
izkušnja pa je bila tudi snemanje 
videa. Hvaležni smo vsem, ki so 
nas pri tem podpirali,“ je povedal 
Matic o prvem uspešnem sode-
lovanju z Danielom Popovićem, 
ki skupaj z Lukom, Sanijem in 
Sebastijanom že komaj čaka, da 
bo luč sveta ugledala njihova le-
tošnja prva skladba, ki bo prav 
tako nekaj posebnega. Do takrat 
pa je njihova želja, da si ljubite-
lji narodno-zabavne glasbe čim 
večkrat zvrtijo navihano polko 
Šaci in se ob njej poveselijo s 
svojimi najdražjimi. Sedaj, ko 
je korona mimo, bodo z novimi 
skladbami razveseljevali pogoste-
je, zatrjujejo.

Priprave na 10. jubilej že pote-
kajo, proslavili ga bodo tudi z ve-
likim koncertom, so še povedali. 
10. Zadetkovo leto bo zagotovo 
nekaj posebnega tako zanje kot 
za vse ljubitelje narodno-zabavne 
glasbe in njihovih uspešnic (Mu-
zikant, Si čisto znorela, Deklica, 
Domačija ...).

MG

Skrinja domačih viž — Ansambel Zadetek

V pričakovanju 10-letnice in novih skladbV pričakovanju 10-letnice in novih skladb

Foto: zasebni arhiv

Ansambel Zadetek z Danielom

Sašo Avsenik se danes zaveda 
odgovornosti svojega priimka, a 
vedno ni bilo tako. »Na začetku 
svoje glasbene poti se tega nisem 
zavedal, saj smo bili ljubiteljski an-
sambel. Z leti se je to seveda spre-
menilo. Naše občinstvo je vedno 

večje, poslušajo nas različne gene-
racije in zato je tudi odgovornost 
vedno večja. Ljudem moramo po-
nuditi kakovost in jim na koncertu 
približati oziroma utrditi ljubezen 
do Avsenikove glasbe. Potruditi se 
moramo, da jih bodo na ta priimek 

tudi v prihodnosti vezali lepi spomi-
ni,« se zaveda Sašo, ki se še dobro 
spominja časov, ko si je »atovo« 
glasbo vrtel še na kasete. »Zdaj, ko 
ne samo poslušam, ampak Avseni-
kovo glasbo tudi izvajam, me obda 
kopica spominov. Ta glasba se mi 
je od nekdaj zdela zabavna, vedno 
me napolni z energijo in spravi v 
dobro voljo. Kot izvajalec pa lahko 
rečem, da je potrebno veliko truda, 
discipline in želje, da lahko kot glas-
benik to energijo, ki jo ta glasba 
nosi v sebi, predaš naprej. Na odru 
je vedno treba najti motivacijo, da 
občinstvo začuti čar teh melodij. 
Šele zdaj sem se začel zavedati, 
kako so se morali včasih potruditi, 
da so Avsenikovo glasbo zasidrali 
v svet.«

Naporno usklajevanje z 
družino 

Člani Ansambla Saša Avsenika 
ogromno dni v letu preživijo na 
odrih v tujini. Usklajevanje družine 
in glasbenega življenja ni vedno 
preprosto, kot pravi Sašo, ampak 
ima tudi to, tako kot vse v življenju, 
svoje prednosti in slabosti. »Moja 
žena Staša je steber naše družine, 
jaz pa sem nekako prevzel karierni 
del. Ne glede na vse pa se trudim, 
da čas, ko sem doma, res izkoristi-
mo. Takrat Živo in Vido na primer 
skupaj odpeljeva v vrtec, čez dan 
narediva vse svoje obveznosti, po-
poldne pa se odpravimo na kakšen 
sprehod. Vedno se mi tudi pridruži-
ta, ko vadim harmoniko, in se tudi 
ob tem pozabavamo. Učiva ju, da 

je čar glasbe ravno druženje in za-
bava,« opiše Sašo, ki priznava, da 

njegovi hčerki glasbenih ambicij še 
nimata, saj sta za to še premladi, ju 
bo pa ne glede na to, kaj bosta v 
življenju počeli, brezpogojno pod-
piral.

Avsenikova tradicija 
Brata Slavko Avsenik in Vilko 

Ovsenik sta svoje muziciranje iz 
domače Jožovčeve gostilne v 
Begunjah ponesla v svet. Sprva 
po bližnjih vaseh, pozneje pa na 
največje odre po vsej Evropi, Se-
verni Ameriki, Kanadi ... Ansambel 
bratov Avsenik je tako gostoval 
v prestižni Berlinski fi lharmoniji, 
večkrat je razprodal münchensko 
Olympiahalle, ljubljansko Halo 
Tivoli, odpiral je polete v Planici, 
gostoval na olimpijadi v Sarajevu, 
prejel mnogo nagrad za število 
prodanih nosilcev zvoka in bil 

mnogokrat odlikovan za svoje 
delo. Po zaključku delovanja An-
sambla bratov Avsenik so družin-
sko glasbeno tradicijo nadaljevali 
Gregor Avsenik s svojim ansam-
blom ter Gašperji; leta 2009 pa je 
harmonika ponovno prišla v Avse-
nikove roke, ko je Sašo Avsenik v 
znameniti oddaji Musikantenstadl 
v Passauu prvič zaigral s svojimi 
muzikanti. Po 14 letih lahko mir-
no rečemo, da Sašo upravičuje 
nasledstvo dedka na harmoniki. S 
svojim ansamblom polni koncer-
tne dvorane po Sloveniji in tujini, 
trikrat je že razprodal Gallusovo 
dvorano Cankarjevega doma, 
sprejemal slovenske športne juna-
ke, pesem Ena bolha na pomoč pa 
trenutno kraljuje na lestvicah slo-
venske narodnozabavne scene.

Marjana T. Vovk

Foto: arhiv Svet24

Ansambel Saša Avsenika novembra pripravlja velika koncerta z gosti iz zabavne glasbe.

Avsenikova glasba letos obeležuje že 70 let. Sašo Avsenik, vnuk velikega Slavka Avsenika, je 
temu v čast s svojim ansamblom, očetom Gregorjem in sestro Moniko odigral že kar nekaj 
koncertov, med drugim tudi v tujini. »Ti koncerti niso samo koncerti. Mi z velikim ponosom 
obeležujemo 70 let Avsenikove glasbe in to čuti tudi občinstvo, ki je na koncu tisto, ki kon-
cert spremeni v praznovanje,« pravi Sašo.

Slovenija � 70 let Avsenikove glasbe obeležujejo s koncert doma in v tujini

»Odgovornost mojega priimka Avsenik je čedalje večja!«

Foto: Innea studio

Biti Avsenik je velika odgovornost. 
Sašo Avsenik se na začetku tega ni 
zavedal. 

Uspešna tudi sestra Saša Avsenika Monika
Čeprav je Monika Avsenik doma v narodnozabavnih vodah, 

navdušuje tudi med prepevanjem pop pesmi. Očarljiva in vedno 
nasmejana vnukinja legendarnega Avsenika, Monika Avsenik, je še 
enkrat dokazala, da je vsestransko nadarjena pevka. 
Čeprav je najbolj prepoznavna kot pevka narodnozabavne glasbe, 
saj nastopa tako z očetom Gregorjem kot bratom Sašem, se dobro 
znajde tudi v bolj pop vodah. Je namreč tudi članica svetovno 
znane a cappella skupine Perpetuum Jazzile in poje spremljevalne 
vokale pri priljubljenem glasbeniku Janu Plestenjaku. V pretekli 
oddaji V petek zvečer pa je navdušila s svojo izvedbo hita Druga 
violina, ki ga je v originalu, leta 2007 na Emi, slovenskem izboru za 
pesem Evrovizije, zapela pevka Žana. Monika je tokrat v zabavni 
televizijski oddaji na odru stala s priznano violinistko Barbaro 
Zalaznik, skupaj sta pripravili vrhunski nastop. Druga violina je 
tako dobila odlično moderno različico; Monika jo je 16 let kasneje 
več kot odlično odpela in za to prejela številne čestitke ter pohvale 
svojih glasbenih kolegov.

Foto: arhiv Svet24
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To je bil pogovor o času, ki smo 
ga preživeli, živeli in je dosegel 
vrhunec pred nekaj več kot tride-
setimi leti z osamosvojitvijo Slo-
venije. Govorili so o tem, kaj nam 
v bistvu pomeni samostojna drža-
va Slovenija, kako nanjo gledamo 
danes, predvsem pa o tem, kako 
smo si priborili samostojno Slove-
nijo. Osamosvojitev ne bi smela 
biti tema delitve, temveč povezo-
vanja.

Med najzaslužnejšimi za to, da 
danes živimo v samostojni državi, 
je tudi Dimitrij Rupel: »V zunanji 
politiki in v povezavi s slovensko 
državo se ne bi moglo veliko zgodi-
ti, če ne bi bilo konca hladne vojne, 
če ne bi razpadli Sovjetska zveza in 
Jugoslavija, če ne bi bili ljudje pogu-
mni in zagreti za to.« Rupel s knjigo 
poskuša pridobiti tudi tiste, ki tega 
odnosa nimajo. Prizadeva si za čim 
bolj enotno delovanje Slovenije. 
Tako za več enotnosti predlaga 
tudi prenovo šolskega sistema, saj 
slovenski učenci in dijaki trenutno 
dostopajo do pomanjkljivih podat-
kov o osamosvojitvi Slovenije in 
položaju države danes. Rupel da-
nes nima odgovora na vprašanje, 
kako bo v prihodnje.

Ključno vprašanje 
prihodnosti: 
kam spadamo?

„Zame je bila prva naloga med-
narodno priznanje, druga bistvena 
pa, da smo postali člani EU in nato 
NATA. V naši zunanji politiki imamo 
danes nekaj problemov, med njim 
predsodek do srednjeevropskih 
držav, a je tudi Slovenija srednje-
evropska država. Češka, Madžar-
ska, Poljska, imajo zelo podobne 
izkušnje z Rusi, kot smo jih imeli 
mi. Tisti, ki pravijo, da je bila Ju-
goslavija nekaj posebnega, imajo 
le delno ali bolj malo prav. Ko se 
je končala II. svetovna vojna, so v 
Beogradu prekopirali čisto vse, kar 
se je dalo, iz Moskve. Naša ustava 
iz leta 1947 je bila ista kot sovjetska 
itd. Mislim, da so srednjeevropske 
države za nas zelo pomembne. Mi 
natančno vemo, kako je z njimi, 
v luči vojne v Ukrajini je to še po-
sebej pomembno. Slovenija bi se 
morala zavedati, da je njeno mesto 
dejansko s tistimi državami, ki so 
nam najbolj podobne in kjer ima-
mo lahko kakšen glas, ki se sliši. 
Bistvo zunanje politike je, da prideš 
do besede. V Bruslju je težko priti 

do besede. Mi bi se sedaj morali 
dogovoriti, kam spadamo, ne pa, 
kaj bomo z državo naredili. Državo 
moramo pustiti, da živi svoje živ-
ljenje,“ je povedal Dimitrij Rupel, 
ki se je ob predstavitvi obeh svojih 
knjig dotaknil tudi dela diplomacije 
v času našega osamosvajanja. Nek-
danji francoski predsednik Mitte-
rand je bil velik nasprotnik sloven-
ske osamosvojitve. „Omehčal“ se 
je po krasnem Kučanovem govoru, 
je povedal Rupel, nikoli ga ne bo 
pozabil. „Mladi socialisti smo štu-
dirali vaše knjige, govore, ravnamo 
se po tem, kar ste vi včasih pripo-
vedovali, mi vas občudujemo,“ je 
med drugim povedal. Mitterand je 
nato odgovoril: „Želite biti neodvi-
sni, pa bodite neodvisni!“

Slovenija v marsičem 
danes deli usodo EU

Danes Slovenija v veliki meri deli 
usodo EU. Marsikaj, kar se pri nas 
dogaja, se dogaja v skladu s smer-
nicami, pravili in načeli EU. V neka-
terih zadevah nismo svobodni, da 
bi jih lahko po svoje reševali, marsi-
kaj pa bi lahko. V EU bo še prihajalo 
do izzivov in problemov. „Vpraša-

nje pa je, koliko besed bomo sami 
imeli pri tem. Ko je šlo za Balkan, za 
širitev EU, smo imeli nekaj besede. 
Naš glas se bo lahko slišal, če bomo 
imeli kakšne dobre ideje; če imaš 
dobre ideje, moraš imeti tudi dob-
re analize. Ta vlada je malo v teža-
vah, ker so njene analize v glavnem 
prepisane iz političnega programa 
Levice. Praktično ta vlada svoj 

ideološki program črpa iz njenega 
programa, ki je, milo rečeno, soci-
alističen: predlogi o enakosti, da 
smo vsi reveži, da bomo vsi imeli 
malo denarja, vse pokojnine bodo 
enake, vse plače bodo enake … 
En kup problemov je, ki zahtevajo 
zelo resen pristop in ekspertizo. V 
Sloveniji je veliko pametnih ljudi, ki 
pa jih ta vlada ne upošteva,“ pa je 

Dimitrij Rupel odgovoril na vpraša-
nje o tem, ali je država pripravljena 
na sedem let suhih krav, ki pa jih po 
njegovem ne bo. Ob tem je pripo-
ročil v branje vsaj dve svoji knjigi: 
Podobe iz resničnosti in Pomen 
osamosvojitve, ki pomembno pri-
spevata k razumevanja položaja, v 
katerem je danes država Slovenija.

MG

Zgodovinski arhiv Ptuj in Slovenska matica sta pripravila pogovor s prof. dr. Dimitri-
jem Ruplom, sociologom, politikom in pisateljem, ob izdaji njegove nove knjige z naslo-
vom Pomen osamosvojitve. To je po knjigi Podobe iz resničnosti druga knjiga na temo 
osamosvojitvenih procesov in trideset let samostojne države Slovenije. V njej piše o 
tem, zakaj se osamosvojitev ni zgodila pred letom 1991 in kateri dejavniki so po njego-
vem Slovencem preprečevali ustanovitev lastne države.

Ptuj � Dimitrij Rupel o osamosvojitvenih procesih

Za čim bolj enotno delovanje Slovenije

Foto: Črtomir Goznik

Katja Zupanič, dr. Dimitrij Rupel in dr. Ignacija Fridl Jarc na pogovoru v Zgodovinskem arhivu Ptuj
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umazano in obremenjeno s pro-
metom. V Aziji se mora človek na-
vaditi hrupa motorjev, ki izkoristijo 
vsako vrzel, poleg tega pa je pov-
sod vse naloženo v nadstandardne 
dimenzije, da je pravi čudež, da 
se ne zgodi še več nesreč. Od za-
četka nama je največ težav delalo 
prečenje prometnih ulic, saj sva se 
ves čas počutila, da naju bo vsak 
čas nekdo povozil. Sčasoma sva 
ugotovila, da ljudje pazijo drug na 
drugega, ampak pač ne ustavljajo. 

Ker sva imela časa zgolj nekaj 
ur, sva si ogled mesta in urejanje 
vize za Vietnam pustila za kasneje, 
vseeno pa sva si šla malo pogledat 
okoliš, če slučajno naletiva na kaj 
zanimivega. Tuk tuki so res poceni 
prevozno sredstvo, tako da sva si 
del mesta ogledala tudi na malo 
bolj udoben način.

Nočni avtobus je imel celo lež-
išča, vendar izdelana po azijskih 

merah. Dobila sva dve izmed pe-
tih ležišč čisto v zadku avtobusa, 
kjer je imel vsak na voljo kakega 
pol metra širine za spanje. Jaz 
sem se stisnil na šipo, kolikor sem 
se mogel, Jernej pa se je tudi po-
skušal skrčiti, da bi ostali trije imeli 
kaj prostora – noge pa so itak 
segale čez pol telesa siromaku 
pred mano. Pa je nekako šlo. A ko 
sem se sredi noči slučajno zbudil, 
sem zraven otipal nekam veliko 
prostora. Ko sem se previdno 
obrnil, sem imel kaj videti: Jernej 
je udobno razkomoten ležal na 
sredi, ostali trije ubožci pa so bil 
na drugem oknu naloženi drug na 
drugega kot vreče cementa. Ker 
se ni nihče nič pritoževal, sem tudi 
jaz malo obrnil otrdelo truplo, da 
je revše pred mano lahko bolj svo-
bodno zadihalo. Ob koncu vožnje 
ni nihče upal nič reči, so že tako 
navajeni.
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Vsak obiskovalec gostinske verige Mediabar z nakupom pijače, ne pa hrane in 
cigaret, prejme določeno število točk, za katere lahko dobi brezplačen izvod revije, 
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ASPAR, Jorge Martinez - španski motociklist, DAKA - glavno mesto Bangladeša, MOGADIŠ - glavno mesto in največje 
pristanišče Somalije

Njeno telo je čvrsto in čokato, glava pa 
okrogla in z ravnim smrčkom. Ima pre-
poznavne, relativno velike široke uhlje, 
ki so na konicah zaviti nazaj. Mladički te 
pasme se skotijo z ravnimi uhlji, ki se v 
času od enega do sedmih dni po rojstvu 
začno vihati in dosežejo svojo končno 
obliko, ko je mačka stara približno pet 
mesecev. Uhlji niso toliko zaviti nazaj, da 
bi se dotikali lobanje, temveč so zaviti pod 
kotom približno 90°. Svilnata dlaka je lah-
ko v praktično katerikoli barvi in vzorcu ter 
bodisi kratka bodisi dolga. Je ljubezniva, 
igriva, živahna in družabna mačka. 

Nastala je v Kaliforniji (ZDA) v zgodnjih 80. letih prejšnjega stoletja kot po-
sledica naravne mutacije v leglu kratkodlake in dolgodlake domače mačke. 
Ime je dobila po nazaj zavihanih uhljih, ki so videti skoraj obrnjeni. To 
naključno mutacijo sta rejca opazila in pozneje so zredili tako dolgodlake 
kot kratkodlake primerke. 

 Foto: Dani Zorko

Štajerska popotnika spremljata dogajanje v mestu

Z Bornea sva priletela v Phnom 
Penh, glavno mesto Kambodže, 
ki pa sicer ni bil cilj najinega poto-
vanja. Namenjena sva bila v Siem 
Reap, ki je izhodišče za ogled 
kompleksa Angkor Wat in številne 
druge zanimivosti. Na letališču sva 
zaradi ugodnejše cene prežala na 
prvi tuk tuk, ki je pripeljal potni-
ka na letališče, in kar med vožnjo 
skočila noter. Voznik je sicer de-

belo pogledal, ko je motor znova 
občutil težo, imela pa sva srečo, 
da je znal nekaj besed angleško. 
Z letališča sicer vozijo akreditirani 
tuk tuki, ki pa za tuje obiskovalce 
pregrešno navijejo ceno v višave. 
Hotela sva najti neko transportno 
podjetje, ki bi naju spravilo na se-
ver, zato naju je najprej peljal ne-
kam v center do neke kvazi pisar-
ne, kjer so prodajali žito, toaletni 

papir, avtomobilske dele in karte 
za avtobus. Sicer naju ta multi-
funkcionalnost ni motila , vendar 
pa niso imeli nočnega avtobusa, 
zato smo zamenjali lokacijo in us-
pešno sva si priskrbela prevoz za 
zvečer. 

Te vožnje po Phnom Penhu so 
nama dale kar dosti uvida v utrip in 
sistem mesta, ki je zelo živo in di-
namično, po drugi strani pa precej 

 Foto: Dani Zorko

Električar je v Kambodži zelo cenjen poklic.
 Foto: Dani Zorko

Kuhinja na prostem, Phnom Penh

 Foto: Dani Zorko

Razkoški vozni park v nizkem štartu

Kambodža je ena tistih mističnih in cenenih držav v Aziji, ki je velikokrat magnet 
za popotnike. Velja za deželo, ki jo tudi v evropskih učbenikih velikokrat omenjamo, 
predvsem zaradi krvave zgodovine in največjega verskega kompleksa na svetu. Nama 
je bila všeč, ker je ustrezala najini poti in ker je življenje tam res preprosto. 

Piše: Dani Zorko � Po poteh in stranpoteh Azije

Kambodža
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Od torka do torka

Tadejev znakoskop
SudokuSudoku  �� Sudoku Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem manj-
šem kvadratu pojavi le enkrat.

Tednikova nagradna razrezanka Tednikova nagradna razrezanka ��  Kaj je na fotografiji?Kaj je na fotografiji?

Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

(velja za teden od 16. do 22. maja 2023)
1 znak – slabo, 2 znaka – dobro, 3 znaki – odlično

Ljubezen Posel Denar Zdravje
Oven � �� €€€ �
Bik ��� � € ��

Dvojcka ��� �� €€€ �

Rak �� ��� € ���

Lev ��� �� €€€ �

Devica � �� € ���

Tehtnica �� ��� €€€ �

Škorpijon ��� � €€ �

Strelec �� ��� € ���

Kozorog � � €€€ ���

Vodnar �� ��� €€€ �

Ribi ��� � € ��

Tednikova nagradna razrezanka - kuponček

Ime in priimek: ______________________________________

Naslov: ____________________________________________

Pošta: _________________________________________

Telefon: __________________

�

Da boste lažje ugotovili, vzemite v 
roke škarjice, razrežite fotografi jo po 
črtah in nato na novo sestavite kva-
dratke ter jih nalepite na papirnato 
podlago.

Pravilno sestavljeno razrezanko s 
svojimi podatki pošljite na naslov Ra-
dio-Tednik, d. o. o., Osojnikova 3, 2250 
Ptuj, do ponedeljka, 22. maja. Lahko jo 
tudi fotografi rate (skupaj s kupončkom z izpolnjenimi osebnimi podatki) in jo 
pošljete na elektronski naslov: tednik@radio-tednik.si.

Izmed vseh poslanih rešitev razrezanke bomo vsak teden izžrebali dobi-
tnika zanimive in lepe nagrade, ki jo podarja Bukvica, knjigarna in papirnica.

Zdaj pa veselo na delo!
Srečni izžrebanec Tednikove nagradne razrezanke je:
Taj Kolednik, 2282 Cirkulane
Nagrado prejme po pošti. Iskrene čestitke!

Foto: ČG

tudi okusne nagrade. Dalibor je 
tokrat pri nastajanju videa manj-
kal, a prikrajšan vseeno ni bil:

„Pri snemanju tega fi lmčka 
nisem bil prisoten, ampak je bil 
Tadej tako prijazen, da mi je v 
studiu pripravil pravo kulinarično 
doživetje. Hrana je bila vrhunska 
in okusna in res upam, da kmalu 
spet ponovimo,“ je dejal. Tadej je 
ob tem dodal: „Snemanja fi lmčka 
za picerijo in špagetarijo Anco-
na je bilo zabavno, predvsem pa 
slastno. Glede na to, da je bistvo 
videa hrana in da je Dalibor izvisel 
pri tem snemanju, se mi je malo 
zamislil in sem se odločil, da mu 
priskrbim degustacije njihove 
ponudbe kar v živo v programu 
Radia Ptuj. Zdaj pa lahko samo 
upam, da mu je bilo všeč.“ Dalibor 
je bil torej navdušen tako kot tudi 
cela radijska ekipa, saj je Nino iz 
Ancone minuli četrtek poskrbel za 
kulinarično razvajanje celotne eki-
pe z njegovim slavnim piščancem 

'Pohanino'. Uživali smo. 
V preteklem tednu pa je studio 

Radia Ptuj obiskala simpatična 
pevka Nina Donelli. Kot je pojasni-
la, je jutranji človek, saj vsak dan 
vstane pred 5. uro in se odpravi 
na fi tnes. Strnila je tudi vtise z 
dopusta na Tenerifu, kjer je pre-
živela deset sproščenih dni in bi z 
veseljem dogodivščino še ponovi-
la. Tudi Nina se ni mogla izogniti 
igrici metanja žogice v kozarčke z 
vodo, ki so skrivali zanimiva vpra-
šanja. Namen Nininega obiska je 
bil predstavitev nov skladbe z nas-
lovom Slobodna, za katero je po-
snela tudi videospot. Skladba go-
vori o ločitvi, nastala pa je potem, 
ko je na enem od nastopov Nina 
pod odrom videla dekleta, ki so 
nosila tančice. Sprva je mislila, da 
imajo dekliščino, nato pa je izve-
dela, da so dekleta imela zabavo 
ob ločitvi. Raay in Nenad Ninčevič 
sta tako ustvarila nov poletni hit, 
na katerega je Nina izjemno pono-

Podravje � Iz studia Radia Ptuj

Dogajanje v studiu popestrili Nina Donelli in pojedina iz Ancone
V studiu Radia Ptuj je zmeraj zabavno in pestro. Pogosto se nam pridružijo zanimivi glasbeni gostje, privoščimo pa si tudi prava kulinarična razvajanja.

Foto: arhiv Radia Ptuj 

Foto: arhiv Radia Ptuj 

sna. Sicer jo čaka pestro poletje, 
polno nastopov in zabav, na ka-
terih verjame, da bodo poslušalci 

njeno novo uspešnico že vedeli 
na pamet.

NŠ

V preteklem tednu je Štajerski 
budilki družbo delala Pizzeria in 
špagetarija Ancona iz Ptuja. Eki-

pa Štajerske budilke se je oglasila 
pri njih in tam posnela fi lmček, ki 
je poslušalcem vsak dan prinesel 



Štajerski TEDNIK torek, 16. 5. 2023     COLOR CMYK stran 22

torek � 16. maja 2023Poslovna in druga sporočila22

BalkanTura
Najlepše ljudske pesmi Balkana

v žlahtni vokalni preobleki
ob spremljavi komornega orkestra.

v petek, 19. maja 2023, ob 19. uri
Dominikanski samostan Ptuj

K O R
komorni zbor

dirigent
Daniel Tement

gost

Otroški pevski zbor
Zasebne glasbene šole v samostanu sv. Petra in Pavla

s komornimorkestrom

Vstopprost!

Ljubitelji slovenske ljudske pesmi in glasbe, 
vabljeni na prireditev   

Med ljudskimi pevci in godci 
Potekala bo v sklopu festivala Dobrote slovenskih kmetij 
v nedeljo, 21. maja, ob 15. uri 

Pomagajte k ohranitvi ljudske pesmi in glasbe 

ww
w.r
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o-t
edn

ik.s
i



Štajerski TEDNIK torek,  16. 5. 2023     COLOR CMYK stran 23

torek � 16. maja 2023 Oglasi in objave   23

P R I  P R O D A J A L C I H  Č A S O P I S O V

www.reporter.si
IZ NOVE ŠTEVILKE

TRIDESET LET MARŠALA TVITA
Janša bo na čelu SDS dohitel Stalina, Maa in Tita

INTERVJU: JANEZ ŠUŠTERŠIČ
Golobova karizma name ne deluje, ker poslušam, kaj govori

SPOVED PRI KUČANU
Prvi predsednik si postavlja spomenik

INTERVJU: DARJA ŠVAJGER
Na Evroviziji ima oder svoj čar

Mali oglasi
STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova drva 
vseh dimenzij in bukovo hlodovino 
ter zelo kakovostne smrekove pelete, 
brezplačna dostava, ugodna cena. Da-
nilo Horvat, s. p., Moškanjci 1d. Tel. 051 
667 170.

ODKUPUJEMO vse vrste hlodovine 
iglavcev in listavcev, hrast, bukev, bor, 
smreka … Možnost odkupa tudi na pa-
nju in spravilo lesa. Aleksander Šket, 
s. p., Irje 3d, 3250 Rogaška Slatina. Tel. 
041 785 318.

KMETIJSTVO

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, 
cisterno za gnojevko, krožne brane, ce-
pilnik za drva in preostalo kmetijsko me-
hanizacijo. Telefon 041 923 197.

SONČNA ELEKTRARNA ZA LASTNO RABO

PREDNOSTI ZA VAS:

neodvisnost,
10- letne izkušnje,
plačate le razliko 

Made in EU,
preprosta in hitra izvedba.

PREDNOSTI ZA VAS:

zadovoljni kupci,
monolitna

 20 - letne izkušnje,
poštena cena in kvaliteta,
Made in Germany,

35 let garancije.

Marija Menoni, roj. Lovrenčič, Ptuj, Čarmanova ul. 7, roj. 1944 – umrla 2. 
maja 2023; Dušan Mar, Gorišnica 54, roj. 1956 – umrl 2. maja 2023; Janez 
Topolovec, Dolena 74, roj. 1957 – umrl 4. maja 2023; Ferdinand Lovrec, 
Vičava 60, roj. 1930 – umrl 4. maja 2023; Daniela Bernhard, roj. Glavnik, 
Ptuj, Hercegova ul. 3, roj. 1926 – umrla 6. maja 2023; Stanko Fakin, Dol pri 
Stopercah 8, roj. 1935 – umrl 6. maja 2023; Marija Vaupotič, roj. Hercog, 
Velik Vrh 17, roj. 1936 – umrla 6. maja 2023; Anton Matjašič, Vitomarci 
2a, roj. 1944 – umrl 6. maja 2023; Kunigunda Panikvar, roj. Panikvar, 
Gerečja vas 64, roj. 1947 – umrla 7. maja 2023; Slavica Lichteneger, roj. 
Lichteneger, Ptuj, Selska c. 52, roj. 1969 – umrla 8. maja 2023.

Umrli so 
l 2

PRODAM ohranjen traktor Zetor 25-11. 
Tel. 041 789 103.

PRODAM dva bikca, čista simentalca, 
stara 11 in 16 dni. Tel. 070 250 441.

PRODAM drva za kurjavo, hrast, jesen. 
Lahko hlodovino ali razcepljena na 25, 
33 ali 50 cm. Tel. 041 588 137.

PRODAM rotacijsko koso 165 širine, 
manjši pajek ter ostalo kmetijsko meha-
nizacijo. Tel. 031 440 363.

NESNICE, rjave, črne, grahaste in bele 
Leghorn, 22-tedenske, že v začetku ne-
snosti, prodajamo. Možna dostava, tel. 
040 531 246. Kmetija Rešek, Starše 23.

www.ptujski-festival.siwww.ptujski-festival.si

Mestni trg Ptuj,
1. septembra 2023, 
ob 19.30

Nekoč je bil zelenjavni vrt velik skoraj kakor majhna njiva, 
v novejšem času pa nam zemlje primanjkuje. Vrtovi so 
čedalje manjši, različnih 
rastlin, ki si jih želimo na 
njih pridelovati, pa je 
čedalje več. V najnovejši 
izdaji revije Rože & vrt 
svetujemo, kaj lahko 
naredimo, da bomo 
na vse manjšem 
prostoru pridelali 
čim več zelenjave.
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u pa nam zemlje primanjkuje Vrtovi sou pa nam zemlje primanjkuje. Vrtovi so 
azličnih 
elimo na 
pa je
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Pokličite in naročite revijo na 080 4321 še danes!

Revijo Rože & vrt, v kateri najdete še več nasvetov 
za ljubitelje lepo urejene okolice doma in gojenja domače 
zelenjave, za vas pripravljajo najboljši vrtnarski strokovnjaki.
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darila KAJ NAREDITI, 
KO NAM ZMANJKA 
PROSTORA NA VRTU?

VSAK
TOREK!

Ne spreglejte v novi Jani
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Novice Svet24, za samo 3,59 EUR v kompletu z revijo Lady, za samo 4,99 EUR.

Zarubljeni otroci

Zarubljeni 
otroci so končno 
pri mami!
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Danes bo oblačno in deževno. Pi-
hal bo severovzhodni veter, na Pri-
morskem sprva zmerna do močna 
burja, ki bo popoldne nekoliko 
oslabela. Najvišje dnevne tempe-
rature bodo od 11 do 15, na Pri-
morskem do 19 °C.
OBETI
V sredo bo oblačno, občasno bo še 
deževalo. Še bo pihal severovzho-
dni veter, na Primorskem šibka do 
zmerna burja. V četrtek bo poveči-
ni suho vreme.

Vir: ARSO

Napoved za Podravje

Če Urban suši in Vid mokri, 
bo prav za žejne ljudi.

torek � 16. maja 2023Kronika24

 Poroke – Ptuj: Rok Ozmec in Katja Horvat, 
Gorišnica 78; Andrej Irgl in Mojca Rožman, Ja-

nežovski Vrh 27b; Matej Pečenik in Barbara Ploj, 
Zgornja Kungota 17k; Sašo Vidovič in Daša Pavlič, 

Maribor, Veluščkova ul. 1c.

»Več sredstev v proračunu zago-
tavljamo zato, ker je v prekrškov-
nih postopkih vse bolj pogosto 
prisotno vlaganje pritožb preko 
pravnega zastopnika. Tudi, ko gre 
za zelo enostavne zadeve, se krši-
telji poslužujejo odvetnikov, kar 
tem v primeru ugodne rešitve pri-
tožbe prinese nagrado v skladu z 
odvetniško tarifo, ki se poravnava 
iz proračuna,« so odločitev za ra-
hlo povišanje proračunske postav-
ke, namenjene temu, pojasnili na 
ptujski občini. Za to zagotavljajo 
nekaj več kot 3.000 evrov, a glede 
na dosedanje izkušnje teh sredstev 
ne bodo v celoti porabili oziroma 
jih bodo delno dobili povrnjena.

Na območju Spodnjega Pod-
ravja je bilo lani skupaj vloženih 
32 pravnih sredstev, v polovici 
primerov gre za zahteve za sodno 
varstvo, preostanek so ugovori na 
izrečene globe.

Od vseh pritožb so jih osem 
reševali na sodišču, v polovici pri-
merov so bili pritožniki brez odve-
tnikov, torej so se zastopali sami. 
V korist posamezne občine je bilo 
ugodno rešenih sedem zadev, od 
tega tri na Ptuju, štiri v drugih ob-
činah. Le v enem primeru je pritož-
bi sledila ustavitev postopka, saj 
je bilo dokazano, da lastnik vozila 
prekrška ni storil. Odločeno je bilo 
v korist pritožnika. 16 jih je ugovarjalo 

zaradi glob za 
nepravilno parkiranje

Tudi v primeru glob za nepravilno 
parkiranje se posamezniki odločajo 
za pritožbe. Lani je bilo vloženih 16 
ugovorov za vse tovrstne prekrške, 
storjene na območju ptujske obči-
ne. »Ugovor kot pravno sredstvo 
se vloži zoper izdan plačilni nalog 
za prekršek, storjen v mirujočem 
prometu, nepravilno parkiranje. 
Dva ugovora sta bila vložena preko 
odvetnika. V enem primeru so stro-
ški postopka in nagrada odvetniku 
priznani in izplačani, gre za 224 

evrov. V drugem primeru pa od-
vetnik do sedaj še ni priglasil stro-
škov postopka,« pojasnjuje Natalija 
Vrabl iz medobčinskega redarstva. 

V veliki večini primerov (14) so 
tudi ugovori enako kot pritožbe 
na sodišče vloženi brez odvetni-
kov. Zanimivo pa je, da je tu več 
primerov ustavitve postopka. De-
vet lastnikov vozil je dokazalo, da 
prekrška niso storili oziroma niso 
nepravilno parkirali. Zato je bilo od-
ločeno v njihovo korist. V sedmih 
primerih je bil izrečen opomin ali 
globa, kar pomeni, da je bilo odlo-
čeno v korist občine.

Dženana Kmetec

Podravje � Vračilo mandatnih kazni v lanskem letu

Prekrškarji s pritožbami redko uspešni
Vse več kršiteljev, ki jim redarji izrečejo globe, sami ali s pomočjo odvetnikov vlagajo pritožbe. Lani se je ugovorov 
in pritožb na Ptujskem poslužilo 32 oseb, v polovici primerov je pritožbe reševalo sodišče, preostanek so bili ugovo-
ri. A pritožniki so le malokrat uspešni.
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Od osmih zadev, ki so jih reševali na sodišču, je ptujska občina v sedmih 
primerih dokazala, da so bile globe izrečene upravičeno.

Na tamkajšnjem Inštitutu za 
patologijo, divjad, ribe in čebele 
so lani opravili 73 patoanatom-
skih pregledov trupel ali organov 
prostoživečih živali, ki so jim jih do-
stavili iz 43 različnih lovskih družin 
po vsej državi. Pregledali so devet 
različnih živalskih vrst različne 
starosti in spolov: srnjad, lisico in 
gamsa, ki so prevladovale, pa tudi 
kuno belico, poljskega zajca, na-
vadnega jelena, jazbeca, vidro in 
medveda. 

Analiza je potrdila pregovor, da 
se strup skriva v majhnih fl aškah, 
saj se je izkazalo, da so prostožive-

či prežvekovalci najpogosteje žrtve 
bolezni, ki jih povzročajo notranji 
zajedavci, močno pa so izpostavlje-
ni tudi zunanjim zajedavcem, zlasti 
klopom, jelenji uši, nosnim in ko-
žnim zoljem ter pršici demodeks, 
ki ji po domače pravimo dlakožer. 
Kaže, da za posledicami močne 
garjavosti pogosto zbolijo in pogi-
nejo gamsi, medtem ko je za zveri, 
kot so lisica, kuna belica in jazbec, 
velikokrat usodna pasja kuga.

»Na inštitutu svetujemo redno 
spremljanje poginov divjadi, saj je 
pregled stanja populacije eden od 
mehkih načinov nadzora bolezni 

v naravi, tako imenovani pasivni 
monitoring,« razlaga predstojnik 
inštituta Mitja Gombač. »Pogin div-

jih prašičev je na primer prvi znak, 
ki ga opazimo v naravi ob izbruhu 
afriške prašičje kuge (APK). Ta se 
je konec lanskega leta ponovno 
pojavila na Češkem blizu meje s 
Poljsko, medtem ko smo pri labo-
dih grbcih v Sloveniji, natančneje 
v Apačah, Lenartu in Ptuju, okto-
bra in novembra ponovno beležili 
pojav visoko patogenega virusa 
infl uence oziroma ptičje gripe. Da 
se posamezni primeri ne razširijo v 
epidemijo, lahko torej preprečimo 
samo z omenjenim stalnim pasiv-
nim monitoringom.«

SD

Slovenija � Od česa najpogosteje poginejo prostoživeče živali

Pogubna nadloga – zajedavci
S pregledom in analizo kadavrov divjih živali na ljubljanski veterinarski fakulteti ugotavljajo, kakšno je zdra-
vstveno stanje divjadi v Sloveniji.
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Medtem ko so za srnjad najpogo-
steje usodne bolezni, ki jih povzro-
čijo notranji zajedavci, je to za lisice 
pasja kuga. 

V letošnjem letu so na policiji obravnavali 219 kaznivih dejanj v po-
vezavi s ponarejenim denarjem, v letu 2022 pa je bilo vsega skupaj 
566 tovrstnih kaznivih dejanj.

Najbolj na udaru 50-evrski bankovci
Tako so lani v forenzičnem laboratoriju preiskali 783 primerov 

in obdelali 1.607 bankovcev ter pri tem »ujeli« 1.230 ponaredkov. 
Skupna vrednost zaseženega ponarejenega denarja je lani znašala 
87.685 evrov. Policija navaja, da je bilo največ ponaredkov pri ban-
kovcih za 50 evrov (470 primerkov), sledili so bankovci za 100 evrov 
(394 primerkov) in 20 evrov v 235 primerih.

Na ravni EU pa evropska centralna banka navaja, da je bilo v letu 
2021 rekordno malo ponaredkov denarja. Tega leta so iz obtoka 
umaknili skupaj 347.000 bankovcev ali vsega 12 na milijon legalnih 
bankovcev. Še tisti, ki so bili zaseženi, pa so bili slabe kakovosti. Veči-
no so lahko uporabniki prepoznali že na otip in pogled.

Nekateri jih naročijo tudi preko spleta
Podobno pravijo tudi na slovenski policiji: »Najdemo dejansko vse, 

od zelo kakovostnih do preprostih izdelkov, ki so popolnoma brez 
imitacij zaščitnih elementov. Vse pa je mogoče prepoznati, če znamo 
preveriti vsaj nekaj zaščitnih elementov.«

Kakovostni ponaredki k nam najpogosteje prihajajo iz evropskih 
držav in držav Zahodnega Balkana, preproste ponaredke pa uporab-
niki najpogosteje naročajo kar na spletu.

Kovanci so lahko del pomote ali prevare
Poleg klasičnih ponaredkov pa se lahko zgodi, sploh v poletnih tu-

rističnih mesecih, da vam v roke zaidejo kovanci, ki so na prvi pogled 
enaki evrskim. »Tudi to se lahko zgodi, a zelo redko. Ocenjujemo, da 
gre bolj verjetno za pomoto kot za namerno unovčevanje tujih ko-
vancev. Med kovanci smo lani našli nekaj posameznih tajskih bahtov, 
francoskih frankov in čilskih pesov, občasno najdemo tudi turške 
lire,« so še dodali na policiji.

Kazni niso majhne
Kdor pa zavestno izdeluje ali razpečuje ponarejen denar, se lahko 

sooči s konkretnimi kaznimi. Od 6 mesecev do 8 let zapora grozi tiste-
mu, ki ponaredi denar, da bi ga spravil v obtok kot pravega. Če gre pri 
tem za večje skupne vsote, pa mu grozi od enega do deset let zapora.

Prav tako pa je lahko kaznovan nekdo, ki širi ponarejen denar v veri, 
da je ta legalen, ali tisti, ki ve, da je bil denar ponarejen, pa tega ne 
naznani. Kazen je v tem primeru denarna ali zapor do šest mesecev.

Andraž Zupančič

Slovenija � Turistična sezona poveča tveganje

Največ ponarejenega 
denarja z Balkana
V Sloveniji sicer večjih težav s ponarejanjem trenutno ni, 
čeprav smo z evrom seveda vstopili v veliko večjo denarno 
družino in ostali tudi neke vrste kolektivna žrtev ponareje-
valcev. Vseeno pa smo kot tranzitna država v določeni meri 
izpostavljena vplivu ponarejenega denarja. 
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Koliko denarja so občine vrnile
Lani je ptujska občina zaradi preveč plačanih glob in stroškov 

odvetnikom pritožnikov, ki so jim redarji izrekli globe zaradi 
prekrškov, vrnila nekaj manj kot 400 evrov. 

Na območju občine Kidričevo so prekrškarju vrnili 20 evrov, v 
občini Hajdina 180 evrov, v drugih spodnjepodravskih občinah pa 
tovrstnih primerov ni bilo. 

V Kidričevem in na Destrniku pa sta dva občana zadeve reševala 
na sodišču. Najvišji znesek vračila in odvetniških storitev je povrnila 
kidričevska občina, in sicer jih je pritožba stala 653 evrov, občina 
Destrnik jo je odnesla bolje z okrog 300 evri stroškov. Ta denar gre iz 
posebnih računov za globe posameznih občin.
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